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Цей новий 2024 рік ми чекаємо з особливими сподіваннями 
на добрі зміни. Всіх нас – і дорослих, і дітей – об’єднує одне
бажання: щоб Україна перемогла у страшному протистоянні з 
лютим ворогом, щоб повернулося мирне життя у наші міста і 
села.

Новорічні дива насправді створюють не чарівники, а наші 
люди. Це, насамперед, воїни$захисники. Це волонтери, 
рятувальники, лікарі, підприємці і представники безлічі інших 
професій, які зберігають у своїх душах надію на світле майбутнє 
рідної країни і які готові заради цього самовіддано працювати.

У цьому номері ми віддаємо данину пошани таким землякам. 
І хоча сьогодні через війну у нас не дуже святковий настрій,
хочеться побажати і героям «Фавориту удачі», і нашим читачам, 
і всім одеситам багато позитивних емоцій від спілкування 
з рідними та друзями, від роботи, від свого захоплення, від 
життя. Новий рік – це завжди сподівання на краще, тож хай 
вони справдяться!
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ХАНУКА –
СВЯТО ПЕРЕМОГИ 
СВIТЛА НАД ТЕМРЯВОЮ

ТРАДИЦIЯТРАДИЦIЯ
Алiна ТарановаАлiна Таранова

СИМВОЛIКА ЦЬОГО 
ЮДЕЙСЬКОГО ТРАДИЦIЙНОГО 
СВЯТА НИНI ДУЖЕ БЛИЗЬКА 
УСIМ, ХТО ЖИВЕ В УКРАЇНI, А НЕ 
ЛИШЕ ЄВРЕЙСЬКIЙ ГРОМАДI. 
У СЬОМИЙ ДЕНЬ ХАНУКИ 
ОДЕСЬКИЙ МIСЬКИЙ ГОЛОВА 
ГЕННАДIЙ ТРУХАНОВ РАЗОМ IЗ 
ГОЛОВНИМ РАБИНОМ ОДЕСИ 
ТА ПIВДНЯ УКРАЇНИ АВРООМОМ 
ВОЛЬФОМ ЗАПАЛИЛИ СЬОМУ 
СВIЧКУ ХАНУКАЛЬНОЇ МЕНОРИ 
ТА ПРИВIТАЛИ ЗI СВЯТОМ 
ВИХОВАНЦIВ ДИТЯЧОГО 
БУДИНКУ «МIШПАХА». ТАКОЖ 
БУЛИ ПРИСУТНI IГОР ШАТХIН, 
ГОЛОВА ФЕДЕРАЦIЇ ЄВРЕЙСЬКИХ 
ГРОМАД ПIВДНЯ УКРАЇНИ, ТА 
ЧЛЕНИ ЄВРЕЙСЬКОЇ ГРОМАДИ 
ОДЕСИ.
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– Сьогоднi триває Ха-

нука – свято свiтла, яке 

символiзує перемогу до-

бра над злом, – сказав 
пан Вольф. – Ми щод-

ня молимось за Україну 

та Iзраїль, аби в наших 

країнах настав мир.

Мер пригостив дiтей 
святковими смаколи-
ками та за юдейською 
традицiєю подарував їм 
монетки. Юнi гостi одну з 
них залишили собi, а дру-
гу – передали на допомо-
гу ЗСУ.

Вiце-мер Одеси Пав-
ло Вугельман зазначив, 
що Геннадiй Труханов – 
перший мiський голова 
країни, який запалив ме-
нору в своєму кабинетi. 
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ДЕГАС:
«ЗАЙМАЮЧИСЬ 

БIЗНЕСОМ, 
МОЖНА ЗРОБИТИ 

БАГАТО ДОБРОГО!»

ЮРIЙ
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Галина Владимирська

Фото наданi офiсом компанiї Degas Grupp
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СОЦIАЛЬНА 
ВIДПОВIДАЛЬНIСТЬ 
БIЗНЕСУ ПОЛЯГАЄ 
ЯК У ПРОЗОРIЙ 
ДIЯЛЬНОСТI 
ВИНЯТКОВО В 
ПРАВОВОМУ ПОЛI, ТАК 
I В ГАРМОНIЙНОМУ 
СПIВIСНУВАННI 
ТА ВЗАЄМОДIЇ IЗ 
СУСПIЛЬСТВОМ, 
УЧАСТI У РОЗВ’ЯЗАННI 
СОЦIАЛЬНИХ 
ПРОБЛЕМ. ТЕ, ЩО ВЖЕ 
СТАЛО НОРМОЮ В 
ЦИВIЛIЗОВАНИХ КРАЇНАХ, 
У ВIТЧИЗНЯНИХ УМОВАХ, 
НА ЖАЛЬ, ВСЕ ЩЕ Є 
СКОРIШЕ ВИНЯТКОМ, АНIЖ 
ЗВИЧНИМ ЯВИЩЕМ. А КОЛИ 
ЗНАЙОМИШСЯ З ТАКИМ 
ПIДПРИЄМЦЕМ, ХОЧЕТЬСЯ 
НЕ ПРОСТО РОЗПОВIДАТИ 
ПРО УСПIХИ ЙОГО КОМПАНIЇ, 
А Й ДIЗНАТИСЯ, ЧИМ 
КЕРУЄТЬСЯ ЦЯ ЛЮДИНА, 
ЯКI ЇЇ ЖИТТЄВI ПРIОРИТЕТИ, 
ХТО ПIДТРИМУЄ I ЯК ВЗАГАЛI 
ВДАЄТЬСЯ В УКРАЇНI, УРАЖЕНIЙ 
КОРУПЦIЄЮ, ДОТРИМУВАТИСЯ 
ПРИНЦИПIВ СОЦIАЛЬНО 
ВIДПОВIДАЛЬНОГО БIЗНЕСУ.

Про Юрiя Дегаса, керiвника компанiї 
Degas Grupp i засновника БФ «Безмежнi 
можливостi», який не один рiк поєднує успiшне 
пiдприємництво з благодiйною дiяльнiстю, наш 
журнал уже писав тодi, коли вiн зважився влас-
ним коштом створити в Одесi iнклюзивний пляж з 
унiкальною комплексною iнфраструктурою. Проти-
стояння «наїздам» деяких владних структур, бороть-
ба з недоброчесними конкурентами, витрати у понад 
мiльйон доларiв – усi цi подробицi того проєкту робили 
одесита справжнiм героєм нашого часу.   

Повномасштабна вiйна змусила багатьох наших 
спiввiтчизникiв зупинити свiй бiзнес, а чимало є i таких, 
хто залишив країну. Але це – не про Юрiя Дегаса. Вiн i 
сьогоднi показує переконливий приклад того, як одна 
людина, поєднавши бiзнес та соцiальнi iнiцiативи, може 
навiть у такий складний час робити помiтний внесок у до-
бробут суспiльства, розвиток мiста та пiдтримку людей, 
потерпiлих вiд воєнної агресiї. Про те, що це дуже непро-
сто, свiдчить ця бесiда...

УСЯ КОМАНДА – МОЛОДЦI!
– Юрiю В’ячеславовичу, хоч уже добiгає кiнця другий рiк вiйни, ми все ще згадуємо 

її першi днi i запитуємо одне в одного: як ти зустрiв цю страшну звiстку, що робив у 

першi днi. I вiдповiдь на це питання багато що говорить про людину...

– Певно, що так... Мене 24 лютого розбудила дружина: «Юра, прокидайся, вiйна!», 
а я якось не вiдразу зреагував, нiби не хотiлося вiрити. Але зранку поїхав в офiс, 
зiбрав усiх, роздав зарплату i сказав, щоб два-три днi побули вдома, адже ситуацiя 
ще була зовсiм не зрозумiлою. А через кiлька днiв знову зiбралися i почали дума-
ти, що будемо робити. Їхати з мiста i країни нiхто не хотiв. I я не збирався, хоча всi 
звали, дзвонили – i батьки, i друзi: приїжджайте! А як я можу поїхати? Кинути всiх 
– команду, людей? Я вважаю, що багато чим зобов’язаний своїй командi, тим, хто 
залишився зi мною поруч. На них був i є великий пласт роботи та вiдповiдальностi 
у всьому, що ми робимо...

– А дружина як трималася, старший син, який уже все розумiє?..

– Та я у дружинi нiколи i не мав сумнiвiв! Панiки нi у кого з нас не було. Тра-
пилася велика бiда, але давайте якось жити i рухатися далi. Вона з дiтьми 8 бе-
резня поїхала на кiлька тижнiв до Кишинева, бо її мамi треба було вирiшити 
певнi питання по здоров’ю. Але потiм швидко повернулася: «Я не можу без 
тебе!». Мої батьки бiльше переживають, нiж ми, бо вони не тут, не бачать, не 
вiдчувають, що вiдбувається. До речi, у нас вдома у першi днi вiйни зiбралося 
16 чоловiк – знайомi, друзi, якi втекли вiд обстрiлiв, жили тижнi зо три та-
кою комуною...

– Ви сказали, що вдячнi людям, якi залишилися поруч. Але й новi прийш-

ли, коли ви перевели роботу благодiйного фонду на воєннi рейки?

– Справдi, поступово з рiзних сторiн почало пiдтягуватися багато лю-
дей. Скажiмо, Олена Орлова. Вона зробила значний внесок у дiяльнiсть 
фонду, за що я їй щиро вдячний. Це приклад того, як людина бажає допо-
могти. Та й тi спiвробiтники, якi вже ранiше були в командi, приємно зди-
вували мене. Ось Мiша Лєщенко. Як громадянин Молдови, вiн єдиний 
з нашого офiсу може вiльно перетинати кордон, тож з початку вiйни 
проїхав до Кишинева i назад разiв зi сто, вивозячи жiнок з дiтьми, 
стареньких, хворих... Просто надзвичайний хлопець! I вся команда – 

молодцi!

«БЕЗМЕЖНI МОЖЛИВОСТI» – 
НА ПЕРЕДОВIЙ ДОПОМОГИ

– Масштаби дiяльностi заснованого 

вами фонду «Безмежнi можливостi» вража-

ють. Вас i вашу команду бачили не лише в 

Одесi, а й у Миколаєвi, Херсонi, Харковi, у 

мiстечках i селах прифронтової територiї... 

Можна навести трохи цифрових даних про 

цю роботу?  

– Ми ведемо певний облiк, хоча, коли 
працюєш в режимi нон стоп i вiдгукуєшся на 

безлiч прохань про допомогу, все врахувати склад-
но. Можу сказати, що лише за цей 2023 рiк ми надали 

допомогу понад 200 тисячам людей. Необхiдну пiдтримку отри-
мали понад 250 сiл, понад 500 сiмей були успiшно евакуйованi 
iз зон воєнних дiй на Херсонщинi та Харкiвщинi. Розподілили 
понад дві тисячi тон гуманітарної допомоги.

Щодо Миколаєва, то це ж моє рiдне мiсто, я там народив-
ся, жив у дитячi та юнацькi роки. Але не тiльки тому придiляв 
миколаївцям особливу увагу – вони прийняли удар воро-
га на себе, вистояли i тим захистили Одесу. Ми займалися 
евакуацiєю, перевозили звiдти своїм транспортом десят-
ки сiмей. Давали тут житло, притулок, годували. В само-
му Миколаєвi обладнували житло, пункти обiгрiву. До-
помагали мiсту з водою, возили гуманiтарку. До речi, з 
нагоди Дня Святого Миколая менi голова Миколаївської 
обласної адмiнiстрацiї Вiталiй Кiм вручив орден Свято-

«БЕ
Н
БЕ

ц

пра
безлiч

е 
аш 
влас-



12 #135’202312 #135’

ФАВОРИТ НОМЕРА



13

го Миколая. Це було приємно ще й тому, що Кiм для мене – один iз найцiкавiших i 
найавторитетнiших полiтикiв. Потужний чоловiк, крутий менеджер. I водночас у нього 
стiльки щирих емоцiй! Вiн на мене справив велике враження. Вiн має великий рiвень 
довiри i людей, i влади. I взагалi миколаївцi – великi молодцi! 

– Вiтаю iз заслуженою нагородою! I нагадаю нашим читачам, що ви стали також 

лауреатом рейтингу «100 впливових одеситiв, що наближають перемогу» i рейтингу 

«Народне визнання» – «Одесит року» у номiнацiї «Меценат року», з чим теж щиро вас 

вiтаю!.. Для вас i Херсон виявився не чужим, їздили туди вiдразу пiсля звiльнення 

мiста.

– Так, ми поїхали до Херсона одними з перших. I пiсля пiдриву Каховської ГЕС 
теж вiдразу одними з перших кинулися туди. Оскiльки наш фонд не має якоїсь 
конкретної спецiалiзацiї i ми допомагаємо всiм, кому можемо i чим можемо, 
то повезли все, що мали i що змогли швидко купити: надувнi човни, продукти, 
воду... Каховська ГЕС – це велика бiда, горе. Пригадую, згодом до нашого пля-
жу прибився такий крихiтний острiвець зі шматка дерева i на ньому – чорненькi 
курчатка якогось птаха. Отакий привiт нам був з мiсця трагедiї...

МЕНТАЛЬНЕ ЗДОРОВ’Я: КОНКРЕТНА УЧАСТЬ 
У ВСЕУКРАЇНСЬКIЙ ПРОГРАМI

– Ви берете участь у програмi збереження ментального здоров’я, якою 

опiкується перша ледi Олена Зеленська... У чому це виявляється?

– Це в основному стосується роботи нашого iклюзивного пляжу «Без-
меж». У перше воєнне лiто ми не мали змогу поновити його роботу, хоч до 
початку великої агресiї готували пляж i вклали майже 200 тисяч доларiв 
у його добудову. Розпочате не змогли закiнчити, i воно пiшло за водою... 
Але цього року зрозумiли, що люди дуже потребують вiдпочинку бiля води, 
вони скучили за морем! Ми мали повне право не вiдкривати цей пляж, i 
нiхто б нiчого нам не сказав. Але куди було податися стареньким, куди йти 
дiткам? Такої iнфраструктури в Одесi бiльше немає. Тому у травнi дуже 
швидко i дуже сильно напружилися, щоб вiдкрити наш iнклюзивний. Це 
було прямо перед Каховською трагедiєю. Коли вона трапилася, все зу-
пинилося, але не ми. Вже взяли розгiн, то мусимо не зупинятися! Пси-
ханули i продовжили роботи. Потратили десь 100 тисяч доларiв, щоб 
усе вiдновити i зробити придатним до експлуатацiю. Тож цим лiтом 
ми приймали вiйськових, дiтей з рiзними фiзичними i психiчними 
вадами, пенсiонерiв... Загалом залучили  багато відвідувачів, якi 
могли насолоджуватися морем i сонцем, незалежно вiд фiзичних 
чи психологiчних особливостей. Понад 25 заходiв, проведених на 
пляжi, включали не тiльки розваги, а й реабiлiтацiю для вiйськових, 
а також психологiчну пiдтримку. Тобто працювали i в розрiзi про-
грами збереження ментального здоров’я.

– Ви згадали про вiйськових. Це було у межах спiвпрацi з яки-

мись вiйськовими вiдомствами?

– Був дуже великий запит на такi послуги, i вiйськовi 
самi приходили, передавали одне одному iнформацiю про 
пляж, який має усi вiдповiднi зручностi – у нас же навчений 
персонал, електрокари, спуски до води, медпункт i таке 
iнше. Також дзвонили з деяких благочинних органiзацiй, 
просили приймати хлопцiв i дiвчат. Ми зустрiчали, году-
вали, старалися придiлити вiйськовим максимальну ува-
гу. На наступний рiк у нас дуже багато планiв щодо їх 
реабiлiтацiї...

Я беру на себе все, готовий приймати, допомагати, 
реалiзовувати якiсь програми. Та iнодi буває, що руки опу-
скаються, бо здається, що всiм начхати. Так прикро, боля-
че, коли робиш щось, вiддаєш, витрачаєш кошти, якi мiг би 
потратити на сiм’ю, працюєш з ранку до ночi, виконуєш усi 
свої зобов’язання, нiкого не кидаєш, зберiгаєш людей, а 
тобi у вiдповiдь... Хай не допомагають, не пiдтримують, 
але хоч би не робили якусь пiдлiсть, не кидали якiсь 
несправедливi звинувачення.
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НАЙГОЛОВНIШЕ – ПРОТРИМАТИСЯ, НЕ ЗЛАМАТИСЯ 
МОРАЛЬНО, ВИЯВИТИ СИЛУ ДУХУ

– Вiйна загострила чимало проблем, якi були i ранiше. Здавалося б, у такi важкi 

часи держава має пiдтримувати вiтчизняний бiзнес, пiдприємцiв, якi не залишили 

країну i працюють на неї, витрачають мiльйони власних коштiв на пiдтримку армiї i на 

благодiйнiсть. Але ми цього не бачимо, все – навпаки...

– Про пiдтримку навiть i не йдеться! Дали б просто спокiйно працювати. Поки 
тут, в Одесi, тривала безпосередня велика небезпека, здавалося, що якось все 
змiнилося на краще. А потiм правоохороннi органи зрозумiли, що можна, як i 
ранiше, «нагинати» i їм нiчого за це не буде, бо система зовсiм на той час не пра-
цювала. I почався «безпредєл». Було дуже прикро... Я не поїхав з країни, я зберiг 
колектив i зарплати спiвробiтникам, наша робота тривала. Бiльше того. Наш 
благодiйний фонд з початком великої вiйни переформатував свою дiяльнiсть, i ми 
витратили понад 10 мiльйонiв гривень на допомогу переселенцям, потерпiлим, 
вiйськовим. I що я отримав у пiдсумку? Обшуки, переслiдування правоохоронни-
ми та iншими органами з намiром вiдiбрати у мене мiй бiзнес! За що?! За те, що 
я займаюся абсолютно законним бiзнесом, сплачую податки i забезпечую де-
сятки людей робочими мiсцями i зарплатою?

От у мене виникло питання. Якби я поїхав з країни чи пiшов би у армiю i 
потiм повернувся (а, може, i не повернувся!), то у мене тут зовсiм нiчого не 
залишилося б?! Це я був тут, тому мiг вiдстоювати свiй бiзнес, вiдбивався, су-
дився. А якби мене не було на мiсцi? Як таке може бути? Навiщо тодi цi гарнi 
лозунги i голоснi слова, якщо тебе твоя ж держава намагається роздягнути i 
знищити? Така собi перспектива...

– Знаю, що для того, щоб виконати свої зобов’язання перед людьми, ви 

у скрутнiй ситуацiї навiть продали автомобiлi – свій i дружини. Що змусило 

пiти на такий крок?

– Другий рiк вiйни – вiн прямо дуже складний не лише для мене. Я 
чую вiд людей, якi займаються якоюсь справою, що вони не витримують. 
Вiдбуваються якiсть змiни у свiдомостi, опускаються руки, з’являється 
зневiра у майбутньому, вiдчай... Ось i кiнець року дуже складний для 
всiх... Щоб закiнчити рiк i виплатити людям зарплати, я продав своє 
нове авто BMW i машину дружини. Менi не соромно про це говорити 
i я «не парюся» з цього приводу. Буде час легший, простiший – куплю 
iншi. А зараз не можна збавляти темп! Найголовнiше зараз – протри-
матися, не зламатися морально, душевно, виявити силу духу. За цi два 
воєнних рокiв я продав чимало своїх активiв, щоб зберегти робочi 
мiсця для тих, хто залишився зi мною, щоб виконувати зобов’язання 
перед iнвесторами, вкладниками. I не шкодую про це.

«НОВА ЄВРОПА» 
ЯК ПРИКЛАД БIЗНЕСУ У ВОЄННИЙ ЧАС

– Iнвестори – це тi, хто вклав грошi у житло, яке ви будуєте? 

Нинi навiть великi будiвельнi компанiї припинили будувати. А ви 

працюєте. За рахунок чого?

– От за рахунок проданих активiв. I за рахунок того, що все, 
що заходить, я знову вкладаю у справу, не виймаю грошi. Живу 
скромно, на якiсь особливi забаганки не витрачаюсь. Безпосе-
редньо будiвельнi роботи ми вiдновили 10 березня 2022 року, 
тобто вийшли на будiвельний майданчик. А збиратися разом 
i обговорювати подальшi плани почали ще у першi числа бе-
резня. Наш проєкт «Нова Європа» передбачає комплекс з 
п’яти будинків, кожен розрахований на 170-208 квартир. У 
березні компанія Degas Grupp здала четвертий з будинків, 
він уже заселений відсотків на 80. Зараз тривають роботи iз 
завершення зведення моноліту п’ятого будинку. Найдорож-
че у процесi будівництва – це зведення каркасу, на нього 
йде 60-70 відсотків від усіх витрат. Протягом 2023 року ми 
змогли один будинок здати в експлуатацiю, а під останній 
закiнчити моноліт . Це було дуже непросто! 

– Зрозумiло, що зараз з продажем квартир справи 

кепськi. Чому ж у нас купують? Є довiра до забудовника?
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ФАВОРИТ НОМЕРА

«МЕНI ЗДАЄТЬСЯ, ЛЮДИ 
ПРОСТО НЕ ВIРЯТЬ У ДОБРО, 
У ТЕ, ЩО МИ МОЖЕМО 
РОБИТИ СОЦIАЛЬНИЙ ПРОЄКТ 
БЕЗ ЯКОЇСЬ КОРИСТI ДЛЯ СЕБЕ, 
БЕЗ ОСОБИСТОЇ ВИГОДИ». 

– Багато хто iнвестував ще до початку вiйни. I ми вперли-
ся з усiх сил, щоб виконувати свої зобов’язання. А ще йшли лю-
дям назустрiч, постiйно зустрiчалися з iнвесторами, поступалися 
у термiнах виплати, багатьом продавали майже за собiвартiстю. 
Окрема мова – про продажi для вiйськових... Хай це не прозву-
чить пафосно, але ми показуємо, що навiть за таких складних 
умов, коли триває вiйна, коли кошти обмеженi, можливо ство-
рити щось значне, якщо є воля та прагнення досягти позитив-
них змiн.

– Власне, ви доводите це не лише на прикладi проєкту «Нова 

Європа». Цього року запустили ще й « Грiнвiч-парк».

– Так. Це на Паустовського. Зробили реновацiю прилеглої 
територiї, а коли погода вирiвняється, будемо зводити монолiт 
першого будинку. Це вимагає колосальних зусиль i колосаль-
них грошей. А продажi слабенькі, iншi напрямки бiзнесу теж – 
по нулях або збитковi. Окрiм пляжу «Калетон» (вiн розташо-
ваний поруч з iнклюзивним «Безмеж» i дає змогу його утри-
мувати – Авт.) є ще ресторан, я його вiдкрив пiд час вiйни, – 
«Марiман» на вулицi Офiцерськiй. Головне для мене – залиша-
тися на плаву i рухатися вперед. Будемо заробляти вже на на-
ступних проєктах.

ЩОБ ОТРИМУВАТИ, 
ТРЕБА ВIДДАВАТИ!

– Тим часом, попри всi труднощi, ви вирiшили i тут не заробля-

ти, а витрачати на те, що ваших будiвельних проєктiв аж нiяк без-

посередньо не стосується. Чому раптом взялися за благоустрiй 

площi, яка розташована не в зонi будiвництва «Грiнвiч-парку»?
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– Є такий вислiв: для того, щоб отримувати, треба вiддавати. 
Ця площа – кiнцева зупинка громадського транспорту. Нашi 
будинки мають бути зведенi поруч. А там не було нi пiшохiдних 
зон, нi розмiтки, нi плитки на тротуарах, нi нормальної зупин-
ки! Хотiлося показати своїм прикладом, що кожен забудовник 
може змiнювати на краще наше мiсто, створювати комфортну 
iнфраструктуру для людей. Треба лише перестати бути жадiбним, 
щоб робити щось гарне i корисне у районi своєї дiяльностi, хай i 
не в такому масштабi.

– Чому ж деякi цього не зрозумiли i навiть писали скарги?

– Менi здається, люди просто не вiрять у добро, у те, що 
ми можемо робити соцiальний проєкт без якоїсь користi для 
себе, без особистої вигоди. Я ж нiчого не взяв, не отримав в 
оренду нi сантиметра, а довелося вiдповiдати на якiсь дурнi 
звинувачення i вiдстоювати проєкт реновацiї площi, з якого 
я нiчого не маю i на який витратив десь чотири мiльйони гри-
вень! Я ж мiг нiчого цього не робити, i це аж нiяк не позначи-
лося б на моєму проєктi забудови. Але ж ми зробили масштаб-
ну реконструкцiю! Тепер тут розворотне кiльце для мiського 
транспорту, перша в мiстi сучасна зупинка з дотриманням усiх 
норм безбар’єрностi, диспетчерська; поклали плитку, встано-
вили освiтлення, вiдеоспостереження, зробили клумби, мас-
штабне озеленення...

– Тобто ви не лише надаєте допомогу тисячам людей у 

важкi часи, а й берете активну участь у покращеннi мiської 

iнфраструктури. Мер подякував за такi зусилля?

– Так! Приїхав на здачу об’єкта, сказав добрi слова. А голов-
не, за що я вдячний Геннадiю Леонiдовичу, – то це за реальну 
дiєву пiдтримку цiєї iдеї. Всi причетнi мiськi служби дуже опера-
тивно сприяли реконструкцiї, ми працювали у тандемi.

«УКРАЇНА НIКОЛИ НЕ ВТРАТИТЬ ШАНС 
ВТРАТИТИ ВСI ШАНСИ»?

– Щодо звинувачень... Нам треба змiнювати громадську дум-

ку з багатьох питань. На жаль, таке ставлення до бiзнесменiв 

взагалi iснує у нашому суспiльствi. I на державному рiвнi нiхто не 

прагне змiнити такi упередження... Здавалося, що вiйна допомо-

же вилiкувати певнi болячки суспiльства... 

– Вiйна – поганий привiд. Але на початку вiйни, у лютому-
березнi, у мене склалося враження, що Україна формується як 
нацiя. Спостерiгалась увага людей до потреб одне одного, турбо-
та, розумiння... Та, на жаль, це тривало недовго, десь до травня 
2022-го, поки була велика загроза... Уже в котрий раз у нас отак 
об’єднується i пiднiмається народ, а потiм знову все просiдає... 
Хто поїхав, хто залишився, хто допомагає, а хто нi... Якось це 
вже нiвелюється, розмазується чiтка лiнiя. Звучать якiсь дивнi 
заклики: давайте покараємо тих, хто повернеться в країну, да-
вайте ще бiльше закрутимо гайки бiзнесу. Але ж без людей, з 
мертвою економiкою країна не виживе. Чим годувати людей бу-
демо? Що ми робимо для того, щоб утримати людей, щоб вони не 
їхали з країни? Постiйно вигадують якiсь обмеження, а де заохо-
чення? Занадто багато речей, якi важко пояснити з точки зору 
користi для держави, для суспiльства, та й просто нормальної 
логiки.

Другий рiк вiйни, а в країнi мiльйоннi корупцiйнi сканда-
ли, укривання злочинiв... Когось засудили? Нiкого i нiчого. Хто 
буде вiрити пiсля цього у вертикаль права чи взагалi в державнi 
iнститути? Всi ж знають про «вiдкати» вiд НДС i таке iнше. Куди ми 
рухаємося?! Як триматися? Я не здивуюся, якщо бiльша части-
на людей зверне свiй бiзнес, зачинить усе i скаже: якщо ми вам 
не потрiбнi, то йдiть ви пiд три чорти. Бiда! Я прочитав у нашого 
одеського дiяча, якому теж наболіло на душі, пост, де він напи-

сав у кінці фразу, яку я запам’ятав на все життя: «Україна ніколи 
не втратить шанс втратити всі шанси».

У нас зараз час виживання. Нинi пiшла якась нова хвиля 
надлому у суспiльствi, у бiзнесi... На мiй погляд, жодна країна у 
свiтi не може витримати два роки такої вiйни, такої стагнацiї, 
коли все на мiсцi – не туди i не сюди. На жаль, у ворога бiльше 
людського ресурсу, i грошей у них менше не стало за час вiйни. 
Хай косо-криво, але у них економiка стала у напiввоєнний ре-
жим. А ми в основному виробляємо корупцiю. Саме суспiльство 
i система створюють умови для того, щоб корупцiя розвивала-
ся i процвiтала. Країнi понад 30 рокiв, а в цьому планi нiчого 
не змiнилося. Пам’ятаєте, як сказав Жванецький? «Не воруй-
те с убытков, зарабатывайте с прибылей». Iснує мiльйон рiзних 
цiкавих iдей i проєктiв, якi можна втiлювати, реалiзовувати, 
заробляти i при цьому кайфувати вiд своєї справи, пишатися 
нею! Не боятися дивитися людям в очi i при цьому жити забез-
печено. Але чомусь треба махлювати, обходити закон, обдурю-
вати, красти – як в останнiй раз! Жадiбнiсть, ненаситнiсть, жи-
вуть одним днем. Оце бiда нашого суспiльства – в тому, що ми 
досi не навчилися думати про день завтрашнiй, про майбутнє. 
Я нiкого не хочу образити, але ж це правда... Я все одно вiрю 
в добрих людей, у добро, вiрю, що не зовсiм усе погано. Ми 
вистояли у першi днi вiйни чисто на духовi нашого народу, на 
духовi простих людей. Низький уклiн тим, хто воює, волонте-
рам... Саме нашi простi люди дають надiю на перемогу i на 
майбутнє. 

ЗМIНИ ВIДБУВАЮТЬСЯ ЛИШЕ 
ЧЕРЕЗ БIЛЬ I ОБМЕЖЕННЯ

– Слухаю вас, i це прямо програмна промова кандидата у 

депутати. Я без будь-якої iронiї, саме такi емоцiї i думки мають 

бути у народних обранцiв. Ви не думаєте йти в полiтику, щоб щось 

змiнити на краще?

– Усi заявляють, що йдуть у полiтику, щоб щось змiнювати, а 
зрештою стає ще гiрше. В собi-то я впевнений, але на це треба 
покласти життя. Я для себе ще не вирiшив, чи готовий на таке, 
хоча думки такi є. Та, по-перше, один у полi не воїн. Щоб щось 
змiнювати, треба рухатися командою. А, по-друге, що матиму 
натомiсть? Ще бiльше обшукiв i наїздiв за те, що я живу законно 
i допомагаю людям? Я не боюся труднощiв, але не впевнений, 
що суспiльство готове змiнюватися... Бачу неймовiрну кiлькiсть 
бруду, псевдо патрiотизм, псевдо бажання зробити життя наших 
людей кращим. Зрозумiло, що коли ти в полiтицi, то, певно, мо-
жеш зробити бiльше. Але я, мабуть, приклад того, що i лише за-
ймаючись бiзнесом можна зробити багато доброго. Треба лише 
багато працювати i хотiти щось вiддавати. У полiтицi мало роби-
ти голоснi заяви, за ними завжди мають слiдувати непопулярнi 
рiшення. На це зважуються одиницi. Але лише через бiль i обме-
ження вiдбуваються змiни. Складно... Та якщо ми весь час буде-
мо кричати, що все добре, краще ж вiд цього не стає. Навпаки, 
стає все гiрше!

– Багато хто вiрить у те, що хлопцi, якi повернуться з фронту, 

наведуть лад...

– Не буду заперечувати цю тезу. Схиляю голову перед 
вiйськовими, i вони справдi потрiбнi у владi. Але не у всiй 
владнiй вертикалi. Нам потрiбнi управлiнцi, потрiбнi рефор-
матори, менеджери. Їх треба вирощувати, навчати, вихову-
вати, готувати. Нам потрiбен успiх, рух уперед, а для цього – 
професiонали, фахiвцi у рiзних сферах... Потенцiал у країни, у 
нашого суспiльства є. Треба лише правильно ним розпорядити-
ся. Я дуже вiрю в нашу країну, у її майбутнє навiть у цей важ-
кий час. Вiрю в те, що ми здолаємо i ворога, i нашi внутрiшнi 
суспiльнi проблеми. 
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ПІВДЕННОУКРАЇНСЬКИЙ МЕДІА ХОЛДИНГ 

ВПЛИВОВИХ ВПЛИВОВИХ 
ОД Е С И Т І ВОД Е С И Т І В

1
Р Е Й Т И Н Г

ТРИВАЄ ТРИВАЄ 
ДРУГИЙ ДРУГИЙ 
РIК ПОВНО-РIК ПОВНО-
МАСШТАБНОЇ МАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ В УКРАЇНI, I ЦЕ ВIЙНИ В УКРАЇНI, I ЦЕ 
ЗМУСИЛО ЖУРНАЛIСТIВ ЗМУСИЛО ЖУРНАЛIСТIВ 
ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА 
ХОЛДИНГУ ВЖЕ ВДРУГЕ ПО-IНШОМУ ХОЛДИНГУ ВЖЕ ВДРУГЕ ПО-IНШОМУ 
СФОРМУВАТИ ТРАДИЦIЙНИЙ ЩОРIЧНИЙ СФОРМУВАТИ ТРАДИЦIЙНИЙ ЩОРIЧНИЙ 
РЕЙТИНГ ВПЛИВОВОСТI. ЯК I ТОРIК, ГОЛОВНА РЕЙТИНГ ВПЛИВОВОСТI. ЯК I ТОРIК, ГОЛОВНА 
IДЕЯ ПОЛЯГАЄ У ПРЕДСТАВЛЕННI ОДЕСИТIВ, ЯКI ЗА IДЕЯ ПОЛЯГАЄ У ПРЕДСТАВЛЕННI ОДЕСИТIВ, ЯКI ЗА 
СВОЄЮ ПРОФЕСIЄЮ, ПОСАДОЮ ЧИ ПОКЛИКОМ СЕРЦЯ СВОЄЮ ПРОФЕСIЄЮ, ПОСАДОЮ ЧИ ПОКЛИКОМ СЕРЦЯ 
ПРОТИСТОЯТЬ ВОРОЖIЙ АГРЕСIЇ I НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ.ПРОТИСТОЯТЬ ВОРОЖIЙ АГРЕСIЇ I НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ.

     ЦЕЙ  ЦЕЙ 
ПРОЄКТ – ПРОЄКТ – 

ПРАГНЕННЯ ПРАГНЕННЯ 
ЗАСВIДЧИТИ, ЗАСВIДЧИТИ, 

ЩО ОДЕСИТИ ЩО ОДЕСИТИ 
НЕПОХИТНО НЕПОХИТНО 

ВIРЯТЬ У ПЕРЕМОГУ ВIРЯТЬ У ПЕРЕМОГУ 
УКРАЇНИ I ПОСТIЙНО УКРАЇНИ I ПОСТIЙНО 

ДОКЛАДАЮТЬ ДОКЛАДАЮТЬ 
ВЕЛИЧЕЗНИХ ВЕЛИЧЕЗНИХ 
ЗУСИЛЬ ДО ЗУСИЛЬ ДО 

ДОСЯГНЕННЯ ДОСЯГНЕННЯ 
МИРУ.МИРУ.
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    САМЕ ТОМУ СЕРЕД ЛАУРЕАТIВ, НАСАМПЕРЕД, – НАШI ЗЕМЛЯКИ, ЯКI  САМЕ ТОМУ СЕРЕД ЛАУРЕАТIВ, НАСАМПЕРЕД, – НАШI ЗЕМЛЯКИ, ЯКI 
БЕЗПОСЕРЕДНЬО ПРОТИСТОЯТЬ ВОРОГОВI НА ФРОНТI, ВIДПОВIДАЮТЬ БЕЗПОСЕРЕДНЬО ПРОТИСТОЯТЬ ВОРОГОВI НА ФРОНТI, ВIДПОВIДАЮТЬ 
ЗА ПIДГОТОВКУ ДО ОБОРОНИ, НАДАЮТЬ МЕДИЧНУ ДОПОМОГУ ЗА ПIДГОТОВКУ ДО ОБОРОНИ, НАДАЮТЬ МЕДИЧНУ ДОПОМОГУ 
ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦЯМ, РЯТУЮТЬ НАШИХ ГРОМАДЯН ПIСЛЯ ВОРОЖИХ ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦЯМ, РЯТУЮТЬ НАШИХ ГРОМАДЯН ПIСЛЯ ВОРОЖИХ 
РУЙНУВАНЬ, А ТАКОЖ ЗАБЕЗПЕЧУЮТЬ ОХОРОНУ ПРАВОПОРЯДКУ ТА РУЙНУВАНЬ, А ТАКОЖ ЗАБЕЗПЕЧУЮТЬ ОХОРОНУ ПРАВОПОРЯДКУ ТА 
ФУНКЦIОНУВАННЯ ДЕРЖАВНИХ СЛУЖБ I ЦИВIЛЬНИХ IНФРАСТРУКТУР, ПРАЦЮЮТЬ ФУНКЦIОНУВАННЯ ДЕРЖАВНИХ СЛУЖБ I ЦИВIЛЬНИХ IНФРАСТРУКТУР, ПРАЦЮЮТЬ 
НА ЕКОНОМIКУ РЕГIОНУ I КРАЇНИ, ДОПОМАГАЮТЬ ВИЖИТИ У ВАЖКИЙ ЧАС НА ЕКОНОМIКУ РЕГIОНУ I КРАЇНИ, ДОПОМАГАЮТЬ ВИЖИТИ У ВАЖКИЙ ЧАС 
ВИМУШЕНИМ ПЕРЕСЕЛЕНЦЯМ ТА МАЛОЗАБЕЗПЕЧЕНИМ ЛЮДЯМ...ВИМУШЕНИМ ПЕРЕСЕЛЕНЦЯМ ТА МАЛОЗАБЕЗПЕЧЕНИМ ЛЮДЯМ...

1. КОВАЛЬЧУК 
АНДРIЙ

Командувач вiйськ 
Оперативного 

командування «Пiвдень» 
ЗСУ, генерал-майор.

2. КАРПЕНКО 
ДМИТРО
Командувач 
повiтряного 

командування «Пiвдень» 
ЗСУ, генерал-майор.

3. НЕЇЖПАПА 
ОЛЕКСIЙ
Командувач

Вiйськово-Морських Сил 
ЗСУ, вiце-адмiрал.

4. ТАРАСОВ 
АНДРIЙ

Начальник штабу, 
перший заступник 

командувача Вiйськово-
Морських Сил ЗСУ, 

вiце-адмiрал.

5. СОДОЛЬ 
ЮРIЙ

Командувач морської 
пiхоти ВМС ЗСУ, 

генерал-лейтенант.

6. ЯРМОЛА 
СТАНIСЛАВ

Начальник Регiонального 
управлiння Сил 

територiальної оборони 
«Пiвдень» ЗСУ, 

полковник.

7. СТУПНИЦЬКИЙ
IГОР

Командувач логiстики 
Вiйськово-Морських Сил 

ЗСУ, контр-адмiрал.

8. КОСТУР ОЛЕГ
Начальник регiонального 

управлiння Морської 
охорони Адмiнiстрацiї 

Державної прикордонної 
служби України, 
контр-адмiрал.

9. ПIДЛУБНИЙ 
ОЛЕГ

Командувач Пiвденного 
територiального 

управлiння Нацiональної 
гвардiї України, 
генерал-майор.

10. КIПЕР 
ОЛЕГ
Голова 

Одеської обласної 
державної (вiйськової) 

адмiнiстрацiї.

11. ТРУХАНОВ 
ГЕННАДIЙ
Мiський голова 

мiста Одеси.

12. ДIДЕНКО 
ГРИГОРIЙ

Голова 
Одеської 

обласної ради.
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13. ДОРОВСЬКИЙ 
ВIКТОР

Голова Служби безпеки 
України в Одеськiй 

областi.

14. ЖУК 
IВАН

Начальник ГУНП в 
Одеськiй областi, 

полковник полiцiї.

15. ПЛАТОНОВ 
ДЕНИС

Начальник ГУ ДСНС 
в Одеськiй областi, 
полковник служби 

цивiльного захисту.

16. ОХРIМЕНКО 
ОЛЕКСАНДР

Вiйськовий комiсар 
Одеського обласного 

вiйськкомату оперативного 
командування «Пiвдень», 

полковник.

21. МАДЯР 
ЮРIЙ

Командир 28-ї окремої 
механiзованої бригади 
iменi Лицарiв Зимового 
Походу ЗСУ, полковник.

22. АНДРIЄНКО 
ЮРIЙ

Командир 35-ї окремої 
бригади морської пiхоти 

ЗСУ, полковник.

23. 
КРАСНОПОЛЬСЬКИЙ

В’ЯЧЕСЛАВ
Командир 11-ї бригади 

Нацiональної гвардiї 
України iменi Михайла 

Грушевського, що 
дислокується в Одесi.

24. КIЛАФЛИ 
ОЛЕКСАНДР

Командир 88-го окремого 
батальйону морської 

пiхоти 35-ї окремої 
бригади морської пiхоти 
ВМФ ЗСУ, пiдполковник.
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17. ДЯТЛОВСЬКИЙ 
ВОЛОДИМИР

Начальник Управлiння 
Держспецзв’язку в 
Одеськiй областi.

18. ХИМЧЕНКО 
ОЛЕКСIЙ     

В. о. прокурора Одеської 
областi (на момент 

формування рейтингу).

19. ХВАН 
РУСЛАН

В.о. начальника 
Головного управлiння 

ДПС в Одеськiй областi.

20. МУХIН 
ВАДИМ

Командир 126-ї бригади 
територiальної оборони 

Регiонального управлiння 
територiальної оборони 

«Пiвдень» ЗСУ, полковник.
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25. ФЕДЬКАЛОВ 
МИКОЛА

Начальник Одеського 
районного управлiння ГУ 
ДСНС України в Одеськiй 

областi, пiдполковник 
служби цивiльного захисту.

26. КОРНIЄНКО 
СЕРГIЙ

Помiчник командира 
з фiнансово-економiчної 
роботи ОК «Пiвдень» ЗСУ, 

полковник.

27. ДЕЛЯТИЦЬКИЙ 
ДМИТРО

Начальник Вiйськової 
академiї м. Одеси, 

бригадний генерал.

28. ШВЕЦЬ 
ДМИТРО 

Ректор Одеського 
державного унiверситету 

внутрiшнiх справ, 
полковник полiцiї, 

професор.

29. ГЛОВАЦЬКИЙ 
ОЛЕКСАНДР

Начальник фiнансово-
економiчної служби 

Регiонального управлiння 
Сил територiальної оборони 
«Пiвдень» ЗСУ, пiдполковник.

30. ТЕТЮХIН 
СЕРГIЙ

Перший заступник 
Одеського мiського 

голови з питань 
дiяльностi виконавчих 

органiв ради.

31. РАДУЛОВ 
ДМИТРО

Заступник голови 
Одеської обласної 

державної (вiйськової) 
адмiнiстрацiї.

32. ВУГЕЛЬМАН 
ПАВЛО

Заступник мiського 
голови м. Одеси.

33. ЗIНЧЕНКО 
МАРИНА

Депутатка Одеської 
обласної ради, голова 

постiйної комiсiї облради 
з питань освiти, науки, 
молодiжної полiтики, 

спорту, культури та туризму.

34. РАДКОВСЬКИЙ 
ОЛЕГ

Перший заступник голови 
Одеської обласної ради, 

голова Одеської обласної 
партiйної органiзацiї 

ВО «Батькiвщина».

35. ГОНЧАРЕНКО 
ОЛЕКСIЙ

Депутат 
Верховної Ради 

України.

36. ДIДЕНКО 
ЮЛIЯ  

Депутатка 
Верховної Ради 

України.
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37. УРБАНСЬКИЙ 
АНАТОЛIЙ

Депутат Верховної Ради 
України, спiвзасновник 

Благодiйного 
фонду Урбанського 

«Придунав’я».

38. ЛЕОНОВ 
ОЛЕКСIЙ  

Депутат 
Верховної Ради 

України.

39. ГОРЕНЮК 
ОЛЕКСАНДР

Депутат 
Верховної Ради

України.

40. УРБАНСЬКИЙ
ОЛЕКСАНДР
Заступник голови 
Одеської обласної 

ради, спiвзасновник 
Благодiйного фонду 

Урбанського «Придунав’я».

41. КРУК ЮРIЙ
Депутат Одеської 

обласної ради, голова 
постiйної комiсiї з питань 
транспортно-комунiкацiйної 

iнфраструктури, 
морегосподарського комплексу

та цифрового розвитку.

42. СТОЯНОВА 
АЛЛА

Депутатка Одеської 
обласної ради (Постійна 

комісія облради з питань 
бюджету, фінансово-

економічної політики і 
банківської діяльності).

43. ПОЖИВАНОВ 
МИХАЙЛО

Голова Одеської мiської 
партiйної органiзацiї 

ВО «Батькiвщина»,
громадський дiяч, волонтер, 
спiвзасновник гуманiтарного хабу 

«Одеса. Батькiвщина».

44. ГРИГОР’ЄВ 
ДМИТРО
Генеральний 

директор 
ДТЕК 

«Одеськi 
електромережi».

45. ЛИСЕНКО 
IГОР

Директор 
Одеської фiлiї 

«Iнфоксводоканал».

46. УЧИТЕЛЬ 
IГОР

Президент 
ПАО «Одесагаз».

47. IОРГАЧОВ 
ВАДИМ

Генеральний директор 
ПАТ «Одеський кабельний 

завод «Одескабель».

48. ЛАВРИНЕНКО
СЕРГIЙ 

Генеральний директор 
ПАТ «Стальканат».
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49. НIКУЛIН 
СЕРГIЙ
Директор 

Регiональної фiлiї 
«Одеська залiзниця» ПАТ 

«Укрзалiзниця».

50. ВОЙТКО 
ЮЛІЯ

Директорка 
ПП «Балтська швейна 

фабрика», м. Балта 
Подільського району.

51. НЕВЗОРОВ 
ОЛЕГ
Голова 

корпорацiї «КУБ».

52. НОЖЕВНIКОВА 
КАТЕРИНА

Засновниця 
i директорка 

БФ «Корпорацiя 
Монстрiв».

53. СЕРДIЧЕНКО 
ДЕНИС

Президент Благодiйного 
фонду «Добрий самарянин», 
голова Гуманiтарного штабу 
Хаджибейського району 

м. Одеси.

54. ДЕГАС 
ЮРIЙ

Волонтер, керiвник 
БФ «Безмежнi 

можливостi», фундатор 
Iнклюзивного пляжу в Одесi.

55. АФАНАСЬЄВА 
ТАМIЛА

Депутатка Одеської 
обласної ради, голова 

Одеської обласної Ради 
миру, волонтерка.

56. УНГУРЯН 
ВЕНIАМIН

Депутат Одеської 
обласної ради, волонтер, 
координатор Молитовних 

снiданкiв в Одеськiй 
областi.

57. ЗАРIЧАНСЬКИЙ 
АНДРIЙ

Ресторатор, волонтер, 
спiвзасновник 

БФ «Родина 
Зарiчанських».

58. ТАНЦЮРА 
АНДРIЙ

Волонтер Вiйськово-
медичного клiнiчного 

центру Пiвденного 
регiону.

59. БОГАЧЕНКО 
НАТАЛIЯ

Депутатка Одеської 
РДВА, координатор 

волонтерського центру 
«Гостинна хата».

60. БЕДРЕГА 
СВIТЛАНА

Заступник Одеського 
мiського голови, 

директорка департаменту 
фiнансiв 

Одеської мiської ради.
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61. ФIЛАТОВ 
ОЛЕКСАНДР

Заступник Одеського 
мiського голови.

62. КИТАЙСЬКА 
ОЛЕНА

Директорка 
департаменту працi 

та соцiальної полiтики 
Одеської мiської ради.

63. МОРОХОВСЬКИЙ
ВАДИМ

Депутат 
Одеської мiської ради, 

голова фракцiї 
«Слуга народу».

64. КАЛЬЧУК 
РОМАН

Начальник Вiйськово-
медичного клiнiчного 

центру Пiвденного 
регiону, полковник 
медичної служби.

65. ЛУБАШЕВ 
IЛЛЯ

Начальник 
Реабілітаційного 

шпиталю (ВЧ А7367), 
майор.

66. ГАЙДАРЖI 
IЛЛЯ

Начальник клiнiки Воєнно-
медичного клiнiчного 

центру Пiвденного 
регiону, полковник 
медичної служби.

67. ГЕРАСИМЕНКО 
ОЛЕГ

Начальник клiнiки 
абдомiнальної хiрургiї, 

полковник медичної 
служби.

68. КАЛЬЧУК 
ОКСАНА
Начальниця 

Одеського воєнно-
медичного клiнiчного 

центру ДПСУ.

69. ТУРЧИН 
МИКОЛА

Директор 
КНП «Мiська клiнiчна 
лiкарня N11 Одеської 

мiської ради».

70. ГАЛИЧ 
СВIТЛАНА

Вiйськовий хiрург, 
капiтан медичної служби, 

доктор медичних наук, 
професор акушерства 

i гiнекологiї.

71. ВОЛЬФ 
АВРООМ

Головний раввiн 
Одеси та пiвдня України.

72. СТАВНIЦЕР 
АНДРIЙ

Бiзнесмен, засновник 
компанiй «ТIС» та MV Cargo, 
засновник Центру з протезування, 

реконструктивної хiрургiї, реабiлiтацiї 
та психологiчної пiдтримки постраждалих вiд 
вiйни дорослих i дiтей Superhumans Center.
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73. ЧОРНИЙ 
ОЛЕКСIЙ

Керiвник 
Волонтерського центру 

«Експедицiя».

74. БОГАЦЬКА 
НАТАЛIЯ

Голова 
Пiвденно-захiдного 

апеляцiйного 
господарського суду.

75. КОВБАСЮК 
ДМИТРО

Депутат Одеської 
обласної ради, волонтер, 

спiвзасновник ГО 
«Спiльне рiшення».

76. ОДАРIЙ-ЗАХАР’ЄВА
НАТАЛIЯ

Радниця мiнiстра охорони 
здоров’я України, очiльниця 
Державного закладу Український 
медичний центр реабiлiтацiї 
матерi та дитини МОЗ України.

77. ВЕЛЬМОЖКО 
ОЛЕНА

Засновниця проєкту 
«Донор Одеса».

78. МIЛЮТIН 
ДМИТРО

Волонтер, 
фотомайстер.

79. СТОГНIЙ 
АРТЕМ

Координаор 
БФ Slots City Foundation.

80. СЕМИКОП 
ТЕТЯНА

Волонтер, засновниця 
фонду «Вiра, Надiя, 

Любов».

81. КОЛОМIЄЦЬ 
АНАТОЛIЙ

Голова 
благодiйного фонду 
«З Одесою в серцi».

82. ГЕРАСИМОВ 
ФЕДIР

Засновник i керiвник 
Християнської Мiсiї 

«Нове життя».

83. БИКОВЕЦЬ 
ОЛЕКСАНДР

Комендант 
Одеської областi.

84. ЯКОБЧУК 
ЛАРИСА

Заступник командира 
126-ї окремої бригади 

територiальної оборони, 
пiдполковник 

з позивним «Чайка».

25



26 #135’2023

85. ГУМЕНЮК 
НАТАЛIЯ

Начальниця Об’єднаного 
координацiйного прес-

центру Сил оборони 
України «Пiвдень».

86. АФАНАСIЙ 
(В МИРУ БОРИС 

ЯВОРСЬКИЙ)
Архiєрей Православної 
Церкви України (ПЦУ), 

єпископ Одеський i 
Балтський.

87. ДАНИЛКIНА 
РУСЛАНА

Блогерка, учасниця 
проєктiв по реабiлiтацiї 

та психологiчнiй 
пiдтримцi воїнiв, якi 

зазнати тяжких поранень.

88. СИВАК 
ОЛЕКСАНДР

Засновник, 
генеральний директор 

ТД «Стратег».

89. БАБIЧ 
НАДIЯ

Генеральна директорка 
Одеського нацiонального 

академiчного театру 
опери та балету.

90. ЗIЦЕР 
ГАЛИНА

Директорка Одеської 
обласної фiлармонiї 
iм. Давида Ойстраха.

91. СЄРЬГА 
МИКОЛА

Засновник руху 
«Культурний десант», 

вiйськовослужбовець.

92. ЯСТРЕМСЬКА 
ДАЯНА

Одеська титулована 
тенiсистка, голова 

благодiйного фонду «Дiя».
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97. МАЗУР 
СЕРГIЙ

Мiський голова 
мiста Балта.

98. МОСКАЛЕНКО 
ДМИТРО 
Генеральний 
директор ПАТ 

«Українське Дунайське 
пароплавство».

99. ЄРОХIН 
АНДРIЙ

Директор 
ДП «Iзмаїльський 

морський торговельний 
порт».

100. IГНАТЕНКО 
МАКСИМ

Директор 
ДП «Ренiйський морський 

торговельний порт».

93. ЛIБЕРОВ 
КОСТЯНИН

Фотограф-документалiст, 
волонтер.

94. БАБIЧ 
ОЛЕКСАНДР
Iсторик-дослiдник, 

волонтер, директор 
ГО «Суспiльство та 

iсторичний спадок».

95. ГУЛЯЄВ 
ВАСИЛЬ 

Мiський голова 
мiста Чорноморськ. 

96. АБРАМЧЕНКО 
АНДРIЙ 

Мiський голова 
мiста Iзмаїл.
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26 лютого 2022 року, третiй день повномасштабного втор-
гнення Росiї до України. Вже очевидно, що план росiйської 
влади захопити Київ за 72 години провалився, проте шальки 
терезiв на фронтах схиляються то в один бiк, то в iнший.

Росiйськi вiйська не змогли висадити десант iз вiйськовою 
технiкою в Гостомелi, проте взяли в оперативне оточення 
Чернiгiв, швидко просувалися Сумською областю i з дня на день 
могли вийти до передмiсть Києва на лiвому березi Днiпра.

У публiчнiй комунiкацiї українська влада закликала грома-
дян не панiкувати, проте мiж собою урядовцi почали активно об-
говорювати iдею пiдiрвати всi київськi мости через Днiпро. Це 
дозволило б затримати росiйську армiю перед широкою природ-
ною перешкодою, не допустивши її до урядового кварталу.

Саме тодi, на третiй день вiйни, один iз високопосадовцiв 
уряду набрав тодiшнього голову Служби безпеки України Iвана 
Баканова. Вимагав, щоб той наказав спецназiвцям пiдiрвати 
мости.

Ситуацiя була непростою. Баканов зателефонував до го-
ловнокомандувача Збройних Сил України генерала Валерiя За-
лужного. Той, вислухавши спiврозмовника, вiдповiв без вагань: 
«Пiдiрвати мости? Нi в якому разi. Це буде зрадою тих, хто зали-
шився на лiвому березi Днiпра – i вiйськових, i цивiльних».

Час показав, що рiшення, прийняте генералом на третю добу 

без сну, у задимленому вiд сотень викурених цигарок бункерi з 
розкладеними на столах картами оперативної обстановки вия-
вилося правильним.

Вже пiзнiше десятки рiшень Залужного допоможуть 
українськiй армiї не лише утримати Київ, а й витiснити росiйськi 
сили з пiвночi України, провести харкiвський контрнаступ та 
вiдвоювати Херсон.

Головнокомандувач ЗСУ став для українцiв символом вiйни 
за саме iснування їхньої держави: на його честь складають 
пiснi та називають вулицi. Його успiхи у протистояннi «другiй 
армiї свiту» дали привiд журналу Time минулого року включи-
ти Валерiя Залужного до рейтингу 100 найвпливовiших лю-
дей планети. Згодом його постать стала помiтним символом 
українського опору i в Росiї: нещодавнiй фейк про тяжке пора-
нення українського головкому був однiєю з головних новин на 
федеральних телеканалах.

Стрiмке зростання популярностi генерала вже дозволило за-
говорити про його полiтичнi перспективи та вплив за межами 
збройних сил. Але навiть в Українi, незважаючи на публiчнiсть За-
лужного, до його постатi є питання. Попри довiру та популярнiсть 
серед громадян, є й тi, хто його ненавидить чи боїться.

Бi-Бi-Сi спробувала розiбратися в iсторiї генерала Залужно-
го та з’ясувати, що вiд нього можна очiкувати у майбутньому.

ЯК УКРАЇНСЬКИЙ ГЕНЕРАЛ 

ЗАЛУЖНИЙ 
      СТАВ «ПЕРШИМ «ПЕРШИМ                        ПІСЛЯ БОГА»ПІСЛЯ БОГА»
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НАШ ВАЛЕРЧИК
Жителi Звягеля, 50-тисячного мiста за три години їзди вiд 

Києва львiвською трасою, ще не до кiнця звикли до нової наз-
ви свого мiста: до минулого року вiн називався Новоградом-Во-
линським.

«А його як не назви, що Новоград, що Звягель – все одно 
мiсто вiйськових», – смiється Тетяна ШАТУЛЬСЬКА-ПЕЛЕШОК. 

Їй 80 рокiв, вона все життя пропрацювала вчителькою по-
чаткових класiв, може вiдразу назвати прiзвища кiлькох 
генералiв – уродженцiв Звягеля i каже, що пам’ятає всiх 
дiтей з усiх 11 своїх випускiв – хiба iнодi iм’я їй потрiбно на-
гадати.

Валерiя Залужного, «маленького, щупленького кучерявого 
хлопчика», якого 1 вересня 1980 року привела до школи № 9 
мама, Тетяна Григорiвна пам’ятає чудово – хоча б тому, що на 
той час жила неподалiк.

«Залужнi вчотирьох – дорослi та Валера з молодшим бра-
том – жили в однокiмнатнiй квартирi бiля вокзалу, там по-
руч двi вiйськовi частини, батько його був вiйськовим, вiн з 
дитинства бачив навколо себе вiйськових, любив грати сол-
датиками на партi, солдатикiв на перервах малював. Одна з 
вiйськових частин була шефом нашої школи: солдати до нас 
на уроки приходили, на їх плацi дiтей приймали у жовтенята i 
пiонери. Я анiтрохи не дивуюсь, що Валера пiшов у вiйськовi», 
– каже вона.

Вiдмiнником, згадує вчителька, Залужний не був, але був 
старанним та акуратним.

«У нас у класi був хлопчик-напiвсирота, його мама силь-
но пила, вiн був завжди голодним. Валера то йому з дому 
поїсти приносив, то свою порцiю шкiльного обiду вiддавав. 
Вiн дуже хорошою дитиною був», – усмiхається Тетяна 
Григорiвна.

З цим погоджується Сергiй Степанюк, однокласник та 
шкiльний друг Залужного: «У нас був дуже дружний клас, атмос-
фера була сiмейною, ми й досi дуже дружимо».
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Класi в сьомому Залужному, який до того був одним iз най-
менших за зростом у класi, рiзко рвонув угору, а в його табелi 
з’явилися трiйки. Приблизно тодi, згадують однокласники, його 
почали називати Валерчиком: це прiзвисько у колi друзiв дитин-
ства зберiгається в нього й досi.

«Це не жаргон чи панiбратство. Уявiть собi, вiн був таким 
скромним симпатягою. Такi кучерi, посмiшка, такi рожевi щiчки. 
Нiколи брутальних слiв не вживав, але й не пiдлизувався. Ва-
лерчик», – смiється Олена Степанюк, однокласниця та дружина 
Сергiя.

Однокласники Залужного описують iдилiчну радянську 
школу – майже як у кiно для пiонерiв. Тiльки з поправкою 
на вiйськове мiстечко та вiдповiдну етику батькiв багатьох 
учнiв.

Не «фронтмен» i не любитель виступати з трибуни, але лю-
дина, яка може мовчати-мовчати, а потiм вiдпустити такий 
жарт, що всi впадуть вiд смiху, згадують свого однокласника 
Степанюки.

«Вiн був самодостатнiм. Я був комсоргом школи i добре 
пам’ятаю, що у художнiй самодiяльностi чи спортивних змаган-
нях вiн брав участь, тiльки якщо йому самому було цiкаво чи тре-
ба було допомогти класу. Грамоти, якiсь заохочення – це його 
зовсiм не цiкавило», – каже Сергiй.

Пiсля дев’ятого класу хлопцiв у рамках курсу допризовної 
пiдготовки на два тижнi заселили до справжньої казарми однiєї 
з вiйськових частин мiста, видали кирзовi чоботи та онучi. 
Їли вони у солдатськiй їдальнi, стрiляли у тирi – одним сло-
вом, справжня пригода. На нечiтких чорно-бiлих знiмках того 
перiоду можна побачити першi фотографiї Валерiя Залужного у 
камуфляжi – ще радянського зразка.

А пiсля цих зборiв делегацiя вiд новоградської школи поїхала 
на тиждень до Ленiнграда – за видатнi успiхи у збираннi метало-
брухту та макулатури. 9-Б клас представляли Залужний, Сергiй 

Степанюк, його майбутня дружина та ще двi дiвчини. Iншi дiти 
були з молодших класiв.

«Найяскравiший наш спогад? Бiлi ночi, – смiється Олена Сте-
панюк. – Нас заселили в одну з ленiнградських шкiл, спали в кла-
сах, на постелених на пiдлозi матрацах, дiвчата окремо, хлопцi 
окремо. I так сталося, що одного вечора пiсля вiдбою малеча ляг-
ла спати, а ми, троє дiвчат, пiшли до хлопцiв пограти в карти. Хто 
програв – той клав собi на голову подушку, а хтось iншою поду-
шкою його бив по головi, все дуже невинно було. Вирiшили, що 
гратимемо, доки не стемнiє. Граємо-граємо, а тут виявляється, що 
вже ранок, дiти встають снiдати, а ми ще не лягали. Нас за це по-
карали: вiдправили додому рiзними потягами».

До випускного класу Валерiй Залужний не пiшов: натомiсть 
вступив до Новоград-Волинського машинобудiвного технiкуму. 
Сьогоднi про чотири роки, проведенi Залужним у технiкумi, 
згадується не у кожнiй бiографiї Головнокомандувача ЗСУ, i це 
дещо дратує директора Аллу Петрошук.

«Вiн прийшов до нас iз середнiм балом 3.9 – не те, щоб по-
гано, але й не дуже добре. А пiшов вiд нас з вiдзнакою, – каже 
вона. – Його системне, прикладне, технiчне мислення сформу-
валося саме тут».

Здобувши диплом за спецiальнiстю «прикладна механiка», 
Залужний мiг пiти працювати спецiалiстом з обслуговування 
та ремонту верстатiв, автоматiв, iншої технiки. Мiг продовжи-
ти технiчну освiту – наприклад, у полiтехнiчному iнститутi. «Мiг 
– чому нi? Реалiзувати свою дитячу мрiю»: в iнтерв’ю журналу 
Time Залужний сказав, що хотiв стати комiком. Але в результатi 
з «мiста вiйськових» вiн переїхав до вiйськового вишу: 1993 
року 20-рiчний Валерiй вступив до Одеського iнституту сухопут-
них вiйськ.

«Вiн просто шукав-шукав себе, у школi, у технiкумi, а 
потiм – знайшов, його зачепило, i вiн пiшов цiєю лiнiєю вже 
цiлеспрямовано», – каже Сергiй Степанюк.

«НЕВДАХА З ДЖАВЕЛIНОМ»
Наступнi роки у життi Залужного – це безперервна 

вiйськова служба з таким самим практично безперервним 
навчанням. З одного боку, вiн пройшов шлях вiд команди-
ра взводу до командира 51-ї бригади ЗСУ. З iншого – у 2007 
роцi Залужний iз золотою медаллю закiнчив Нацiональну 
академiю оборони України на оперативно-тактичному рiвнi, 
а через сiм рокiв випустився з оперативно-стратегiчного фа-
культету того ж закладу вищої освiти, отримавши при цьо-
му меч королеви Великобританiї, який щорiчно вручається 
кращому випускнику (отака дещо несподiвана нагорода для 
українського закладу).

Вiйна прийшла в життя Залужного у 2014 роцi, коли 
його було призначено заступником командира сектору С, 
який пiсля початку збройного конфлiкту створювався на 
пiвночi Донецької та заходi Луганської областей. Там йому 
довелося вперше зiштовхнутися з необхiднiстю реформу-
вати армiю. Українська влада визнавала, що навеснi 2014 
року ЗСУ могла поставити пiд рушницю не бiльше п’яти ти-
сяч готових до повноцiнних бойових дiй солдат, тому нова 
армiя України, по сутi, створювалася наново прямо пiд час 
боїв на Донбасi.

Саме протягом двох рокiв служби на Донбасi Залужний по-
знайомився з багатьма вiйськовими та добровольцями, з якими 
пiдтримує контакт досi. У цей перiод за ним закрiплюється по-

зивний «Волонтер»: вiйськовi розповiдають, що полковник За-
лужний був вiдомий тим, що постiйно «розрулював» проблемнi 
ситуацiї i безпосередньо допомагав iз забезпеченням бiйцiв на 
фронтi.

24 серпня 2017 року, в День Незалежностi України, Валерiй 
Залужний указом президента Петра Порошенка отримав 
генеральськi погони. Наступного року його призначили пер-
шим заступником командувача Об’єднаних Сил – угрупован-
ня, яке веде бойовi дiї на Донбасi. Уже в ранзi генерала Залуж-
ний здобув ще одну вищу освiту, заочно закiнчивши Острозьку 
академiю за спецiальнiстю «мiжнароднi вiдносини». В академiї 
вiдмовилися обговорювати тему та деталi дипломної роботи 
майбутнього головкома.

Успiх свого стрiмкого кар’єрного просування в iнтерв’ю 
вiдомчому виданню ЗСУ АрмiяInform Залужний пояснював про-
сто: «Мене призначали – я приступав до виконання обов’язкiв, 
опановував посаду. Пропонували iншу – також рухався. Можна 
сказати так: через ту завантаженiсть нiколи не думав, що колись 
стану генералом i дiйду до високих щаблiв».

Коли Володимир Зеленський став президентом у 2019 роцi, 
Залужний виконував обов’язки командувача у зонi бойових 
дiй на сходi України. На першiй зустрiчi бойовий генерал мав 
розповiсти про стан вiйськових дiй на Донбасi Верховному Го-
ловнокомандувачу, який жодного дня не прослужив в армiї.
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«Об’єднанi зусилля-2020» у Миколаївськiй областi. На навчан-
нях був присутнiй особисто президент Зеленський: українцi 
вперше застосовували «суперзброю» – нещодавно подарованi 
американцями протитанковi комплекси Javelin. Демонстрацiя 
закiнчилася фiаско: ракета iз комплексу не вилетiла.

«Можливо, це помилка оператора, може, щось iнше, треба 
розбиратися, зараз точно сказати не можу», – спантеличено ви-
правдовувався в телеефiрi Залужний.

Згодом вiн зiзнається: пiсля того iнциденту був упевнений, 

що в Офiсi президента його запам’ятають як «невдаху з несправ-
ними Джавелiнами».

Проте у липнi 2021 року, коли Залужний пив пиво на 
святкуваннi дня народження дружини, його телефон задзво-
нив. На дротi був президент. Вiн повiдомив Залужному, що 
призначає його на посаду Головнокомандувача Збройних 
Сил.

«Це був не просто удар нижче пояса, це був нокаут», – опише 
вiн свою реакцiю на призначення в iнтерв’ю Time.

Ситуацiя на кордонах України з Росiєю та Бiлоруссю вже тодi 
була неспокiйною. Буквально у квiтнi-травнi там сконцентрува-
лися десятки тисяч росiйських вiйськових, а захiдна преса попе-
реджала про високу ймовiрнiсть вторгнення. Чому за цих умов 
Зеленський зробив вибiр на користь генерала Залужного, досi 
не зрозумiло.

У розмовi з тим самим журналом Time Андрiй Єрмак – го-
лова Офiсу президента, якого називають головним «кадрови-
ком» української влади, – розповiсть, що це вiн радив президен-
ту пiдписати призначення: «Я висловив свою думку, що вiн менi 
здається досить професiйною, розумною людиною. Але рiшення 
було за президентом».

«ЗАПАХ ВIЙНИ У ПОВIТРI»

Пiзнiше Залужний розповiсть в iнтерв’ю Time, що не зби-
рався занурювати Зеленського в деталi вiйськової тактики 
та армiйських структур управлiння. «Йому не потрiбно розби-
ратися у вiйськовiй справi – так само, як знати медицину чи 
будiвництво мостiв», – розповiдав потiм Залужний. Зеленський, 
схоже, iз цим погоджувався.

Уже за кiлька мiсяцiв пiсля цiєї зустрiчi Залужного було при-
значено командувачем оперативного командування «Пiвнiч» зi 
штабом у Чернiговi.

Наступного року генерал Залужний керував навчаннями 

Мабуть, перше суттєве нововведення Валерiя Залужно-
го на посадi Головнокомандувача ЗСУ – озвучений вголос 
дозвiл українським вiйськовим на Донбасi у разi нападу на них 
вiдкривати вогонь у вiдповiдь без погодження зi старшим ко-
мандуванням у центрi.

З перших днiв пiсля призначення Залужний стверджував: за-
гроза повномасштабного вторгнення Росiї є цiлком реальною. 
«Ти нi з чим не переплутаєш запах вiйни, i вiн уже вiдчувався у 
повiтрi», – говорив вiн журналу у червнi 2022 року.

Однак тодi, перед вiйною, слова Залужного губилися 
за гучними заявами представникiв найвищого полiтичного 

керiвництва України на чолi з Володимиром Зеленським, якi пе-
реконували українцiв у тому, що вiйни не буде, а готуватись тре-
ба скорiше до травневих виходiв на шашлики.

У розмовах з Бi-Бi-Сi спiвробiтники українського Генштабу 
стверджують: задовго до початку великої вiйни командуван-
ня ЗСУ перейшло фактично на цiлодобовий режим роботи, не-
зважаючи на заспокiйливi меседжi, що виходять вiд полiтикiв. 
Сам Залужний перебрався до примiщення неподалiк Генштабу. 
Мета – якнайкраще пiдготуватися до ймовiрного вторгнення та 
по можливостi зберегти цi приготування в таємницi: наприклад, 
системи ППО перемiщали з пунктiв їхнього постiйного базуван-

ПЕРСОНА
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«ТИ НI З ЧИМ НЕ 
ПЕРЕПЛУТАЄШ ЗАПАХ ВIЙНИ, 
I ВIН УЖЕ ВIДЧУВАВСЯ У 
ПОВIТРI».

ня мало того, що в режимi пiдготовки до раптових навчань, так 
ще й у нiчний час.

Журнал New Yorker стверджує, що Залужний приховував 
вiйськовi приготування навiть вiд Володимира Зеленського та 
американських партнерiв Києва. Зеленському вiн нiчого не го-
ворив нiбито через побоювання, що той, не вiрячи у можливiсть 
вторгнення, попросить його згорнути приготування. Американ-
цям – бо тi могли розповiсти про цi приготування Зеленському.

«Лише у лютому [2022 року] Залужний погодився 
подiлитися своїм планом захисту України [з американцями]. 
Вiйськову аташе американського посольства в Києвi, пол-
ковника ВПС, викликали на нараду до Генштабу i показали 
їй роздрукований на одному аркушi паперу ескiз українських 
позицiй та схем оборони. Їй не дали копiї цього аркуша, до-
зволивши зробити лише рукописнi нотатки... [Пiзнiше вия-
вилося], що пiдлеглi Залужного показали аташе фальшивий 

варiант плану, приховавши весь розмах приготувань», – 
йдеться у цiй публiкацiї.

«Приблизно на кiнець лютого [2022] ми вичерпали всi 
можливостi нашої фантазiї, що можна зробити ще. Ми щось робили, 
потiм перевiряли, наскiльки воно ефективне, дiйшли висновку, що 
це рiшення неефективне, воно змiнювалося, знову вiдпрацювання 
повного комплексу, знову оцiнка, знову негативний результат... I та-
ким чином дiйшли того, що є», – розповiдав Залужний у фiльмi Дми-
тра Комарова «Рiк», знятий до роковин росiйського вторгнення.

Увечерi напередоднi початку вiйни, 23 лютого 2022 року, За-
лужний разом з iншими топами української влади брав участь у 
зустрiчi президента Зеленського з найбагатшими бiзнесменами 
країни. У розмовi з виданням «Українська правда» кiлька 
учасникiв тiєї зустрiчi згадали, що саме жорстка та впевне-
на доповiдь Залужного про те, що ЗСУ готовi до всiх можливих 
сценарiїв, найбiльше заспокоїла присутнiх.

ПЕРШИЙ ДЕНЬ
Рано-вранцi 24 лютого пiсля перших ракетних ударiв по 

Києву у вайбер-чатi однокласникiв Залужного по звягельськiй 
школi почалася легка панiка.

«Бережiть нерви! Валера робить свою роботу, а ми маємо 
свою», – написав у чат хтось iз його товаришiв дитинства.

Чи прочитав це повiдомлення сам Залужний, достемен-

но невiдомо: з того дня вiн не написав у цей чат жодного 
слова.

Негайно пiсля початку вторгнення вiн прибув до штабу ко-
мандування українськими вiйськами, розгорнутому в бункерi 
неподалiк Генштабу. За даними видання Reporters, разом iз ним 
працювали iншi генерали – заступник Залужного Євген Мой-
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сюк, начальник Генштабу Сергiй Шаптала i навiть Головнокоман-
дувач ЗСУ часiв президентства Петра Порошенка Вiктор Мужен-
ко. Був поряд i мiнiстр оборони Олексiй Рєзнiков.

«Там була абсолютно робоча атмосфера. Не можу сказати, 
що у поведiнцi Залужного було щось незвичне. Це кадровий 
вiйськовий, який пройшов тяжкi бойовi дiї у 2014-2015 роках. 
Страху в його очах не було, була максимальна концентрацiя та 
зосередженiсть», – згадує той день у розмовi з Бi-Бi-Сi колишня 
радниця головнокомандувача Людмила Долгоновська, яка теж 
була поряд з ним 24 лютого минулого року.

Долгоновська згадує, що протягом перших трьох днiв втор-
гнення Залужний зовсiм не вiдпочивав i не спав, проводячи 
час у безперервних розмовах iз вiйськовими: «Вiн постiйно те-
лефонував командувачам, запитував про ситуацiю на рiзних 
дiлянках».

Сам Залужний пiзнiше розповiсть, що довiряв своїм генера-
лам, тож цi розмови були короткими, але змiстовними. Проте в 
iншому iнтерв’ю – журналу Economist – у груднi 2022 року За-
лужний заявить: «З початку вiйни я звiльнив десятьох генералiв, 
бо вони не справлялися. Ще один – застрелився».

Бi-Бi-Сi не отримала вiдповiдi на запит про надання осо-
бистих даних цих генералiв. З початку повномасштабного 
росiйського вторгнення український генштаб не озвучує бiльшу 
частину кадрових рiшень та змiн. На умовах анонiмностi джере-
ла Бi-Бi-Сi повiдомили, що в ситуацiї iз суїцидом йшлося не про 
зраду, а скорiше про тяжкий психологiчний стан людини.

З початку великої вiйни мiсцезнаходження Головнокоманду-
вача ЗСУ постiйно змiнюється з метою безпеки. Весь цей час 
робочий день Залужного починається вдосвiта i закiнчується 
вночi. Вихiдних у нього в принципi немає, кажуть Бi-Бi-Сi його 
знайомi.

«Я дивуюсь, як i коли вiн вiдпочиває. Пiсля повномасштаб-
ного вторгнення вiн працює практично 24 години на добу. 
Як такого плану робочого дня немає. Це постiйна бойова об-
становка чи планування заходiв», – розповiдає полковник 
Анатолiй ШТЕФАН iз позивним «Штiрлiц», який працює з го-
ловнокомандувачем.

НЕРАДЯНСЬКИЙ ГЕНЕРАЛ
Перед великою вiйною прiзвище Залужного було вiдоме 

майже винятково людям, якi безпосередньо перетинаються з 
вiйськовою сферою. За кордоном його очiкувана роль в iсторiї 
викликала скорiше спiвчуття: у захiдних столицях були впевненi, 
що у разi вторгнення росiйських вiйськ Київ впаде протягом 
кiлькох днiв, а окупацiя всiєї України триватиме максимум 
кiлька тижнiв.

Проте успiшна оборона столицi, поразка флагмана 
росiйського Чорноморського флоту та успiшний Харкiвський 
контрнаступ змусили свiт змiнити свiй погляд на Залуж-
ного: журнал Time винiс його на обкладинку свого номе-
ра у вереснi минулого року i пiзнiше включив до списку 100 
найвпливовiших людей свiту, а вiйськовi експерти з рiзних 
країн почали розмiрковувати про те, в чому полягає секрет 
успiху українського генерала.

Здається, однiєю з найважливiших рис Залужного-
воєначальника є те, що вiн жодного дня не провiв у радянськiй 
армiї. А вiйськова теорiя, яку вiн вiдмiнно засвоїв у вiйськових 
вишах незалежної України, наклалася у нього на практику, отри-
ману на фронтах вiйни на Донбасi.

«Залужний – харизматичний, вiн має стратегiчне бачення, 
а головне – має характер, – розповiв Бi-Бi-Сi американський 
вiйськовий аналiтик Майкл Кофман. – [Американський гене-
рал Норман] Шварцкопф колись сказав, що лiдерство – це по-
тужне поєднання стратегiї та характеру. Але якщо вам потрiбно 
вибрати щось одне, вибирайте характер. Я думаю, що Україна 
пiд час цiєї вiйни пiд керiвництвом Залужного показала спiльну 
успiшну стратегiю, а вiн сам продемонстрував сильний харак-
тер».

В iнтерв’ю журналу Economist Залужний назвав своєю 
«релiгiєю» вiдхiд вiд радянських практик поклонiння ко-

мандирам-держимордам. Вiн – представник нового 
поколiння українських генералiв, якi, наприклад, уже до-
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бре володiють англiйською. I стиль його управлiння, кажуть 
спiврозмовники Бi-Бi-Сi, скорiше захiдний – вiн полягає у 
делегуваннi повноважень на нижчi рiвнi командування, i 
це, як показала практика, пiдвищило ефективнiсть усiєї ро-
боти української армiї.

Iзраїльський вiйськовий експерт Давид Гендельман, 
оцiнюючи Залужного, зазначає, що «головнокомандувач 
повинен вмiти прикрутити свою голову до всiєї армiї», i з 
цим Залужний чудово впорався: «Плюс Залужного в тому, 
що завдяки своїм командирським якостям та авторитету 
вiн здатний довести свою думку до практичного втiлення 
на мiсцях».

З iншого боку, саме тому багато рiшень, якi можна побачити 
на полi бою, складно приписати особисто Залужному.

Про погляди самого Залужного на механiку вiйни з Росiєю 
можна судити за програмною статтею, написаною у вереснi ми-
нулого року у спiвавторствi з колишнiм командувачем десантно-
штурмових вiйськ України генералом Михайлом Забродським 
для державного агентства «Укрiнформ».

У цьому текстi генерали називають звiльнення Кри-
му цiлком реалiстичною метою, яка досягається вже у 2023 
роцi, – за умови створення ЗСУ угруповання у складi вiд 10 до 
20 загальновiйськових бригад та їх забезпечення сучасним 
захiдним озброєнням.

Однак, продовжує стаття, отримання українцями кон-
тролю над Кримом не призведе до закiнчення вiйни, а лише 
виведе протистояння на новий рiвень, адже росiяни – за 
рахунок наявностi в їхнiх арсеналах ракет далекого радiусу 
дiї – й надалi постiйно загрожуватимуть усiй територiї 
України.

Єдиний спосiб вирiшити цю проблему i, як наслiдок, 
призвести до перелому у вiйнi, пише Залужний, – от-
римання українською армiєю здатностi вражати цiлi в 
глибинi територiї Росiйської Федерацiї для того, щоб зро-
бити пов’язанi з вiйною вiдчуття її громадян «гострiшими, 
природнiшими».

У статтi йдеться про те, що для досягнення паритету в 
дальностi засобiв поразки захiднi партнери мають нада-
ти Українi ракети далекого радiусу дiї – про такi рiшення поки 
не повiдомлялося. Проте удари безпiлотникiв по цiлях у рiзних 

регiонах Росiї, причому зовсiм не обов’язково близьких до 
України, – незважаючи на те, що Київ послiдовно заперечує 
причетнiсть до цих атак, – здається, цiлком укладаються у логiку 
генерала Залужного.

Як екстремальний, кризовий сценарiй розвитку вiйни 
Валерiй Залужний цiлком серйозно розглядає застосування 
Росiєю ядерної зброї.

«Важко уявити, що навiть ядернi удари дозволять РФ зла-
мати волю України до опору. Але не можна iгнорувати загро-
зу, яка виникне для всiєї Європи, – пише вiн. – Потрiбно по-
вернутися до джерела росiйської впевненостi, а саме до 
безкарностi. Будь-якi спроби практичних крокiв щодо застосу-
вання тактичної ядерної зброї мають бути припиненi з викори-
станням усього арсеналу засобiв, якi є у розпорядженнi країн 
свiту. Адже, починаючи з цього моменту, РФ уже стане не лише 
загрозою мирному спiвiснуванню України, iнших її сусiдiв та 
низки європейських країн, а й державою-терористом воiстину 
свiтового масштабу».

ТОЙ, КОГО НЕ МОЖНА НАЗИВАТИ
Ще одна риса генерала Залужного – його ставлення 

до росiйських вiйськових. З одного боку, в тому ж iнтерв’ю 
Economist вiн недвозначно каже: «Росiйських та будь-яких iнших 
ворогiв потрiбно вбивати. Тiльки вбивати. I найголовнiше – не 
боятися цього робити». В iншому iнтерв’ю Залужний з усмiшкою 
визнавав, що мрiє «обережно» проїхати танками Червоною пло-
щею та Арбатом.

При цьому ще у кiлькох iнтерв’ю Залужний не приховує своєї 
поваги до свого росiйського вiзавi, начальника Генштабу ЗС РФ 
Валерiя Герасимова. «Вiн сильний, пiдступний та непередбачу-
ваний. Це сильний ворог, якого нам потрiбно поважати заради 
перемоги», – говорив вiн в iнтерв’ю для фiльму «Рiк» Дмитра Ко-
марова.

А у розмовi з кореспондентом Time Залужний зазначав, 
що «поважає росiйську школу вiйськової науки», прочитав усi 
працi Герасимова i взагалi вважає його «найрозумнiшим iз лю-
дей». «Я вирiс на росiйськiй вiйськовiй доктринi i досi вважаю, 

що вся вiйськова наука знаходиться в Росiї», – сказав тодi За-
лужний.

Курйозно, але пiсля цього iнтерв’ю прiзвище Залужного по-
чали називати вголос у стiнах Вiйськової академiї росiйського 
генштабу.

До публiкацiї Time, каже спiврозмовник Бi-Бi-Сi з 
провiдного вiйськового закладу Росiї, Залужний був у них чи-
мось на кшталт лорда Волан-де-Морта (злий маг iз серiї книг 
про Гаррi Поттера, також вiдомий як «Той, кого не можна нази-
вати»). Наступного дня пiсля виходу статтi прiзвище Залужного 
почало з’являтися не лише в дискусiях мiж викладачами, а й у 
навчальному процесi.

«Я думаю, ви розумiєте, що похвала вiд ворога цiннiша, нiж 
вiд друга, а «поважають навiть вороги» – це справжнє визнан-
ня, адже самi себе ми хвалимо i так», – додає спiврозмовник 
Бi-Бi-Сi.

«Поки наше Мiноборони медальки собi в Сирiї вiшало, *** 

«ВIН – ПРЕДСТАВНИК НОВОГО 
ПОКОЛIННЯ УКРАЇНСЬКИХ 
ГЕНЕРАЛIВ, ЯКI, НАПРИКЛАД, 
УЖЕ ДОБРЕ ВОЛОДIЮТЬ 
АНГЛIЙСЬКОЮ. I СТИЛЬ 
ЙОГО УПРАВЛIННЯ, КАЖУТЬ 
СПIВРОЗМОВНИКИ БI-БI-СI, 
СКОРIШЕ ЗАХIДНИЙ – ВIН ПОЛЯГАЄ 
У ДЕЛЕГУВАННI ПОВНОВАЖЕНЬ 
НА НИЖЧI РIВНI КОМАНДУВАННЯ, 
I ЦЕ, ЯК ПОКАЗАЛА ПРАКТИКА, 
ПIДВИЩИЛО ЕФЕКТИВНIСТЬ УСIЄЇ 
РОБОТИ УКРАЇНСЬКОЇ АРМIЇ».
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[зневажливе позначення українцiв] збудували собi армiю. За-
лужний воює, звичайно, краще, нiж Герасимов i Шойгу, хоча це й 
не складно», – сказав Бi-Бi-Сi один iз командирiв середньої лан-
ки ПВК «Вагнер», який перебував пiд Бахмутом.

Втiм, можливо, що пасажi Залужного про повагу до Гераси-
мова – це прояв своєрiдного почуття гумору генерала, про який 
розповiдали одразу кiлька його знайомих, котрi погодилися по-
говорити з Бi-Бi-Сi.

СИНДРОМ ЗАНИЖЕНИХ
ОЧIКУВАНЬ

Якщо комплiменти Залужному-воєначальнику можна запро-
сто зустрiти у багатьох українських та захiдних виданнях, то, хоч 
як це дивно, конструктивна критика його дiй – велика рiдкiсть, 
причому навiть у росiйських ЗМI.

Можливо, це пов’язане з тим, що перед початком повномас-
штабного вторгнення багатьом оглядачам та полiтичним дiячам 
як за захiдним, так i за схiдним кордоном України здавалося, 
що ЗСУ мають мало шансiв встояти проти росiйської армiї, яка 
значно перевищувала їх як кiлькiсно, так i щодо матерiального 
забезпечення. Iншими словами, якби Київ «взяли за три днi», 
бiльшiсть вiйськових експертiв, ймовiрно, вважали б це цiлком 
логiчним пiдсумком кампанiї.

Власне, заниженi очiкування створили Залужному репутацiю 
надзвичайно ефективного воєначальника, приховавши його 
iмовiрнi помилки.

Так, будь-якi вiдступи ЗСУ – наприклад, торiшнi вiдходи 
iз Сєвєродонецька та Лисичанська – на Заходi найчастiше 
пояснюють бажанням українського командування зберегти 
життя своїх солдатiв. Водночас запеклий опiр у Бахмутi, пiд 
час якого загинула величезна кiлькiсть захисникiв мiста, ек-
сперти часто також називають виправданою тактикою – про-
сто Залужний в очах коментаторiв апрiорi не може помиля-
тися.

Ставити пiд сумнiв рiшення «Залiзного генерала», керiвника 
всiєї вiйськової вертикалi не прийнято i в Українi – що цiлком 
зрозумiло через специфiку держави, яка воює.

Однак у спiлкуваннi не пiд запис вiйськовi, якi працюють у 
структурах Генштабу ЗСУ, кажуть Бi-Бi-Сi, що у повоєнному май-
бутньому українське суспiльство вимагатиме вiдповiдей на 
непростi питання, пов’язанi, насамперед, iз пiдготовкою до 

«НЕЗВАЖАЮЧИ НА СВОЮ 
РЕПУТАЦIЮ АГРЕСИВНОГО ТА 
АМБIТНОГО КОМАНДУВАЧА, 
ЗАЛУЖНИЙ ВВАЖАВСЯ 
ДИВАКОМ: ЙОГО ЗНАЛИ 
ЯК ЛЮДИНУ, ЯКА ШВИДШЕ 
ЖАРТУВАЛА ЗI СВОЇМИ 
ПIДЛЕГЛИМИ, НIЖ 
ДИСЦИПЛIНУВАЛА ЇХ».
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вторгнення та вiйськовими операцiями початкового перiоду 
великої вiйни..

«Як до воєначальника – до Залужного є питання... Багато що 
тодi вiдбувалося завдяки рiшучостi командирiв на мiсцях. Сам 
вiн не такий рiшучий», – анонiмно розповiдає Бi-Бi-Сi офiцер 
українського Генштабу.

Щодо деяких гарячих питань – на кшталт того, чому 
українська ППО неефективно спрацювала пiд час знаменитого 
вертолiтного десанту на аеродром «Гостомель» пiд Києвом, чи як 
росiйським вiйськам вдалося так швидко захопити Херсонщину 
та дiйти з Криму до захiдних околиць Марiуполя, – вже ведуть 
розслiдування українськi правоохороннi органи.

Якою була роль у цих подiях полiтичного керiвництва держа-
ви на чолi з Володимиром Зеленським? Що зробили i чого не 
зробили мiсцевi осередки СБУ, якою тодi керував Iван Баканов? 
Чи правильно та ефективно за тих обставин дiяли вiйськовi, 
якими керував Валерiй Залужний? Вiдповiдей на цi питання в 
українського суспiльства поки що немає.

Iнша лiнiя критики Залужного пов’язана з його особистiсними 
якостями.

«Незважаючи на свою репутацiю агресивного та амбiтного 
командувача, Залужний вважався диваком: його знали як 
людину, яка швидше жартувала зi своїми пiдлеглими, нiж 
дисциплiнувала їх», – писав про нього журнал Time.

Цей образ душi компанiї i веселуна дещо не в’яжеться з 
деякими вчинками Залужного, якi характеризують його як 
прибiчника жорсткої дисциплiни в мобiлiзацiйнiй армiї. У тiй же 
розмовi з Time Залужний розповiдав, що цiлу годину кричав на 
старших i досвiдченiших командирiв, якi перед початком великої 
вiйни не сприймали всерйоз iнiцiйовану пiдготовку до вiдбиття 
вторгнення.

Iнший показовий випадок. у груднi 2022 року Верховна Рада 
ухвалила закон про посилення вiдповiдальностi вiйськових за 
дезертирство, самовiльне залишення позицiй, невиконан-
ня наказу чи непокору. Бiльше того, парламентарi заборо-
нили судам застосовувати до обвинувачених за цими стаття-

ми пом’якшувальнi обставини та засуджувати їх до умовних 
термiнiв. Багато вiйськових i правозахисникiв вiдкрито i досить 
жорстко критикували цей закон, заявляючи, що вiн виводить 
вiйськових, що проштрафилися, з поля дiї Конституцiї i дає ко-
мандирам, часто не готовим до бойових дiй такої iнтенсивностi, 
важелi для тиску на бiйцiв.

У розпал дискусiй iз цього приводу Валерiй Залужний висту-
пив iз зверненням на пiдтримку суперечливого закону.

«Армiя тримається на дисциплiнi. I якщо прогалини в 
законодавствi не забезпечують її дотримання, а «вiдмовники» 
можуть заплатити штраф або отримати покарання з випробу-
вальним термiном, то це несправедливо. Голi дiлянки фронту 
змушенi закривати собою iншi вiйськовослужбовцi, що призво-
дить до збiльшення втрат особового складу, територiй та людей 
на них. Часто втраченi позицiї доводиться вiдновлювати штур-
мовими дiями дуже дорогою цiною», – стомлено зачитав на ка-
меру Залужний.

Президент, незадоволений критиками закону, пiдписав цей 
документ, а позицiя Залужного стала приводом для критики вже 
на його адресу.

«Є принципова рiзниця мiж службою в мирний час та бой-
овою роботою. Його [Залужного] перша бойова робота була 
одразу в генеральському званнi (насправдi у званнi полков-
ника – Бi-Бi-Сi), а це зовсiм iнший погляд на життя, нiж коли ти 
був солдатом у окопi... У реальному життi люди – не залiзнi, i 
коли система натикається на те, що люди – не залiзнi, система 
намагається вирiшити це найдебiльнiшим i найпростiшим спо-
собом. Ти не залiзний? Пiшов у зону на десять рокiв», – заявив 
вiйськовий експерт та ветеран бойових дiй на Донбасi Євген Ди-
кий в iнтерв’ю виданню «Новинарня».

З iншого боку, командир молодшої ланки однiєї з бойових 
частин ЗСУ розповiв Бi-Бi-Сi, що багато командирiв пiдтримали 
суперечливий закон. За спостереженнями спiврозмовника, 
фактiв невиконання бойових наказiв пiсля пiдписання закону 
стало значно менше, а про зловживання цим законом вiн жод-
ного разу не чув.

«ПЕРШИЙ ПIСЛЯ БОГА. 
У ДОБРОМУ СЕНСI»

Незважаючи на це, загалом серед українських вiйськових За-
лужний має славу «людяного генерала». Маючи десятки, якщо 
не сотнi знайомих на всiх щаблях вiйськової iєрархiї та на всiх 
дiлянках фронту, Залужний нiбито може запросто зателефонувати 
на мобiльний телефон не полковнику чи майору, а простому сол-
дату чи сержанту – щоб розпитати про стан справ на конкретнiй 
дiлянцi або навiть просто привiтати з днем народження.

Можливо, саме звiдси беруться корiння своєрiдного сол-
датського «фейк-фольклору»: вiд вiйськових раз у раз можна 
почути жарти на кшталт «Валера нормальний хлопець, я з ним 
служив».

«Якщо ранiше прiзвище Головнокомандувача у солдатських 
масах могли i не знати, то Залужного знають точно. Вiн у ролi 
першого пiсля Бога, у доброму значеннi. Iз розряду: «Та до кого 
вже тiльки не звертався, хiба ще Залужному не писав», або: «Я 
що, Залужний, звiдки я знаю, коли ротацiя?», – каже Бi-Бi-Сi 
вiйськовий однiєї з фронтових бригад ЗСУ.

Залужний може заявитися на весiлля офiцера ЗСУ у куртцi 

з шевроном київського «Динамо» 
i звернутися до нареченої: мов-
ляв, у разi будь-яких проблем iз 
чоловiком звертайся до мене, 
його вищого командира. А може 
прийти на похорон загиблого 
пiд Бахмутом 27-рiчного Героя 
України Дмитра «Да Вiнчi» Коцю-
байло i стати навколiшки перед 
його мамою та дiвчиною.

До призначення Головнокомандувачем Валерiй Залужний 
був активним користувачем соцмереж – вiн сам вiв особистi 
сторiнки у фейсбуцi, iнстаграмi та тиктоцi, викладав там свої 
фото з родиною, з вiдпочинку, писав про службу, спiлкувався з 
друзями, розповiдає Бi-Бi-Сi полковник Анатолiй Штефан.

Вiдомо про декiлька випадкiв, коли вiйськовi, якi писали 
повiдомлення Залужному, отримували на них вiдповiдь, а ще 
пiзнiше Головнокомандувач особисто знайомився з ними.
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Однак пiсля того, як росiйськi «вiйськори» повiдомили, що 
Головнокомандувач ЗСУ перенiс важку операцiю на мозку з 
трепанацiєю черепа, а директор Служби зовнiшньої розвiдки 
РФ Сергiй Наришкiн заявив, що «Росiя отримує iнформацiю 
про стан здоров’я головкома ЗСУ, але не буде будь-що роз-
голошувати», Штефан запропонував Залужному вiдкрити 
«страшну таємницю росiйськiй пропагандi». Тим бiльше, що 
на той час про стан здоров’я Залужного, незважаючи на 
заспокiйливi коментарi вiд влади, почали турбуватися й 
українцi.

«Записали ми це вiдео i подумали, що [росiяни] зараз 
скажуть: ось вiн сидить, отже, поранений. Тому ми одра-
зу ж записали друге вiдео, де вiн тримає селфi-камеру i, 
посмiхаючись, каже, що все добре, – розповiдає Штефан 
про «бекстейдж» зйомок цього ролика. – Залужний завжди 
смiється з таких iсторiй. Ми звикли, що рiзне про нього го-
ворять. Але ми тут дочекалися пiку маразму вiд росiйської 
пропаганди».

Зараз у Залужного залишився лише один особистий 
облiковий запис – у фейсбуцi. Доступ до нього закритий, у даних 
користувача значиться «Мiсце народження – Єрусалим».

«Здається, це не стосується вiйськової справи. Але такий 
хiд, незвичайний для звичного iмiджу генерала, тим бiльше по-
страдянського простору, натякає на незвичнiсть його свiтогляду. 
А воєначальник iз незвичайним свiтоглядом – це небезпечний 
противник на вiйнi, вiн може бути здатний i на iншi несподiванi 
думки та ходи», – каже Бi-Бi-Сi iзраїльський вiйськовий експерт 
Давид Гендельман.

Так чи iнакше, розповiдає Бi-Бi-Сi друг Залужного Анатолiй 
Штефан, Головнокомандувач ЗСУ знаходить час для того, щоб 
регулярно читати новини в iнтернетi, зокрема в телеграм-кана-
лах. Саме звiдти Залужний дiзнався, що росiйськi вiйськовi «се-
рйозно поранили, а то й убили» його.

Штефан каже, що Залужний спостерiгав за розвитком цього 
сюжету з гумором i не збирався реагувати: яка користь виправ-
довуватися за якiсь фейки?

ВУЛИЦЯ ЗАЛУЖНОГО
Бойовий генерал, який зумiв зупинити росiйське вторгнення 

i, бiльше того, вiдвоювати частину захопленої територiї, цiлком 
передбачувано став одним iз найпопулярнiших людей України.

Зображення Валерiя Залужного з жестом victory та пiдписом 
«З нами Бог i отаман Залужний» на напiвзруйнованому 
магазинi електронiки довгий час було iконiчним пейзажем iз 
напiвоточеного центру росiйськими вiйськами Бахмута.

Хiтом українських радiостанцiй минулого року стала 
композицiя виконавця електронної музики Oisho BTZ пiд на-
звою «Залужний мутить движ».

Одразу кiлька українських мiст назвали свої вулицi на честь 
Головнокомандувача ЗСУ. Конотопський мер Сумської областi 
Артем Семенiхiн у розмовi з Бi-Бi-Сi зiзнався, що у самого За-
лужного дозволу на таке перейменування вулицi Тургенєва 
не питали: просто вирiшили, що це буде найкращим способом 
пiдтримати генерала в, можливо, найважчий момент його життя. 
«Мiська рада проголосувала одноголосно», – уточнює Семенiхiн.

На розглядi Верховної Ради перебуває проект про перейме-
нування на честь Залужного першого населеного пункту – села 
Ватутiне Харкiвської областi. Засноване воно було пiсля Другої 

ПЕРСОНА

38 #135’2023



3939

свiтової вiйни, тож попередньої назви у нього немає. А опиту-
вання мешканцiв села показало, що вони хотiли б назвати його 
Залужне – саме на честь генерала.

Та й iз розмов на вулицях Звягеля, колишнього Новограда-
Волинського, малої батькiвщини Залужного, вiдчувається, що 
багато його мешканцiв були б зовсiм не проти перейменуватися 
ще раз – на честь знаменитого земляка.

«Показники позитивного ставлення, довiри до Залужного 
максимальнi, тотальнi. Вони точно в районi 90% – як i показни-
ки вiри у нашу перемогу чи довiру до ЗСУ. У цьому планi Залуж-
ний стоїть поряд iз Зеленським – вони мають схожi показники. 
Всi iншi – i полiтики, i громадськi дiячi – мають набагато нижчi 
показники довiри чи задоволеностi їхнiми дiями», – каже Бi-Бi-Сi 
соцiолог Олексiй Антипович.

Полiттехнолог Сергiй Гайдай видiляє три складовi 
надзвичайної популярностi Валерiя Залужного серед українцiв.

Перша – ресурс його посади. «Будь-яка людина на його 
посадi була б популярна. Поки ЗСУ справляються зi своїми за-
вданнями, поки ми з вами живi – звiсно, у головнокомандувача 
рейтинг буде максимально можливим», – каже Гайдай.

Однак Залужний, на його думку, має i додатковий актив – 
природну чарiвнiсть. Важко уявити собi бойового генерала, 
який по-батькiвськи обiймає молодого солдата, який виглядає 
як «свiй хлопець», душа компанiї, має таку обеззброюючу 
посмiшку, як Залужний, i вiн у цьому планi – абсолютно нетипо-
вий воєначальник.

Зрештою, каже Гайдай, на користь Залужного грає абсо-
лютно доречна дозована публiчнiсть. Вiн не роздає десятки 
iнтерв’ю, як, скажiмо, керiвник вiйськової розвiдки Кирило Бу-
данов, а з’являється на публiцi, щоб iронiчно довести, що вiн жи-
вий, а росiйська пропаганда, вбивши його, сiла в калюжу. Або 
коротко, у телеграфному стилi повiдомити про чергову розмову 
з кимось iз захiдних воєначальникiв на тему пiдтримки України. 
Або – як у сiчнi цього року – щоб у письмовiй формi пiдтвердити, 
що мiльйон доларiв, якi залишив Залужному у спадок Григорiй 
Степанець, ранiше незнайомий йому американець українського 
походження, було передано на потреби Збройних Сил України.

«Витримка цього iнформацiйного балансу – це або природ-
не чуття самого Залужного, або поряд з ним є хтось, хто йому це 
правильно пiдказує», – каже Сергiй Гайдай.

«ПАРТIЯ ВIЙСЬКОВИХ» ПIСЛЯ ВIЙНИ
В Українi, що воює, немає полiтики. Формально. Однак по-

ява в iнформацiйному полi такої яскравої та популярної постатi, 
як Валерiй Залужний, не могла залишитися непомiченою тими 
людьми, якi вже сьогоднi моделюють, як виглядатиме полiтика 
у повоєннiй Українi.

Джерела Бi-Бi-Сi кажуть, що у закритих соцопитуваннях 
уже протягом кiлькох мiсяцiв фiгурує гiпотетична «партiя За-
лужного» – i її показники на не менш гiпотетичних виборах до 
Верховної Ради досить високi. Спiврозмовник Бi-Бi-Сi, який 
мав нагоду ознайомитися з цими цифрами, стверджує, що 
якби вибори вiдбулися найближчим часом, вона цiлком здат-
на була б показати другий результат пiсля президентської «Слу-
га народу».

Втiм, українськi ЗМI регулярно повiдомляють про певнi 
ревнощi, якi нiбито вiдчуває до популярностi Залужного прези-
дентська команда. Наприклад, серед журналiстiв ходять чутки 
про те, що влада дає вказiвки не допускати вкотре Головноко-
мандувача ЗСУ в ефiр «Нацiонального телемарафону». А кiлька 
мiсяцiв тому активно обговорювалася iнформацiя про те, що 
Головнокомандувача ЗСУ буде переведено на посаду мiнiстра 
оборони України.

«Я глибоко сумнiваюся, що Зеленський має час на будь-
якi подiбнi ревнощi. Вiн на 102% занурений у питання вiйни, у 
переговори про надання Українi захiдної зброї, а не сидить та 
оцiнює якiсь рейтинги, – каже Бi-Бi-Сi джерело з оточення пре-
зидента України. – Питання з вiдставкою Залужного теж не 
розглядається: є певна вертикаль, вона стабiлiзувалася, у яки-
хось змiнах немає сенсу».

Водночас спiврозмовник Бi-Бi-Сi з розумiнням ставиться до 
того, що навколо Залужного формується iмiдж полiтика, який 
може прийти до влади у повоєннiй Українi.

«Об’єктивно є чимало людей, яким Зеленський не 
подобається. Це нормально. I нормально, що вони шукають, до-
вкола кого об’єднатися. Порошенка – нi, збитий льотчик. I по-
стать Залужного з’являється в їхнiх мiркуваннях сама собою: 
«Залiзний генерал» мало говорить, багато робить, – пояснює 
спiврозмовник Бi-Бi-Сi. – Пiсля вiйни цi люди створять певну 

платформу i почнуть звертатися до Залужного: ви зобов’язанi 
йти в полiтику, це ваш обов’язок перед країною, а вiн цiлком 
може сприйняти цi слова i стати полiтичною альтернативою [Зе-
ленському]».

Українськi соцiологи та полiтологи досить давно прогнозу-
ють, що практично стовiдсоткова довiра до ЗСУ та явний запит 
виборцiв на новi полiтичнi сили можуть призвести до появи в 
повоєннiй Українi партiї вiйськових чи сильного лiдера, який 
з’явиться з вiйськового середовища – i, власне, Валерiй Залуж-
ний та його ще не створена команда може бути вiдповiддю цей 
громадський запит.

Однак соцiолог Олексiй Антипович радить не робити перед-
часних висновкiв.

«По-перше, потрiбно ще дочекатися, як виглядатиме пе-
ремога України i якою цiною її буде досягнуто. По-друге, 
чи збережеться пiсля перемоги стовiдсоткова довiра до 
ЗСУ? Мабуть, нi, – каже вiн. – Тому що, об’єктивно кажу-
чи, у нашiй армiї є i проблеми, i корупцiя, та iншi не дуже 
приємнi речi. Як тiльки вiйна дiйде до завершення – все 
це стане очевидним, i показники Залужного, Зеленсько-
го, волонтерiв, ЗСУ вирiвняються, i у нас будуть набагато 
спокiйнiшi цифри».

«Та й узагалi, – продовжує Антипович. – Уже зараз 
зрозумiло, що пiсля вiйни на Україну чекає економiчний ко-
лапс або, принаймнi, масштабна економiчна криза. I якщо ми 
говоримо про Залужне, то це на полi бою завжди перемагає 
найсильнiший i найрозумнiший. У полiтицi – зовсiм iншi прави-
ла. Важко сказати, чи захоче вiн, тим паче у ранзi переможця 
над Росiєю, взагалi грати у цi iгри».

Але навiть якщо й захоче, це не буде помилкою, каже Бi-Бi-
Сi полiтолог Микола Давидюк: «Навпаки, це буде реалiзацiєю 
очiкувань десяткiв мiльйонiв людей, якi вважають його своїм 
лiдером та захисником. Якщо Зеленський не втiк, то Залужний 
захистив. Це його головний наратив, органiчний для нього i на 
це є великий запит». 

За матерiалами BBC.
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У ПРИМIЩЕННI КИЇВСЬКОГО РАЙОННОГО СУДУ ОДЕСИ ВIДБУЛОСЯ ЗАСIДАННЯ 
З ПРИВОДУ ПIДБИТТЯ ПIДСУМКIВ П’ЯТИ РОКIВ ПЛIДНОЇ РОБОТИ ГРОМАДСЬКОГО 
ЦЕНТРУ ПРАВОСУДДЯ, СТВОРЕНОГО ЗА ПIДТРИМКИ АСОЦIАЦIЇ СЛIДЧИХ СУДДIВ 
УКРАЇНИ ТА АГЕНТСТВА США З МIЖНАРОДНОГО РОЗВИТКУ (USAID). ДОСВIДЧЕНI 
АДВОКАТИ, ЮРИСТИ, СУДДI У ВIДСТАВЦI, ПРАЦIВНИКИ ПРОКУРАТУРИ I ПОЛIЦIЇ, 
НАУКОВЦI ТА МЕДIАТОРИ БЕЗКОШТОВНО ДОПОМАГАЮТЬ ЛЮДЯМ ЗНАЙТИ ШЛЯХИ 
ВИРIШЕННЯ ЇХНIХ ПРОБЛЕМ ЗА ДОПОМОГОЮ КОНСУЛЬТАЦIЙ ТА ГРАМОТНОЇ 
ПРАВОВОЇ ОЦIНКИ.

Присутнiх привiтав голова Київського районного суду Оде-
си Сергiй Чванкiн, який, власне, став iнiцiатором створення 
проєкту саме на базi суду.

– Сьогоднi у нас дуже гарна дата – п’ять рокiв виповнило-

ся Громадському центру правосуддя, – зазначив вiн. – Резуль-

тати його дiяльностi красномовнi, адже допомогу отримали 

понад 13 тисяч осiб! Кожен, хто цього потребує, може зверну-

тися до наших експертiв i отримати квалiфiковану безкоштовну 

правову допомогу, консультацiю нотарiуса, або поспiлкуватися 

з психологом чи пройти процедуру медiацiї. З початком 

повномасштабної вiйни ГЦП розширив спектр своїх послуг, зо-

крема, розпочалося надання комплексної допомоги внутрiшньо 

перемiщеним особам. Я вдячний нашим партнерам з Програми 

USAID «Справедливiсть для всiх», якi вже п’ять рокiв поспiль нас 

пiдтримують та змiцнюють спроможнiсть дiяльностi Громадсько-

го центру правосуддя.

Заступниця керiвника Програми USAID «Справедливiсть для 
всiх» Наталiя Петрова привiтала голову суду та всiх причетних 
i додала, що за цi роки працiвники центру набули надцiнного 
досвiду.

– Центр був започаткований завдяки iнiцiативi керiвництва 

суду, – наголосила Наталiя Петрова. – Це була зовсiм нова 

форма надання правової допомоги, але ви зумiли налагоди-

ГРОМАДСЬКОМУ 
ЦЕНТРУ ПРАВОСУДДЯ –

5 рокiв!

ти працю таким чином, щоб якомога бiльше людей отримали 

квалiфiковану допомогу. Ви залучили правникiв рiзних сфер, i 

це дуже хороший приклад. Думаю, що вашi амбiтнi плани щодо 

вiдкриття нових фiлiй та вiддiлень обов’язково втiляться у життя.

У свою чергу радник з монiторингу та оцiнювання Про-
грами USAID «Справедливiсть для всiх» Томас Вертелецький 
пiдкреслив, що запорукою успiшностi Громадського центру пра-
восуддя Одеської областi є лiдерство, яке виявляє голова ГО 
«Асоцiацiя слiдчих суддiв України» Сергiй Чванкiн i вся команда.

– Коли ми розпочали розробку моделi громадських центрiв 

правосуддя, якi дiятимуть саме при судах, ми ще не зна-

ли, наскiльки ця модель виявиться життєздатною та актуаль-

ною в сучасних реалiях, – зауважив вiн. – Але зараз мож-

на з упевненiстю сказати, що Громадський центр правосуддя 

Одеської областi не тiльки став впливовим соцiальним проєктом 

у регiонi, а й досяг мiжнародного визнання, ставши призером 

конкурсу «Кришталевi ваги правосуддя».

Громадський центр правосуддя надає значний перелiк по-
слуг. Серед них – первинна правова допомога, правова освiта 
населення, консультацiї юриста та психолога, пiдготовка пер-
винних не процесуальних документiв тощо. З початком вiйни 
центр не припинив свою роботу, навпаки – об’єми надання до-
помоги навiть збiльшилися. З вересня 2022 року експерти ГЦП 

СУСПІЛЬСТВО   
Марина Жигалюк 
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розпочали 
надавати правову допо-
могу в гуманiтарних волонтерських штабах 
Одеси i областi. Нинi одеський ГЦП має фiлiю у Фонтанцi, 
яка з червня поточного року приймає мешканцiв громади та 
внутрiшньо перемiщених осiб.

Однiєю з волонтерок Громадського центру правосуд-
дя є завiдувачка кафедрою цивiльного процесу НУ «ОЮА» 
Неллi Голубєва. Вона спiвпрацює з ГЦП з першого року його 
iснування.

– Чи можна зробити цю роботу добре i безкоштовно? – ска-
зала Неллi Голубєва. – Разом з Громадським центром правосуд-

дя ми точно знаємо, що так. Юристи, суддi, психологи дiляться 

своїми знаннями та навичками безкоштовно. Окрiм того, ми ак-

тивно залучаємо до роботи в центрi студентiв, якi мають змогу не 

тiльки поглибити свої теоретичнi знання, а й здобути безцiнний 

досвiд. Особливого змiсту та актуальностi така допомога набу-

ла пiд час вiйни, коли велика кiльсть незахищених верств на-

селення, внутрiшньо перемiщених осiб та тих, хто постраждав 

внаслiдок вiйськових дiй, звертаються до Громадського центру 

правосуддя.

Голова ГО «Спiлка юристiв Одеської областi», засновник 
юридичної компанiї Legal Partner Олександр Рябець зазначив, 
що велику роль у розбудовi та дiяльностi Громадського центру 
правосуддя вiдiграють партнери.

– Вiд самого початку я був упевнений, що Громадський центр 

право-

суддя не тiльки ста-

не успiшною платформою для надан-

ня правової допомоги, а й сприятиме 

пiдвищенню довiри до судової влади, – 
додав вiн. – Ми не помилилися, i про 

це свiдчать не лише нашi спостережен-

ня, а й статистичнi данi. Зокрема, ре-

зультати рейтингу ефективностi судiв 

Одеської областi, який було проведе-

но Спiлкою юристiв Одеської областi у 

спiвпрацi з представниками медiа. На-

гадаю, що Київський районний суд от-

римав першiсть у нашому проєктi, тим 

самим пiдкресливши свою вiдкритiсть, 

ефективнiсть та значну роботу апарату 

та суддiв.

До заходу долучилися онлайн представники громадсь-
ких центрiв правосуддя з iнших мiст України. Черкаський ГЦП 
представила Валентина Гуляницька, з Чернiгова колег вiтала 
Наталiя Кулiкова, а Сергiй Дяченко подiлився досвiдом роботи 
ГЦП мiста Iрпiнь. 

Сергій  Чванкін, 
голова Київського 
районного суду 
м. Одеси

Олександр Рябець, 
голова ГО «Спiлка 
юристiв Одеської 
областi»
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СКЛАДОВI УСПIХУ
Марина Жигалюк

ВIД БIЗНЕСУ ТРЬОХ ДРУЗIВ – 
ДО ЮРИДИЧНОЇ КОМПАНIЇ 

МIЖНАРОДНОГО РIВНЯ: 

LEGAL
PARTNER

ВIДСВЯТКУВАЛА 
17-рiччя

17 РОКIВ ТОМУ ОЛЕКСАНДР РЯБЕЦЬ РАЗОМ ЗI СВОЇМИ ДРУЗЯМИ З ОДЕСЬКОГО 
НАЦIОНАЛЬНОГО УНIВЕРСИТЕТУ IМ. I.I. МЕЧНИКОВА ЗАСНУВАВ ЮРИДИЧНУ 
КОМПАНIЮ LEGAL PARTNER – «ЮРИДИЧНИЙ ПАРТНЕР», НЕ МАЮЧИ МАЙЖЕ НIЧОГО, 
ОКРIМ МРIЇ ПРО УСПIШНИЙ БIЗНЕС З ВЕЛИКИМ КОЛЕКТИВОМ, ВЛАСНИМ ОФIСОМ 
ТА СОЛIДНИМИ КЛIЄНТАМИ. СЬОГОДНI МОЖНА ВПЕВНЕНО ГОВОРИТИ ПРО 
БЕЗЗАПЕРЕЧНИЙ УСПIХ ТА ЗДIЙСНЕННЯ НАМРIЯНОГО: КОМПАНIЯ МАЄ ПРОСТОРИЙ 
ОФIС В ЦЕНТРI ОДЕСИ, МОЛОДИХ, АЛЕ ВЖЕ ДОСВIДЧЕНИХ ТА КРЕАТИВНИХ 
ПРАЦIВНИКIВ, I, ЗВИЧАЙНО, ВАГОМУ КЛIЄНТСЬКУ БАЗУ.

ЮК Legal Partner часто називають четвертою дитиною 
Олександра Рябця – батька трьох дiток, i це цiлком обгрун-
товано. За роки iснування компанiя переживала стрiмкi 
злети й болючi падiння, однак завдяки професiоналiзму, 
вмiнню не здаватись та добре орiєнтуватися у сферi 
дiяльностi керуючий партнер змiг досягти омрiяних цiлей i 
вивести бiзнес на гiдний рiвень.

Про все це ми поговорили з Олександром РЯБЦЕМ.

– Олександре, ми знайомi з роботою вашої компанiї досить 

давно, але нiколи не цiкавились, з чого все почалось. Розкажiть, 

як народилася Legal Partner i якою вона була у першi роки?

– Почну з того, що працювати юристом я почав ще пiд час 
навчання в унiверситетi i вже тодi набув чималого досвiду. На 
момент закiнчення вишу встиг попрацювати третейським суд-
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дею, юрисконсультом достатньо великих компанiй i начальни-
ком реєстрацiйного вiддiлу однiєї з фiрм, що займалася про-
дажем землi. На третьому курсi я вже мав людей у своєму 
пiдпорядкуваннi та навiть власнi вiзитнi картки. На той час це 
було дуже круто!

У будь-якому випадку унiверситет – це теоретичнi знан-
ня, а досвiд практичної роботи все одно бiльш цiнний. Пiсля 
закiнчення ми з друзями вирiшили вiдкрити юридичну компанiю. 
Сiли утрьох, обговорили, взяли на старт грошi у батькiв. Ми 
зняли офiс площею у 20 квадратних метрiв за 300 доларiв на 
мiсяць, i це були величезнi грошi. Але ж як юридичнiй компанiї 
бути без власного офiсу? Взяли секретаря, бо ми ж директори...

Насправдi, вiдкинувши жарти, було складно. Знайти клiєнта, 
маючи лише юридичнi знання, було майже неможливо. Разом з 
тим потрiбно ж було вести фiнансовий облiк, про який постiйно 
забували. Перший рiк ми пропрацювали в мiнус, i тiльки на дру-
гий почали щось заробляти. Пам’ятаю, як до мене вперше при-
йшла на консультацiю бабуся, i я заробив першi 30 гривень у 
власнiй компанiї!

– Думаю, кожен, хто одного дня вирiшує вiдкрити власний 

бiзнес, стикається зi всiма цими проблемами... Якi висновки 

зроблено i якi б поради ви дали собi тодiшньому?

– Перша порада – не здаватися у жодному разi. Я робив цю 
помилку декiлька разiв, бо двiчi був готовий закрити компанiю. 
Але завжди знаходилися причини продовжувати. Мотивувався 

книгами, iсторiями успiшних людей. А ще я випрацював для себе 
звичку «розмовляти iз собою 40-рiчним». Будучи молодим та 
недосвiдченим у справах ведення бiзнесу, я нiби ставив питан-
ня собi у майбутньому, i отримував на них вiдповiдi. Це справдi 
працювало. Тодi я переконався, що мозок сам формулює всi 
нашi установки, мрiї, цiлi, а нашi думки – матерiальнi. Я мрiяв 
про просторий офiс, велику кiлькiсть працiвникiв, власне авто... 
Тепер це маю.

Втiм, мрiяти – це, звiсно, добре, але цього замало. Треба 
працювати, ставити амбiтнi цiлi i невпинно йти обраним шляхом.

– А чи є якiсь статистичнi данi за 17 рокiв?

– На жаль, ми не маємо жодної статистики, бо CRM-
системою користуватися ми почали нещодавно. Можу ска-
зати лише, що ми маємо досить велику та вагому клiєнтську 
базу, i це основний показник у формуваннi загальної вартостi 
компанiї. Звичайно, колектив – не менш важлива цiннiсть, але 
трафiк дають саме клiєнти, якi довiряють нашому бренду. Ми 
вiдповiдально ставимося до вибору клiєнтiв. Зрозумiло, що з 
крупним клiєнтом завжди працювати вигiднiше, однак для цьо-
го потрiбнi й неабиякi професiйнi навички. Ми спостерiгаємо 
репутацiйне зростання компанiї, i тепер цiна помилки надто ве-
лика. Бо солiдний клiєнт не помiчає, коли ти зробив щось добре, 
а от помилку – завжди.

До речi, бренд Legal Partner дуже пiдв’язаний пiд мене осо-
бисто. I це з одного боку добре, однак погано для масштабуван-
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ня. Сьогоднi ми активно розвиваємо стратегiю, завдяки якiй 
зможемо продавати послуги без мене.

– Цiкаво, а компанiя з дня заснування має назву Legal 

Partner?

– Спочатку ми називались «Юридичний партнер», i, до речi, 
досi так є документально. Пiзнiше, коли стало модним робити 
англiйськi назви, ми вирiшили не вiдставати вiд трендiв. Довго 
думати не довелося: я зазирнув у наш статут i побачив, що ще в 
2006 роцi ми прописали там назву англiйською – Legal Partner.

– Окрiм побудови успiшної компанiї ви часто iнiцiюєте ство-

рення соцiальних проєктiв. Зокрема, вами створена Спiлка 

юристiв Одеської областi, рейтинг ефективностi судiв, курс для 

молодих юристiв тощо. Вiдчуваєте потребу в цiй роботi?

– Звичайно, у мене, як i у будь-якої людини з власною спра-
вою, є певнi людськi потреби. Часто я знаходжу себе у корисних 
для суспiльства проєктах, якi не дадуть менi прибуток. Головне 
в цьому – не грошi, а добра справа для людей. Як, до прикладу, 
наш останнiй великий проєкт – практичний курс для студентiв-
юристiв. Вiн абсолютно безкоштовний, однак завдяки цьому я 
отримав трафiк потенцiйних спiвробiтникiв, якi мають хист та 
бажання розвиватись. Зараз ми вже формуємо новий пакет 
курсу, бо отримали багато позитивних вiдгукiв i зрозумiли, що це 
користується популярнiстю.

Я сам прихильник онлайн-курсiв i впевнений, що там мож-
на навчитись багато чому корисному. Цього року наш проєкт 
вдався набагато краще, нiж минулого, бо вiн уже був системати-
зований. Люди, що дiяли чiтко по iнструкцiї, отримали вагомий 
досвiд. Вони писали запити, розбирали справи, вивчали реальнi 
документи, а не просто модель, як у нас часто буває.

– Сьогоднi команда компанiї не настiльки чисельна, як це 

було ранiше. З чим це пов’язано?

– Ранiше у нас була зовсiм iнша форма структури. Окрiм бан-

кротства, у компанiй бувають ще й внутрiшнi кризи. Перша кри-
за настала тодi, коли я передав компанiю в руки iншого директо-
ра, який зрештою не впорався з цiєю посадою. Тодi я зрозумiв, 
що цього робити не варто, доки не буде сформована чiтка струк-
тура. I ми почали будувати так звану партнерську систему, яка 
передбачає автономiю кожного партнера. По сутi, кожен веде 
свiй мiнi-бiзнес пiд одним брендом – Legal Partner. Ця модель 
навчила нас масштабуватись, i робити це доволi добре та швид-
ко.

Свого часу в компанiї було понад 25 людей. Ця модель клас-
на, але вона перестала працювати на результат, коли далi ро-
сти вже було неможливо. Бюрократiя та, можливо, надлишко-
ва незалежнiсть кожного почала гальмувати розвиток компанiї. 
Саме тому я вирiшив перебудувати будинок з фундаменту, що 
виявилося дуже складним процесом. Плануємо до весни наве-
сти лад всерединi компанiї i зробити всi необхiднi кроки для по-
дальшого масштабування i розвитку.

– Наскiльки ми знаємо, вам вдається не лише наводити лад, 

а й вiдкривати новi фiлiали...

– Так уже склалося, що менi вдалося знайти базового 
клiєнта у Кишиневi. Саме тому було прийнято рiшення про ство-
рення повноцiнного фiлiалу саме у цьому мiстi, бо я справдi бачу 
в цьому потребу. По-перше, там зараз перебуває дуже багато 
українцiв, а по-друге, у нас схожi ментальностi.

Ми вже маємо там офiс i працiвникiв. Наразi налагоджуємо 
деякi юридичнi моменти. Для початку набиратимемо людей, 
якi працюватимуть над уже наявними нашими проєктами. Далi 
– це вже справа маркетингу: почнемо розвиватись, става-
ти впiзнаваними i тодi клiєнтiв бiльшатиме. Бо навiть сьогоднi 
статистика показує, що українцi часто iнвестують у нерухомiсть 
саме у Кишиневi.

До того ж фiлiал – це для нас старт мiжнародного бiзнесу. Го-
ловний офiс, звичайно, завжди буде в Одесi. Але я так само бачу 
майбутнє Legal Partner i на юридичному ринку Європи. 

СКЛАДОВI УСПIХУСКЛАДОВI УСПIХУ
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Одеська районна рада виступила приймаю-
чою стороною вiдкриття в Одесi представництва 
мiжнародної органiзацiї ALDA – Європейської асоцiацiї 
європейської демократiї. Очолив захiд голова Одеської 
райради Вiталiй Барвiненко. У зустрiчi з європейським 
партнерами також взяв участь Одеський мiський голо-
ва Геннадiй Труханов.

Одеська райрада стала першою районною радою в 
країнi, яка вступила в Європейську асоцiацiю мiсцевої 
демократiї. Дiяльнiсть представництва LDA Odesa у 
партнерствi з органами мiсцевого самоврядування 
та країнами – членами ЄС має сприяти реконструкцiї i 
розвитку мiсцевих громад Одещини. Головний принцип 
дiяльностi осередкiв ALDA – розбудова демократичних 
засад знизу догори, вiд локальних iнiцiатив громад на 
мiсцях – до загальнодержавних зрушень на краще.

– Вiдкриття мiсцевого представництва 

мiжнародної органiзацiї ALDA – дуже важливий показ-

ник спiвробiтництва з партнерами з ЄС та громадянсь-

ким суспiльством, – пiдкреслив Вiталiй Барвiненко, 
вiдкриваючи захiд. – Це сприятиме полiпшенню 

функцiонування мiсцевого самоврядування та покра-

щенню регiональної полiтики. По сутi, ми створюємо 

хаб для iмплементацiї кращих європейських прак-

тик ефективного мiсцевого управлiння та посилення 

демократiї участi.

Для пiдписання вiдповiдного Меморандуму та 
участi у вiдкриттi представництва до Одеси приїхали 
Президент ALDA Орiано Оточан i Генеральний секретар 
ALDA Антонелла Вальморбiда. Також взяли участь (осо-
бисто чи онлайн) представники регiонiв з Iталiї, Австрiї, 
Хорватiї i керiвники низки громадських органiзацiй 
Одещини.

Модератором заходу виступила член 
Консультативної ради ALDA, депутатка Одеської 
районної ради Iнна Волкова. Делегатом LDA Odesa 
затверджена Юлiя Пiдгородинська, депутатка 
Одеської райради, членкиня постiйної комiсiї з питань 
мiжрегiонального i мiжнародного спiвробiтництва. 

ФОТОФАКТ
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В ОДЕСЬКІЙ НАЦІОНАЛЬНІЙ МУЗИЧНІЙ 
АКАДЕМІЇ ІМ. А.В. НЕЖДАНОВОЇ 19 СІЧНЯ 
ВІДБУДУТЬСЯ ВИБОРИ РЕКТОРА. ОДНИМ 
ІЗ КАНДИДАТІВ НА ЦЮ ВІДПОВІДАЛЬНУ 
ПОСАДУ Є ВІРА РЕВЕНКО – ОПЕРНА 
СПІВАЧКА, НАРОДНА АРТИСТКА УКРАЇНИ, 
ПРОФЕСОР ОНМА. 

Протягом трьох останніх років вона очолює оперну студію 
музакадемії і виявляє при цьому талант організатора та 
керівника. А з початком повномасштабної війни Віра Ревенко 
багато часу присвячує благодійній діяльності, і за підсумками 
2022 року стала лауреатом рейтингу «Народне визнання» у 
номінації «За підтримку бойового духу українського воїнства».

Коли вже досяг успіху і стабільності у певному статусі, нелег-
ко зважитися на кардинальні зміни. Що ж спонукало успішну 
жінку взяти участь у виборах і яких змін вона хоче добитися?

– Сьогодні час прогресивних людей, які реально мають знан-
ня та досвід, а зараз дуже швидко напрацьовується і те, й інше, – 
каже Віра Олексіївна. – Це якраз про мене, враховуючи ситуацію 
теперішнього часу і мою чітку громадянську позицію, особливо з пер-
ших днів великої війни, коли я себе проявила, проявляю і проявляти-
му як організатор, рушійна сила (в даному випадку – для студентів) 
на благо України, заради перемоги, про яку ми всі мріємо. Дуже хо-
четься змінити ситуацію на краще. Є багато патріотично налаштова-
них, талановитих молодих людей, і мені хочеться, щоб їхній потенціал 
розвивався у правильній, сучасній системі освіти.

Коли три роки тому я стала директором оперної студії, то з пер-
ших днів зрозуміла, що прийшла, по суті, на руїни. Довелося зай-
нятися не лише творчою, а й господарською роботою. Залучаючи 
спонсорські гроші, провела, зокрема, ремонт першого поверху. І 
нині, хоча триває війна, все ж є меценати, не байдужі до творчого 
розвитку нашої молоді; сподіваюсь, вони допоможуть реалізувати 
мою мрію про ремонт другого поверху студії. Про розширення 
приміщень, на жаль, поки що не йдеться, я ж реаліст, що твердо 
стоїть на землі обома ногами. Тож нині ми змушені лише зрідка да-
вати концерти у своєму залі і орендуємо більш просторі приміщення. 
Нам надають свої майданчики музеї, Академія зв’язку.

А ось провести ремонт залу оперної студії необхідно! Наша сце-
на багато в чому незручна для постановок і потребує зміни своєї 
концепції. Зал, звукова палітра акустики – все це хотілося б змінити.

Звісно, треба вирішувати певні проблеми й у гуртожитку. 
Житлові умови мають сприяти, а не заважати творчому розвит-
ку. Але насамперед треба потурбуватися про те, щоб наші студенти 

РЕВЕНКО: 
ВIРА

«ПРИЙШОВ ЧАС 
ПРОГРЕСИВНИХ 
ЛЮДЕЙ»

IНТЕРВ’Ю НОМЕРАIНТЕРВ’Ю НОМЕРА
Марiя ГудимаМарiя Гудима

46 #135’2023



47

більше виходили на різні концертні майданчики, мали змогу пробувати свої сили 
ще під час навчання, щоб інструменталісти могли проходити практику в оркестрах 
міста, а солісти – на театральних сценах.

Радісно з того, що творча молодь зробила вибір на користь нашої академії, не 
поїхала з країни і вірить у перемогу України, у подальший розвиток нашої країни. 
Але водночас я вважаю за необхідне створити нашим хлопцям і дівчатам умови 
для творчих поїздок до інших країн, для участі у конкурсах за кордоном. Мені дуже 
хочеться налагодити співпрацю щодо цього з дружніми зарубіжними музичними 
закладами, зокрема відновити активні стосунки з консерваторією Фрайбурга.

Студентів, з якими ми працюємо в оперній студії, я постійно залучаю до 
виступів на різних майданчиках, включаю до складу концертних груп, з якими ми 
виїжджаємо до інших міст і містечок, до наших захисників у місця їх дислокації, до 
шпиталів. За ці майже два роки великої війни ми дали понад 100 таких концертів! 
І кожен виступ починаємо хвилиною мовчання на честь полеглих на війні, а також 
не забуваємо дякувати Збройним Силам України за можливість жити, співати, за-
йматися улюбленою справою.

У моїх планах – розширення стосунків із журналістською спільнотою. Я хочу 
більшою мірою підключати медіа-простір до концертної діяльності вихованців і 
викладачів нашої музичної академії. 

На моє переконання, також потрібні зміни в навчальному процесі. Наші ка-
федри потребують залучення серйозних музикантів, які ведуть активну концерт-
ну діяльність, працюють у театрах, пишуть музику, людей, які мають чудову твор-
чу форму. Я переконана, що попри свою зайнятість вони готові передавати свій 
досвід, свої професійні вміння нашим студентам. А ще треба створити умови для 
заохочення наших випускників залишатися в Одесі і захищати свої наукові роботи 
в рідній академії, отримувати звання і поповнювати викладацький склад.

Якщо говорити про умови праці, то тут насамперед є завдання на післявоєнний 
час: добитися зростання оплати праці професорсько-викладацького колективу.

Звісно, є багато проблем з інструментами. На сьогоднішній день фортепіанна 
частина, включаючи роялі, досить непогано реалізована і не така критична, як ар-
сенал струнних інструментів. Хотілося б підняти рівень студентського оркестру на-
самперед за рахунок інструментарію. Студенти-оркестранти допомагають оперній 
студії складати державні іспити, вони мають гарний професійний рівень, за що 
маємо дякувати їхнім педагогам. Наш хор історично – на високому рівні, я дуже 
рада, що у нас працюють такі чудові педагоги, як завідувачка кафедри хорового 
диригування професорка Євгенія Бондар, як доцент Галина Шпак.

Перебуваючи на посаді директора оперної студії, я постійно вишукую новий 
креативний репертуар. Адже у світі існує так багато приголомшливих творів, які 
в Одесі ще не звучали! Водночас це має дуже важливе значення для розвитку 
студентів, їхньої підготовки відповідно до сучасних тенденцій.

Мені, звичайно, хотілося б залучити нових яскравих режисерів, щоб вони 
ставили у нас сучасні вистави. Щаслива, що цього року ми взяли Олега Шевчу-
ка, Лінаса Зайкаускаса, що завідувачка кафедри Галина Жадушкіна щороку 
вигадує нову, неймовірно яскраву програму, яка справді змінює наших студентів, 
допомагає їм подолати притаманну багатьом майбутнім співакам сором’язливість 
на сцені... 

Щодо конкурсів, які проводились в академії в останні роки, то насамперед хочу 
зазначити, що це вкрай важлива, навіть необхідна складова діяльності музично-
го навчального закладу. Конкурси, які організуються на базі різних кафедр, допо-
магають студентам показати свій професійний рівень і порівняти його з іншими, 
реалізувати свій потенціал, заявити про себе. Я щаслива, що мені вдалося навіть 
у воєнний рік провести Міжнародний вокальний конкурс імені Миколи Огренича 
та Івана Пономаренка. Переконана: він щоразу має виходити на новий рівень. 
Ще більше номерів з оркестровим супроводом, ще складніші умови участі – цьо-
го вимагає пам’ять про співаків, чиї уславлені імена носить це творче змагання.

До речі, конкурси – це ще один стимул для абітурієнтів. А нині, після запровад-
ження воєнного стану, ситуація із вступниками дуже непроста, їх критично помен-
шало і доводиться брати на навчання тих, хто раніше точно не пройшов би твор-
чий відбір... Не хочеться, щоб рівень наших випускників не відповідав високому 
статусу академії і набутій протягом понад 110 років гарній репутації. Добре, що 
талановиті діти завжди плавно переходили до нас із музичного училища, а нині 
приходять з фахового коледжу мистецтв імені Костянтина Данькевича. Це, напев-
но, не зміниться, а щодо решти проблем – будемо їх поступово вирішувати. 

вввівівввівівів дда
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СОКОЛ: 
ОЛЕКСАНДР

«ІСТИНА, ДОБРО 
І КРАСА В ТВОРЧІЙ 

ДІЯЛЬНОСТІ 
ОДЕСЬКОЇ 

НАЦІОНАЛЬНОЇ 
МУЗИЧНОЇ АКАДЕМІЇ»

Матерiали доповiдi на Мiжнароднiй науково-творчiй конференцiї 
«Захiд-Схiд: культура та мистецтво: До 110-рiччя Одеської нацiональної 
музичної академiї iм. А.В. Нежданової», м. Одеса, 1 жовтня 2023 року.

ПРО НАЙВАЖЛИВIШI ПОНЯТТЯ 
ДЛЯ ЩАСЛИВОГО ЖИТТЯ

Тези моєї доповiдi стосуються понять гуманiзму, життя i музичного мистецт-
ва. Тому спочатку я розгляну питання, в якому контекстi розглядаються поняття 
Iстини, Добра i Краси, що вiдносяться до гуманiзму. Насамперед, – про понят-
тя «совiсть». У кого є, а в кого немає совiстi? Євангелiє перекладається як «До-
бра новина» («Благая весть»). I той, хто живе вiдповiдно до цiєї «вiстi», у того є 
совiсть, а хто не вiдповiдає поняттю «благо», у того її немає. 

Почнемо з найголовнiших понять, що вiдносяться до совiстi. В Євангелiє з 
самого початку розглядається поняття Любовi – до Господа, до близьких – як 
до самого себе. А потiм це поняття розширюється до трiади: Вiра, Надiя i Лю-
бов, разом з Софiєю – богинею мудростi, розумностi i науки.

Вiра – це найперше, але сказано, що «Вiра без дiла є мертвою». I ще – «Вiра 
твоя врятувала тебе». Тому треба вiрити i дiяти.  

Надiя спирається на поради: «Просiть i буде вам дано, шукайте i знайдете, 
стукайте i вiдчинять вам...» i «Все можливо вiруючому».

Любов – це в Євангелiє найвище поняття. Але парадоксальними для стан-
дартного мислення є вимоги щодо Любовi. Спочатку цiлком зрозумiло: «По-
люби Господа Бога твого», «Полюби ближнього твого як самого себе» (тобто 
– себе теж треба любити). А потiм: «Любiть ворогiв своїх, благословляйте тих, 
хто вас проклинає, творiть добро тим, хто ненавидить вас, i молiться за тих, хто 
вас переслiдує».

I дуже гуманiстично звучить така теза. У вiдповiдь на питання: «Скiльки 
разiв прощати грiшнi дiї людей у ставленнi до мене?» Iсус мовить: «Не кажу тобi 
до семи разiв, але до сiмдесяти разiв по сiм». Але це не означає, що треба про-
щати тих, хто порушує Божi заповiдi.

А далi в гуманiстичних концепцiях мудрих названi найважливiшi понят-
тя для щасливого життя всiх людей i для безсмертя людства: Iстина (найвища 
форма – наука, логiка), Добро (найвища форма – благо) i Краса (мистецтво). 
Нiяке поняття з цих трьох не може бути без двох iнших, бо тодi це буде неправ-
да, зло i паскудство. I найвищою сферою людської дiяльностi, людського жит-
тя є музичне мистецтво – найвища духовна Краса, якою опiкувалися Музи – 
«мислячi» богинi в Древнiй Грецiї.

«НАЙВИЩОЮ «НАЙВИЩОЮ 
СФЕРОЮ ЛЮДСЬКОЇ СФЕРОЮ ЛЮДСЬКОЇ 
ДIЯЛЬНОСТI, ДIЯЛЬНОСТI, 

ЛЮДСЬКОГО ЖИТТЯ ЛЮДСЬКОГО ЖИТТЯ 
Є МУЗИЧНЕ МИСТЕЦТВО».Є МУЗИЧНЕ МИСТЕЦТВО».

ПРЯМА МОВА
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Моя основна думка така. У нашому 
музичному мистецтвi, в нашiй музичнiй 
освiтi на всiх етапах мого життя i жит-
тя нашої Одеської консерваторiї, нинi – 
Одеської нацiональної музичної академiї 
iменi А.В. Нежданової, ми завжди жили i 
творили в парадигмi Iстини, Добра i Кра-
си. I нам завжди в цьому допомагали 
тi, хто любить музичне мистецтво i нас, 
музикантiв.

Нагадаю 2000-й рiк. В Одеськiй 
мiськiй радi якоюсь комiсiєю приймається 
рiшення про те, що «Одеська державна му-
зична академiя перебуває в аварiйному 
станi i не пiдлягає капiтальному ремонту». 
Тобто – вона буде списана i далi переста-
не iснувати. Натомiсть нам обiцяють ко-
лись збудувати нову. 

ПРО ДОПОМОГУ ТИХ, ХТО ЛЮБИТЬ МУЗИЧНЕ МИСТЕЦТВО
Тодi ми звернулись до Одеської 

академiї будiвництва i архiтектури, i нам 
без вагань добрi люди безкоштовно ство-
рюють план ремонту будiвлi академiї. 
Спочатку ремонтуються фундамент i 
покрiвля. Далi – оновлення Великої зали 
ОДМА, сцени, крiсел, замiна на новi вiкон, 
дверей. I все це – без використання бюд-
жетних коштiв, все – за рахунок одесь-
ких меценатiв. Було проведено оновлен-
ня Малого залу, всiх вестибюлiв, замiну 
дверей та вiкон у класах. Усе стало но-
вим, тому що попереднє не пiдлягало ре-
монту. Великий внесок у цi дiяння зробив 
одеський меценат Валентин Стремядiн. 
Одеський художник Василь Панiкаров 
для окраси наших примiщень подарував 
академiї 36 своїх високохудожнiх картин. 

Дуже цiнними були створенi видатними 
одеськими художниками i розмiщенi на 
аркадi перед Великою залою портрети К. 
Данькевича, К. Пiгрова, П. Столярського, 
Д. Ойстраха, О. Благовидової, Е. Гiлельса. 
А в центрi був i є величний портрет А.В. 
Нежданової. Цим усiм в основному зай-
малася Тетяна Алейнiкова.

Друга значна подiя. У 2000 роцi 
органiзацiя «Совiньон» намагалася забра-
ти у нас землю на березi моря, де стояли 
будиночки академiї для лiтнього вiдпочинку 
викладачiв i студентiв. Та на наш захист, на 
прохання Т.В. Алейнiкової, стала Одеська 
прокуратура. I «Совiньон», щоб прикрити 
свої незаконнi намагання, побудував нам 
новий студентський двоповерховий гурто-
житок. Це була перемога Добра над злом.
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ПРО КОНКУРСИ, ЩО СЛАВЛЯТЬ 
МУЗИКУ, АКАДЕМIЮ ТА ЇЇ ВИХОВАНЦIВ

Далi – про поняття безсмертя i про те, як ми йому послужи-
ли. У заповiдi безсмертя говориться: «Слiд поважати богiв, бла-
городних героїв, земних демонiв i пильнувати клятву». Для ви-
конання цiєї заповiдi ми почали проводити, славлячи наших 
«благородних героїв» – найвидатнiших одеських музикантiв, 
композиторiв, викладачiв, диригентiв – Мiжнароднi конкур-
си: пiанiстiв iменi Емiля Гiлельса – 6 конкурсiв; скрипалiв iменi 
Д. Ойстраха; Всеукраїнськi конкурси: вокалiстiв – пам’ятi А. 
Нежданової, О. Благовидової; хорових колективiв – пам’ятi 
А. Авдiєвського; духових iнструментiв – пам’ятi К. Мюльберга; 
камерних ансамблiв – пам’ятi В. Повзуна, Л. Могилевського. 
Дуже важливим є те, що цi конкурси пiдтримували матерiально 
i органiзацiйно нашi одеськi меценати, спонсори. Виконав-
чим директором конкурсiв i основним органiзатором була Т.В. 
Алейнiкова, Генеральним директором – О. В. Сокол, разом з тим 
плiдно працював весь колектив академiї, всi творчi колективи. I 
це було велике Добро i Краса.

Треба зазначити, що першi два конкурси iменi Е. Гiлельса 
проходили в Одеськiй фiлармонiї, адже наш провiдний музичний 
навчальний заклад пiвдня України не мав вiдповiдного концерт-
ного роялю. Але розголос про таке значне творче змагання та 
нашi старання зробили свою добру справу, i сталася знаменна 
подiя: при проведеннi третього конкурсу меценатка зi Швейцарiї 
Тетяна Шиндлер подарувала академiї концертний рояль найви-
щого класу «Стенвей» (вартiстю 220 тис. євро). Крiм того для 
продовження дiяльностi по проведенню Мiжнародних конкурсiв 
за пiдтримки меценатiв було органiзовано Благодiйний фонд 
пам’ятi Емiля Гiлельса.

Слiд додати, що в Одеськiй фiлармонiї на основi конкурсiв 
було створено студентськi фiлармонiйнi концертнi абонементи, 
котрi проводились щомiсячно: «Звезды, зажженные гением». 
Грають пiанiсти – лауреати Мiжнародних конкурсiв пам’ятi Емiля 
Гiлельса; «Art de camera». Грають лауреати конкурсiв камерних 
ансамблiв, концерти, присвяченi пам’ятi В. Повзуна; «Шедеври 
свiтової оперної класики». Учасники – оперна студiя ОНМА, ди-
тячий хор школи педпрактики, хор студентiв ОНМА.

За час iснування Одеської органiзацiї Нацiональної спiлки 
композиторiв України було також проведено 20 конкурсiв юних 
композиторiв Одеського регiону «Art of Cщmposicion». В останнi 
роки конкурсу було присвоєно iм’я талановитої одеської ком-
позиторки Юлiї Гомельської, яка трагiчно загинула. Одесь-
ка органiзацiя НСКУ належить до кафедри теорiї музики i 
композицiї ОНМА. Великим внеском в iсторiю музичної Одеси 
стала книжка професора нашої академiї Римми Маркiвни Ро-
зенберг «Одесская композиторская школа».

НА ХВИЛЯХ МОЄЇ ПАМ’ЯТI...
Пам’ятаю зi студентських рокiв, якою Римма Маркiвна 

була доброю! Вона викладала оперну драматургiю. Я навчав-
ся за двома спецiальностями i не змiг пiдготуватися до її 
iспиту по бiлетах. Прийшов на екзамен. Вона запитала мене, 
де я працюю. Я вiдповiв, що п’ять рокiв працював артистом 
оркестру Росiйського драмтеатру. I почав iмпровiзувати, 
який музичний спектакль я хотiв би написати: вiд увертюри 
до кiнця – зi спiвом музики, вокалом, танцями, сценами, ви-
ступами артистiв. Я закiнчив, i вона поставила менi п’ятiрку 
без нiяких зауважень. З часом ми з композитором I. В. Голу-
бовим написали сiм музично-драматичних театральних ви-
став, у тому числi –  оперету «Веронiка».

«ДУЖЕ ВАЖЛИВИМ Є ТЕ, «ДУЖЕ ВАЖЛИВИМ Є ТЕ, 
ЩО ЦI КОНКУРСИ ЩО ЦI КОНКУРСИ 
ПIДТРИМУВАЛИ МАТЕРIАЛЬНО ПIДТРИМУВАЛИ МАТЕРIАЛЬНО 

I ОРГАНIЗАЦIЙНО НАШI ОДЕСЬКI I ОРГАНIЗАЦIЙНО НАШI ОДЕСЬКI 
МЕЦЕНАТИ, СПОНСОРИ».МЕЦЕНАТИ, СПОНСОРИ».

ПРЯМА МОВА
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ПРО МИСТЕЦТВО I ПЕДАГОГIКУ
Усi речi досягаються в трудi. Дивовижно, але правда: Антонiна Нежданова, iм’я якої носить наша академiя, мала у своєму 

репертуарi 726 вокальних творiв! А наша професор, викладачка вокалу  Ольга Благовидова виховала 21 народного артиста i 19 – 
заслужених, усi вони стали знаковими особистостями, прославили нашу академiю, Одещину i Україну.

Свого часу професор, доктор мистецтвознавства Анатолiй Васильович Василькiв, який працював на кафедрi фiлософiї, вибрав 
мене, Олену Миколаївну Маркову i Олександра Iвановича Ровенко (нинi покiйного), щоб читати нам факультативно i безкоштовно 
дисциплiну «Логiка», якої не було в державних програмах (а вiн розумiв значення цього предмета!). В результатi всi троє стали док-
торами наук, професорами, видатними вченими-музикознавцями, до того ж О.М. Маркова – завiдуючою кафедри, О.I. Ровенко – 
проректором, О.В. Сокол – спочатку проректором, потiм – ректором. Це була дiя Iстини i Добра. Важливо, що ще до закiнчення курсу 
навчання Соколу О.В. i Марковiй О.М. було надане право викладати теоретичнi дисциплiни в консерваторiї! Це також було проявом 
Добра. Згодом я самостiйно створив предмет «Логiка i основи наукових дослiджень» i викладав його для аспiрантiв i здобувачiв, та 
й зараз викладаю у магiстрiв.

ПРО ЗНАМЕННI 100-РIЧЧЯ
Величним було святкування 100-рiчного ювiлею нашої академiї. 

Насамперед, їй було присвоєно статут Нацiональної! Весь колектив 
був нагороджений Почесною грамотою Кабiнету Мiнiстрiв України, 
а багато наших викладачiв були удостоєнi державних i регiональних 
нагород. Вiдбувся знаменний концерт музичних колективiв i солiстiв 
ОНМА в Одеському нацiональному академiчному театрi опери i ба-
лету.

Пам’ятним став i концерт, присвячений 100-рiччю з дня народ-
ження прославленого пiанiста Емiля Гiлельса, який також вiдбувся в 
Одеськiй оперi. У ньому, з дозволу Президента України, брав участь 
Президентський оркестр на чолi з американським диригентом. 

НА ХВИЛЯХ МОЄЇ ПАМ’ЯТI...
Я навчався в Одеськiй консерваторiї на кафедрах на-

родних iнструментiв i музикознавства (теорiї музики i 
композицiї). Як вступив на музикознавче вiддiлення, за-
ймаючись на вiддiленнi народних iнструментiв? Якось 
iшов коридором, а менi назустрiч – наш ректор Сера-
фим Дмитрович Орфєєв, професор, завiдувач кафедри. 
От я i запитав його, чи можу вступити на музикознав-
че вiддiлення, тому що в музичнiй школi зi мною фа-
культативно займались гармонiєю доцент В. Павкович i 
сольфеджiо доцент О. Штейнберг. Орфєєв запитав, чи є 
у мене нотний папiр i олiвець. Я сказав, що є. Вiн повiв 
мене до кабiнету, заграв гармонiйний перiод i сказав, 
що буде грати тричi. Але вже пiсля другого разу я сказав, 
що вже написав. Вiн перевiрив запис i заявив, що я вже 
прийнятий на музикознавче вiддiлення консерваторiї (до 

речi, закiнчив я його з вiдзнакою). I це теж було проявом 
Добра i Iстини.

Потiм я вивчав у професора Орфєєва гармонiю. Цiкаво, що 
всi його завдання треба було вчити напам’ять. Тут важливо ска-
зати про значення пам’ятi у нашiй дiяльностi. Iнструментовку i 
читання симфонiчних партитур у нас викладав професор Олек-
сандр Олександрович Красотов. Партитури, якi ми проходи-
ли, треба було вчити напам’ять, причому – не тiльки грати, а й 
пам’ятати, якi iнструменти що грають у будь-якому мiсцi парти-
тури. Це призвело до того, що я привчився все музичне грати 
напам’ять, що допомагало менi, коли я працював в Одеськiй 
фiлармонiї. Всi знали, що я на сценi завжди все грав без нот: 
менi було достатньо один раз глянути ноти або почути мелодiю. 
А грав я в фiлармонiї немало рокiв, працював у концертному 
вiддiлi з видатними спiваками й iнструменталiстами. Тож i те-
пер раджу: усе, що вивчаєте, граєте, пишете – вчiть напам’ять. 
Це буде Краса, тобто мистецтво, яке завжди з вами.
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ПРО ЗНАЧЕННЯ IСТИНИ I ДОБРА      
У 1970 роцi, пiсля закiнчення музико-

знавчого вiддiлу Одеської консерваторiї, 
я поїхав до Київської державної 
консерваторiї, щоб дiзнатися, коли будуть 
вступнi iспити в аспiрантуру. Менi сказали, 
що вступнi iспити вже закiнчились, але по-
говорили зi мною про те, яка у мене тема, 
що є написаного. Я розповiв, i тодi менi 
сказали, щоб їхав за документами. Мене 
прийняла до свого класу доктор мистецт-
вознавства, професор Нiна Олександрiвна 
Герасимова-Персидська, пiд керiвництвом 
якої я надалi захистив кандидатську 
дисертацiю. Далi мене направили в док-
торантуру, i я самостiйно написав i захи-
стив докторську дисертацiю (тодi керiвника 
докторської дисертанту не призначали).

У 1997 роцi я був прийнятий чле-
ном-кореспондентом щойно вiдкритої 

Нацiональної академiї мистецтв 
України, i в тому ж роцi став академiком 
Нацiональної академiї наук вищої освiти 
України. Працював при доброму до мене 
ставленнi колективу завiдувачем кафе-
дри теорiї музики i композицiї (1977-
2018), проректором з навчальної робо-
ти (1986-2000), ректором (2000-2018). 
У 2004 роцi менi було присвоєне зван-
ня заслуженого дiяча мистецтв України. 
Такими були прояви Добра до моєї 
особистостi.

Що було зроблено для пiдвищення 
наукового рiвня академiї? Вiдкрито 
магiстратуру, аспiрантуру, пiдготовку i 
захист кандидатських та докторських 
дисертацiй. Коли я очолив раду iз захи-
сту дисертацiй, то при менi захистилось 
близько 150 осiб. Було видано новий 

журнал «Ars longa» («Мистецтво вiчне». 
2017, 2018 р.) про визначнi подiї в 
ОНМА, видатних музикантiв, педагогiв, 
композиторiв, дiячiв музичного мистецт-
ва академiї (iнiцiатор створення журналу i 
головний редактор – Тетяна Алейнiкова).

От, як на мене, це все і є саме тим, 
що має практично відповідати непоруш-
ним канонам Добра, Істини, Краси, а 
якщо вже зовсім чесно й відверто – то  
самісіньким Божим заповідям, про які 
йшлося на початку. 

На завершення моєї доповіді хочу по-
здоровити всіх, хто працею і душею живе 
разом з Одеською національною му-
зичною академією, з її 110-річчям і по-
бажати постійної присутності в їх житті, 
творчості і науковій праці Істини, Добра і 
Краси.  

ПРЯМА МОВА
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У ВАЖКI ЧАСИ, У ВАЖКI ЧАСИ, 
КОЛИ НЕМАЄ КОЛИ НЕМАЄ 
ВПЕВНЕНОСТI У ВПЕВНЕНОСТI У 
ЗАТРАШНЬОМУ ЗАТРАШНЬОМУ 
ДНI, УКРАЇНСЬКЕ ДНI, УКРАЇНСЬКЕ 
СУСПIЛЬСТВО СУСПIЛЬСТВО 
ПОТРЕБУЄ ПОТРЕБУЄ 
КОНСОЛIДАЦIЇ КОНСОЛIДАЦIЇ 
ТА ЄДНОСТI. ТА ЄДНОСТI. 
МОЛИТОВНI МОЛИТОВНI 
СНIДАНКИ, ЯКI СНIДАНКИ, ЯКI 
ВIДБУВАЮТЬСЯ В ВIДБУВАЮТЬСЯ В 
НАЙУСПIШНIШИХ НАЙУСПIШНIШИХ 
КРАЇНАХ СВIТУ, КРАЇНАХ СВIТУ, 
ВЖЕ НЕ ОДНЕ ВЖЕ НЕ ОДНЕ 
ДЕСЯТИРIЧЧЯ ДЕСЯТИРIЧЧЯ 
ДЕМОНСТРУЮТЬ ДЕМОНСТРУЮТЬ 
ЗДАТНIСТЬ ЗДАТНIСТЬ 
ОБ’ЄДНУВАТИ ОБ’ЄДНУВАТИ 
РIЗНИХ ЛЮДЕЙ I РIЗНИХ ЛЮДЕЙ I 
НАВIТЬ ОПОНЕНТIВ НАВIТЬ ОПОНЕНТIВ 
ЗАРАДИ СПIЛЬНОЇ ЗАРАДИ СПIЛЬНОЇ 
МЕТИ – ПРАЦЮВАТИ МЕТИ – ПРАЦЮВАТИ 
НА БЛАГО ЛЮДЕЙ НА БЛАГО ЛЮДЕЙ 
I ДЕРЖАВИ, I ДЕРЖАВИ, 
УСВIДОМЛЮЮЧИ УСВIДОМЛЮЮЧИ 
РIВНIСТЬ УСIХ ТА РIВНIСТЬ УСIХ ТА 
ЗАЛЕЖНIСТЬ ВIД ЗАЛЕЖНIСТЬ ВIД 
БОГА. САМЕ З БОГА. САМЕ З 
ТАКИМ ЗМIСТОМ ТАКИМ ЗМIСТОМ 
19 ГРУДНЯ ВIДБУВСЯ 19 ГРУДНЯ ВIДБУВСЯ 
ОДЕСЬКИЙ ОДЕСЬКИЙ 
МОЛИТОВНИЙ МОЛИТОВНИЙ 
СНIДАНОК.СНIДАНОК.

ФОТОФАКТ

У снiданку взяли участь духовенство, волонтери, депутати рiзних рiвнiв, громадськi 
i культурнi дiячi та керiвництво Одеси i областi. До учасникiв заходу у форматi вiдео-
привiтання звернулися конгресмен США Тiм Уолберг та сенатор Джеймс Ленкфорд, 
якi є активними лоббiстами допомоги для України. Родзинкою програми було вiдео-
звернення до одеситiв мера мiста Одеса штату Техас (США)! Спецiальним гостем, який 
виступив перед присутнiми, став впливовий європейський полiтик, неодноразовий де-
путат парламенту Македонiї Владко Ґьорчев.

Уже вкотре Молитовний снiданок у нашому мiстi та областi вiдбувається за 
iнiцiативи волонтера i депутата Одеської обласної ради Венiамiна Унгуряна, а 
спiворганiзаторами та партнерами заходу виступили: Мiжнародний культурний 
центр UNION, Одеська Народна Церква i БФ «Добрий самарянин», Департамент 
внутрiшньої полiтики мiськради, кафе «Шико», «Марiстелла Резiденс» та «Vanil». 
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Молитва представників громадськості

Павло Унгурян Веніамін Унгурян

Молитва капеланівПавло Вугельман

Народні депутати Олексій 
Гончаренко і Юлія Діденко
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ПРАВИЛА ФАВОРИТА

ЮЛIЯ
МЕЛЬНИК

ДО НЕЇ 
НЕМОЖЛИВО 
СТАВИТИСЯ 
БАЙДУЖЕ. ДЕЯКИХ 
КОЛЕГ-ЖIНОК ЗДАТНI 
ДРАТУВАТИ НЕ ЛИШЕ ЇЇ ДОВГI 
НОГИ ТА СТИЛЬНИЙ ВИГЛЯД, А Й ТЕ, 
ЩО ВОНА ЗАВЖДИ РОБИТЬ БIЛЬШЕ, НIЖ 
ТОГО ВИМАГАЄ ПОСАДА, ВИЯВЛЯЄ IНIЦIАТИВУ 
ТАМ, ДЕ IНШI ТИХО ВIДРОБЛЯЮТЬ ВКАЗАНИЙ 
ЧАС. КЕРIВНИКИ-ЧОЛОВIКИ, НАВIТЬ ПОПРИ
ЇЇ ВИСОКИЙ ФАХОВИЙ РIВЕНЬ I ЧАРIВНIСТЬ, 
НЕ ГОТОВI ВИБАЧАТИ ЇЙ БЕЗКОМПРОМIСНIСТЬ, 
ВIДВЕРТIСТЬ У СТОСУНКАХ, НЕБАЖАННЯ 
ПОСТУПИТИСЯ ВЛАСНОЮ ДУМКОЮ 
ЧИ ПО-ЖIНОЧОМУ СХИТРУВАТИ...

Втiм, Юлiя Мельник не дуже переймається через те, що синдром вiдмiнницi 
i незалежна натура часом призводять до непростих життєвих ситуацiй i навiть 
змушують кардинально змiнювати напрям дiяльностi.

Отримавши три вищi освiти – магiстра полiтологiї в ОНУ iм. I.I Мечникова, 
бакалавра права в Одеському унiверситетi внутрiшнiх справ i магiстра держав-
ного управлiння (Одеський регiональний iнститут держуправлiння НАДУ при 
Президентовi України) – Юлiя робила успiшну кар’єру державного службов-
ця. Пройшла шлях вiд головного спецiалiста управлiння внутрiшньої полiтики 
та iнформацiї Одеської облдержадмiнiстрацiї до заступника керуючого справа-
ми апарату обласної ради, начальника управлiння органiзацiйної роботи. Ось 
тут її вперше i вибило зi второваної колiї прагнення все робити чесно i прозо-
ро: конфлiкт з керiвництвом призвiв до несправедливого звiльнення. Поновив-
шись через суд на посадi, вона звiльнилася вже за власним бажанням.

Репутацiя гарного фахiвця переважила плiтки про її «стервознiсть», i Мель-
ник запросили до апарату Одеської райради, де вона як керуюча справами 

виконав-
чого апарату успiшно 

налагодила дiяльнiсть депутатського 
корпусу. Але з часом i тут їй довелося зiткнутися зi 
зневагою до її головного принципу: «Усе – згiдно 
з чинним законодавством!». I Юлiя, маючи в осо-
бистих здобутках звання кандидата полiтичних 
наук, зробила крутий життєвий поворот: пiшла з 
чиновникiв у освiтяни. Здивувала цим усiх: мов-
ляв, i статус не той, i матерiальнi статки нiякi. Та 
вона знала, за чим йшла: за свободою вияву 
свого «Я» i новими можливостями впливати на 
суспiльнi процеси – уже через виховання моло-
дих спецiалiстiв. Нинi Юлiя Мельник викладає у 
двох унiверситетах – аграрному i полiтехнiчному, 
i тiшиться з того, як студенти оцiнюють її роботу: 
пiсля iспиту онлайн екран її ноутбука заповнився 
листочками з намальованими сердечками...     

54 #135’2023



55

Батьки для мене – свiтоглядний фундамент i 
надiйна опора. Без їх прикладу та пiдтримки я не 
стала б людиною, для якої головне у життi – бути со-
бою, нiчого не боятися i безупинно йти вперед!

Моя прямолiнiйнiсть i небажання в особистих чи 
робочих стосунках згладжувати гострi кути ча-
сом обертається негараздами. Однак це точно не 
привiд для депресiї, а досвiд i виклик, який потрiбно 
з легкiстю сприймати, а затим – знаходити вихiд i 
вiдстоювати свою iндивiдуальнiсть.

Спокiйно жити менi заважає загострене почут-
тя справедливостi i власної вiдповiдальностi. 
Саме через це траплялися ситуацiї, що здавали-
ся безвихiдними. Та вони, зрештою, привели мене 
туди, де я є сьогоднi. Отож, нi про що не шкодую.

Народившись i вирiсши на Черкащинi, з малих 
своїх лiт сприймала українську мову як єдино при-
родну для спiлкування. I коли в студентськi роки 
в Одесi часом змушували перейти на росiйську, 
нiколи не поступалася своїм правом (чи, зрештою, 
i обов’язком!) говорити рiдною мовою.

Не маю якогось одного прикладу для наслiдування. 
У кожного формується своя формула життя. I варто 
жити за тими правилами, якi сама для себе побуду-
вала. Кожен має навчитися не зважати на чужi дум-
ки у досягненнi своєї мети i прагненнi до власного 
особистiсного зростання.

На будь-якiй посадi у владних структурах я тверди-
ла: ставтеся до людей по-людяному. Чиновники ма-
ють розумiти: це не ви прикрашаєте цi стiни, а стiни 
прикрашають вас.

Досягаючи своїх певних цiлей, я нiколи не викори-
стовувала людей. Ненавиджу таке ставлення i праг-
ну сприймати кожного на життєвому шляху як неза-
лежну особистiсть, як вищу духовну цiннiсть.

Нiколи нiкому не треба заздрити i бажати такого 
життя, як у когось. Ви не знаєте, як людина до цьо-
го прийшла, яка цiна видимого благополуччя i що 
за лаштунками.

Не маю справи з тими, хто до мене повернувся 
навіть не спиною, а боком.

Мiй досвiд державного службовця допомагає да-
вати студентам бiльше практики, нiж голої теорiї. Я 
вчу їх навичкам полiтичної культури, а отже сприяю 
формуванню громадянської позицiї.

Прагнення впевненiше почувати себе у новiй 
справi – освiтнiй, спонукало мене заглибитися у 
сферу мiжнародних вiдносин України i писати на 
цi теми статтi. Несподiвана негативна реакцiя на 
це деяких колег не зупинила: я почала писати ще 
бiльше.

На своє мiсце в навчальному закладi треба дивити-
ся через призму не конкуренцiї, а науки i особистої 
вiдповiдностi сучасним запитам. Я не боюся 
конкуренцiї. Для мене конкуренти – це колеги, до 
рiвня яких хочеться пiдтягуватися.

Запитам сучасних студентiв вiдповiдати дуже не-
легко. Вони досить обiзнанi i не терплять рутини. 
Тож треба творчо пiдходити до навчального проце-
су, щоб iти з ними в ногу. У межах свого предмета я 
постiйно вчуся i прагну досконалостi.

Запрошую на свої заняття авторитетних спiкерiв, 
що мають практичний досвiд. Це не лише дає сту-
дентам знання, яких не знайдеш у пiдручниках, а й 
змiцнює мiй власний авторитет викладача.

Завжди починаю знайомство зi студентами сло-
вами: ви гордiсть нацiї, наше майбутнє, саме 
вiд вас залежить, як вiдбуватиметься розбудо-
ва української суверенної  демократичної дер-
жави.

Читаю курс «Україна – Європейський Союз» з пе-
реконанням, що ми маємо прищеплювати студен-
там повагу до наших нацiональних ментальних 
цiнностей, до української iдентичностi. Лише на цiй 
платформi почуватимемо себе рiвними у складi ЄС.

Для студентiв ми маємо виглядати на всi 100%. Не 
лише твої знання, а й зовнiшнiй вигляд, етикет, 
поведiнка важливi для формування майбутнього 
спецiалiста європейського рiвня.

Завжди говорю: не дивiться на iсторiю як на ми-
нуле наших батькiв, а дивiться як на майбутнє на-
ших дiтей. Вiд нас залежить, яке зерно ми сьогоднi 
посiємо i що потiм пожнемо.

За наших умов, коли ти викладач, треба мати вдома 
особистого спонсора. Я завдячую людинi, яка йде 
поруч зi мною, подiляє мої принципи i пiдтримує у 
всiх життєвих викликах

Буває час, коли треба перепочити, зробити два 
кроки назад, щоб потім впевнено крокувати 
вперед. 
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голюб». До нього залучаються тi, хто додає працi бiблiотекарiв 
пульсацiї сьогодення, – читачi, завзятi поцiновувачi сучасної 
вiтчизняної i зарубiжної лiтератури. Адже, як справедливо зау-
важував великий Йоганн Гете: «Лiтература вимагає не тiльки та-
лановитого письменника, а й талановитого читача».

Конкурс був започаткований 2011 року як партнерський 
проєкт ОННБ та ГО «Ротарi клуб «Одеса Рiшельє» пiд час прове-
дення XII виставки-форуму «Українська книга на Одещинi». Тож 
серед почесних гостей церемонiї пiдбиття пiдсумкiв були i пред-
ставники Ротарi руху.

Ось уже 13 рокiв поспiль «Книголюб» спонукає актив-
них шанувальникiв слова дiлитися роздумами, враження-
ми, вiдгуками щодо нових книжок, що побачили свiт завдяки 
вiтчизняним видавництвам. Таким чином визначається рейтинг 
популярностi видань серед читачiв. Тiшить те, що в останнi роки 
учасниками конкурсу стають не лише одесити, а й читачi з ба-
гатьох куточкiв України – з Прикарпаття, Волинi, Чернiгiвщини, 
Вiнниччини, Львова, Києва. Долучаються також i тимчасово 
перемiщенi українцi, що проживають зараз в країнах ЄС (Поль-
ща, Iталiя, Нiмеччина). Зростає i кiлькiсть вiдгукiв: цьогорiч вiд 

УЖЕ ТРАДИЦIЙНО, ДО ПРОФЕСIЙНОГО СВЯТА – ВСЕУКРАЇНСЬКОГО ДНЯ БIБЛIОТЕК – 
ДО ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ НАУКОВОЇ БIБЛIОТЕКИ ЗАПРОСИЛИ ДРУЗIВ ТА 
ПАРТНЕРIВ КНИГОЗБIРНI, ЧИТАЧIВ, КОЛЕГ З IНШИХ ФАХОВИХ ЗАКЛАДIВ. ЗАХОДIВ, 
ЯК ОФIЦIЙНИХ, ТАК I РОЗВАЖАЛЬНИХ, НЕ БРАКУВАЛО: КНИЖКОВI I ХУДОЖНI 
ВИСТАВКИ, ВIДЗНАЧЕННЯ ПЕРЕМОЖЦIВ ЩОРIЧНОГО КОНКУРСУ «КНИГОЛЮБ», 
МАЙСТЕР КЛАСИ, КОНЦЕРТНI ВИСТУПИ I НАВIТЬ ПАТРIОТИЧНЕ МОДНЕ ДЕФIЛЕ ТА... 
ЗАНЯТТЯ IЗ ЗУМБИ!

«КНИГОЛЮБ» – ДЛЯ ТАЛАНОВИТИХ 
ЧИТАЧIВ

Вiд iменi Ротарi клубу «Одеса-Рiшельє» дипломантiв вiтали 
Олег Борозенко, Вячеслав Воронков та iнiцiатор проєкту 
«Книголюб» Вiктор Денiсов

У найстарiшiй публiчнiй книгозбiрнi Пiвдня України, яка за 
п’ять рокiв вiдзначатиме своє 200-рiччя, постiйно реалiзуються 
численнi проєкти, i на завадi цьому творчому процесу не стає 
нi всесвiтня пандемiя, нi повномасштабна вiйна. Яскравим 
свiдченням цього є проведення конкурсу читацьких вiдгукiв «Кни-

СВЯТО ЧИТАЦЬКОЇ СПIЛЬНОТИ

Генеральний директор ОННБ, голова оргкомiтету конкурсу Iрина Бiрюкова 
привiтала зi святом i запросила прослухати онлайн-вiтання т.в.о. мiнiстра 
культури та iнформацiйної полiтики України Ростислава Карандєєва

«БIБЛIОТЕКА – 
ТВОЯ ТОЧКА ОПОРИ»
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дня оголошення конкурсу в квiтнi i до пiдведення пiдсумкiв їх 
надiйшло 117, тодi як минулого року – 52.

Визначаючи переможцiв, члени журi зважали на 
креативнiсть, емоцiйнiсть та зацiкавленiсть темою книжки. Се-
ред лауреатiв у рiзних номiнацiях є i молодi люди, i читачi поваж-
ного вiку. Вони отримали подяки i подарунки, а всi учасники – 
сертифiкати за участь.

Що ж до переможця, то, всупереч традицiї, було вирiшено, що 
на дипломи першого ступеня i грошовi винагороди заслуговує 
не один, а вiдразу двоє читачiв – це воїни, якi боронять нашу 
землю зi зброєю в руках. Лауреатами стали Євген Леоненко, 
молодший сержант Першої Окремої Бригади Спецпризначення 
iм. Iвана Богуна (за вiдгук на книгу Станiслава Асєєва «Свiтлий 
шлях»: iсторiя одного концтабору») i Дмитро Iльїн, офiцер 22-
ої Окремої механiзованої бригади, захисник Бахмутського на-
прямку (за вiдгук на збiрку Лiни Костенко «Триста поезiй: вибра-
не»). На жаль, обидва переможцi не змогли приїхати на свято, 
тож нагороди їм передали через друга-волонтера, теж лауреата 
конкурсу в однiй з номiнацiй Iвана Iванова.

До речi, напередоднi свята фахiвцi Одеської нацiональної 
наукової бiблiотеки вiдвiдали бiйцiв ЗСУ, якi проходять 
реабiлiтацiю в Одесi, щоб висловити їм подяку, подарувати 
книжки, пригостити смаколиками i створити невеличке тепле 
свято за участю артистiв.

А чудовим подарунком для присутнiх на церемонiї нагород-
ження став виступ уславленого колективу Одеської обласної 
фiлармонiї iменi Давида Ойстраха – ансамблю солiстiв «Рене-
санс» пiд орудою Аглаї Полiхронiдi. 

Свято продовжилося у бiблiотечному дворику, на ар-
тмайданчику «Мiсце зустрiчi – бiблiотека». 

Тут були влаштованi незвичайнi локацiї для фото i 
бiблiокафе «Книжка i кава – чудова пара!» (за пiдтримки ПАТ 
«Єннi Фудз»). На сценi вiдбулися концернi виступи, модне 
патрiотичне дефiле i навiть руханка в стилi зумби! А ще працю-
вали майстеркласи вiд фахiвцiв бiблiотеки, у яких можна було 
навчитися реставрацiї старих видань та виготовлення книж-
кових закладок.

МIСЦЕ ЗУСТРIЧI
ДЛЯ СПIЛЬНОЇ РАДОСТI

«Непереможнi»: патрiотичне дефiле вiд модельного агентства 
«Royal Family Ukraine» (керiвник проєкту – Марина Овчаренко).

У заходi взяли участь артисти Одеського театру юного 
глядача в образах героїв вистави «Лiсова пiсня» за 
однойменним твором Лесi Українки

Вiдкрите заняття iз зумби вiд тренерок фiтнесклубу «Шторм». 
Так було презентовано книжковий проєкт «Життя в стилi 
зумба» головного редактора газети «Вечiрня Одеса» Олега 
Суслова 

Номiнацiю «За вмотивованiсть красою українською» 
започатковано для слухачiв мовно-лiтературної вiтальнi 
«Дивослово», яка дiє на базi ОННБ. На фото: керiвниця вiтальнi 
Тетяна Ананченко та лауреатки – кримська татарка Лейла 
Черкезова й уфимська татарка Лєна Садикова

Диплом лауреата III ступеня 
та книжковi дарунки 
отримала перекладачка 
Полiна Колодинська

Дипломом II ступеня 
та грошовою премiєю 
нагороджено Дениса 
Дьяченка, магiстранта ОНУ 
iм. I.I. Мечникова
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МIЖНАРОДНА ЛIТЕРАТУРНА КОРПОРАЦIЯ 
MERIDIAN CZERNOWITZ ПРОВЕЛА В ОДЕСI З 3 
ПО 5 ЛИСТОПАДА ПОЕТИЧНI ЧИТАННЯ MERIDIAN 
ODESA – МАСШТАБНУ ЛIТЕРАТУРНУ ПОДIЮ ЗА 
УЧАСТI ПРОВIДНИХ УКРАЇНСЬКИХ ЛIТЕРАТОРIВ ТА 
ВОЛОНТЕРIВ. ЦЕ БУВ ПОТУЖНИЙ ЛIТЕРАТУРНИЙ 
ФЕСТИВАЛЬ – З ПРЕЗЕНТАЦIЯМИ, ТВОРЧИМИ 
ЗУСТРIЧАМИ, МИСТЕЦЬКОЮ ВИСТАВКОЮ ТА 
ПРОДАЖЕМ ПЕРФЕКТНО ВИДАНИХ КНИЖОК. 
МIСЦЕМ ПРОВЕДЕННЯ ЧИТАНЬ СТАВ МIЖНАРОДНИЙ 
КУЛЬТУРНИЙ ЦЕНТР UNION.

Програма складалася з понад 20 лiтературно-дискусiйних подiй, якi вiдбулися за 
пiдтримки Українського iнституту книги та завдяки Агентству США з мiжнародного 
розвитку (USAID). Участь в одеському Меридiанi iз читаннями та дискусiями взя-
ли вiдомi й цiкавi українськi лiтератори й лiдери думок, серед яких – Сергiй Жа-
дан, Iрина Цiлик, Iгор Померанцев, Iван Малкович, Артем Чех, Андрiй Любка, Юрiй 
Iздрик, Тарас Прохасько, Ярина Чорногуз, Роман Малиновський, Галина Крук, Тетя-
на Милимко, Олег Каданов та iншi.

Вiдкрили читання Євгенiя Лопата – директорка Мiжнародного поетично-
го фестивалю Meridian Czernowitz, видавнича редакторка видавництва Meridian 
Czernowitz, кураторка мiжнародних проектiв i перекладачка та Святослав Померан-
цев – президент Мiжнародної лiтературної корпорацiї MERIDIAN CZERNOWITZ У, за-
сновник видавництва Meridian Czernowitz, пiдприємець, громадський дiяч, культур-
ний менеджер.

Євгенiя Лопата нагадала, що в Одесi корпорацiя Meridian Czernowitz не впер-
ше проводить свої заходи. Зокрема, у 2016 роцi це був тримiсячний фестиваль 

ТВОРЧЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Марiя Гудима

Фото: Снiжана Павлова

НА ПОЕТИЧНОМУ
МЕРИДIАНI В ОДЕСI
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«Meridian Odesa», у якому брали участь багато авторiв з 
презентацiями своїх книжок, читаннями та дискусiями.

– Пiсля повномасштабного вторгнення, – наголо-
сила Євгенiя, – корпорацiя почала придiляти багато 

уваги популяризацiї української культури i лiтератури 

за кордоном, щоб привернути увагу до України, щоб 

там звучав наш голос. Однак ми також продовжили 

поширювати i пiдтримувати українську культуру в ме-

жах нашої країни, адже це також дуже важливо. В 

Українi, особливо на пiвднi, теж дуже потрiбна актив-

на присутнiсть української книжки, i тому ми, власне, 

сьогоднi тут. Я дуже вдячна нашим друзям – авторам 

нашого видавництва, провiдним лiтераторам країни, 

що вони теж в Одесi разом з нами. Їх усiх об’єднує 

прагнення популяризувати українську культуру, 

лiтературу в Українi та свiтi, займатися просвiтницькою 

дiяльнiстю, волонтерською роботою. Власне, який час – 

такi i фестивалi, тому у нашiй програмi буде багато го-

воритися про вiйну, про боротьбу українського народу.

У свою чергу Святослав Померанцев розповiв, 
чому проведення поетичних читань таке важливе 
саме для Одеси i що його, чернiвчанина, особисто 
пов’язує з цим мiстом:

– Мiй прадiд був одеським лiтератором i знавцем 

одеських синагог. Мiй дiд з родиною також прожи-

вав в Одесi. А оскiльки в країнi вiйна, то сьогоднi, менi 

здається, не на часi вiдсиджуватися в бiльш спокiйних 

Чернiвцях, адже такi пораненi мiста, як Одеса, в пер-

шу чергу потребують нашої уваги i нашої згуртованостi.

РЕФЛЕКСУВАТИ ТРАВМИ 
ТА ФОРМУВАТИ СТIЙКIСТЬ 
ЗАВДЯКИ КУЛЬТУРI

Очiкувано читання не раз доводилося переривати 
через повiтрянi тривоги, але що вже тут поробиш. Од-
нак усi запланованi творчi зустрiчi, публiчнi iнтерв’ю 
та дискусiї вiдбулися.

– Той факт, що окремi регiони нашої країни пере-

бували пiд окупацiєю та стали деокупованими, або 

страждають вiд постiйних масованих обстрiлiв, аж нiяк 

не означає, що нам слiд покинути або певним чином 

нехтувати ними, – коментує артменеджер проєкту, 
письменник та волонтер Андрiй Любка. – Культура не 

повинна там зникнути. Навпаки, ми повиннi демон-

струвати єднiсть своїми приїздами та спiлкуванням 

iз мiсцевими мешканцями, адже людська гiднiсть для 

нас – це найважливiше. Ми хочемо бути людьми, якi 

ведуть iнтелектуальне й духовне життя, дбають про 

культуру, бо саме завдяки культурi можна рефлексу-

вати свої травми та формувати свою стiйкiсть.

– Пам’ятаю 2000-й рiк, десь у Харковi ми робили 

фестиваль, i я познайомився з молодим театральним 

режисером Владом Троїцьким, – пригадує Сергiй Жа-

дан. – У нього був невеличкий театр, i вони постави-

ли виставу за Пєлєвiним, який тодi був супермодним. 

Минуло 20 рокiв, i Троїцький створив власний фено-

мен, власний театр i найпопулярнiшу українську гру-

пу «ДахаБраха», що є певною вiзитiвкою сьогоднiшньої 

України. Попри всi драматичнi, кривавi й дуже страшнi 

речi, якi ми зараз переживаємо, можна побачити, яку 

неймовiрну дистанцiю в культурному планi подола-

ли українцi, наскiльки багато встигли зробити. I коли 

скiнчиться вiйна, все продовжиться...
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Виставка-продаж цiкавила всiх!

Сергiй Жадан роздавав автографи постiйно

Тарас Прохасько – 
теж популярний 
автор!

Знаний у 
всiй Європi 
письменник, 
журналiст Iгор 
Померанцев 
i редактор 
журналу 
«Фаворит 
удачi» Галина 
Владимирська
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УКРАЇНСЬКА КНИГА 
МАЄ БУТИ КРАСИВОЮ

«Картини, що стали книжками» – пiд такою назвою 
в галереї центру Union проходила виставка живопису та 
графiки, призначених для оформлення українських видань. Цi 
видання можна було придбати тут-таки. Всi мистецькi твори – 
з приватної колекцiї Святослава Померанцева.

– Українська книга має бути не тiльки цiкавою, а й яскраво 

оформленою, – впевнений колекцiонер i видавець.
Святослав Померанцев розповiдає, що має дуже висо-

кий рiвень сумiсностi з письменниками, яких вiн видає. На-
самперед, це його найкращi друзi, союз автора й видавця – 
це майже шлюб. Вiн почав давати художникам тексти, а далi 
вони створювали до них картини. Купуючи роботи митцiв, По-
меранцев вiдчував себе замовником сучасного українського 
мистецтва.

Хоча з Катериною Косьяненко вийшло iнакше – її роботи 
зрезонували з поезiєю Жадана.

– Ми познайомилися в Українському культурному центрi в 

Парижi, – каже художниця. – У Сергiя Вiкторовича була там 

презентацiя книжки «Iнтернат», а у мене – персональна ви-

ставка графiки.

– Тодi я ще не був знайомий з її живописом, а коли познай-

омився, то закохався в картини Катерини, – зiзнається Свя-
тослав Померанцев. – За iдеєю Танi Швед-Безкоровайної, яка 

є куратором вiзуальної частини наших книжок, я почав при-

ставати до Жадана: «Давай оформимо книжку картиною!». I 

коли вiн знову здав рукопис у видавництво, то спершу казав: 

«Я втомився вiд артбукiв, давай видамо просто книжечку». Але 

я вiдповiв: «Нi, ти маєш побачити живопис Катерини Косья-

ненко». Вiдкрив її сторiнку у Facebook i показав йому декiлька 

картин, i книжка «Список кораблiв» вийшла з однiєю з них на 

обкладинцi.

Коли Померанцев з Жаданом приїхали до майстернi Ка-
терини, вона страшенно нервувалася, бо це мали бути не 
iлюстрацiї, а паралельний вiзуальний ряд до поезiй. Мистки-
ня хвилювалася, чи зможе вiдповiдати лiтературному рiвню 
Жадана, якого вважає генiєм. Але Сергiй пiдiйшов до карти-
ни, яка згодом потрапила на обкладинку, та проголосив: «Катя 

малює те, що я пишу!».

Вiдтак на виставцi «Картини, що стали книжками» можна 
побачити, крiм Катерининих, твори Матвiя Вайсберга, Влод-
ка Костирка, Олени Придувалової до книжок Юрiя Андрухови-
ча, Тараса Прохаська, Андрiя Любки. А ще – графiку самого 
Сергiя Жадана до книги вiршiв знаменитого одесита Олексан-
дра Ройтбурда, яка вийшла вже по його смертi.
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Святослав Померанцев 
знайомить з 
виставкою «Картини, 
що стали книжками»

Катерина Косьяненко бiля 
своєї картини-обкладинки

Автор цього матерiалу 
журналiстка Марiя Гудима 

ТВОРЧЕ СЕРЕДОВИЩЕТВОРЧЕ СЕРЕДОВИЩЕ
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НЕЗАБУТНIЙ 
«ДЯДЕЧКО АУ»

Вечiр пам’ятi Олександра Ройтбурда «Пам’ятаєш, як Ройтбурд...» в рамках 
лiтфесту пройшов за участi Сергiя Жадана, шеф-редакторки сайту LB («Лiвий берег») 
Сонi Кошкiної та Святослава Померанцева. Видатний митець, вiкопомний директор 
та реформатор Художнього музею в Одесi був ще й блискучим поетом, що доводить 
книжка «Вiршi дилетанта».

Дивна людина, схожа на героя мультфiльму «Дядечко Ау» – таким спочатку сприй-
няв Ройтбурда Святослав Померанцев, коли вперше побачив його 2011 року в Одесi, 
на презентацiї книжки Юрiя Андруховича «Лексикон iнтимних мiст». Олександр вий-
шов на сцену, сiв у позi лотоса та виголошував реплiки, не передбаченi сценарiєм. 
Познайомив їх театральний режисер Сергiй Проскурня. А пiсля презентацiї було не-
формальне спiлкування у творчих майстернях, був iнтелектуальний спаринг Ройт-
бурда з Андруховичем.

А ось Жадан не може пригадати момент знайомства з видатним одеситом, бо з 
самого початку мав вiдчуття, нiби вони давно знайомi.

– Саша привiз виставку, де вiдомi українцi були зображенi в образах хасидiв, 

це був дуже дотепний проєкт, – пригадує Жадан. – Вiн передавав менi каталог, 

якийсь час ми баражували паралельними колами, не могли нiяк зустрiтися. Коли 

згадую епiзоди нашого спiлкування, розумiю, що це анекдоти. Ми святкували вихiд 

моєї книжки «Тамплiєри», до якої Саша робив iлюстрацiї. Йдемо до готелю «Букови-

на», Саша спiває частiвки не дуже порядного змiсту, а зупинити його неможливо: 

ну як можна зупинити стихiю? Виявилося, що готель замiнували, хтось подзвонив, 

iноземцi вийшли зi своїми ковдрами й перинами, полягали на галявинцi, чекають. 

Ройтбурд продовжує спiвати, це було дуже по-мистецькому, i спiвав до двох ночi, 

а далi нас знов пустили до готелю... Це його характеризує як людину товариську та 

позбавлену комплексiв. Мiг бути закритим та чужим, але вже кому довiряв... Сашу i 

Юру Андруховича або страшенно любили, або люто ненавидiли, це такi два екзоти, 

цим вони схожi.

...Того вечора Жадан прочитав вiрш, присвячений Ройтбурду, зi своєї нової кни-
ги «Скрипникiвка»:
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Пiсля завершення Meridian Odesa органiзатори та українськi лiтератори Андрiй Любка, Ярина Чорногуз та Iрина Цiлик 
вирушили з виступами до Херсона, Миколаєва i Запорiжжя. 

...Це поєднання всiх живих смертю 
                                           одного з нас,
Ця солiдарнiсть тих, хто лишається,
Цей прощальний спiв, що вростає 
                                                в пам’ять.
I здогадуюсь, що письмо смертi
Передбачає сутнiсть переходу.
Немає жодного подiлу,
Жодного свiтла з того боку стiни,
Життя заповнює собою все,

Передусiм наш страх перед смертю,
Передусiм нашу залежнiсть вiд 
                                              досвiду.
Ти весь лишаєшся тут,
Ти розчинений в цьому потоцi,
Ти вкорiнюєшся в паузах мiж спiвом,
Западаєш у музику темряви,
Тиснешся в чорнi лiтери вiршiв.
Все лишається тут,
Все знаходиться помiж нас...
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Соня Кошкiна, Сергiй Жадан i 
Святослав Померанцев ведуть вечiр 
пам’ятi Олександра Ройтбурда

Графiка С. Жадана до книжки 
поезiй О. Ройтбурда

«Вiршi 
дилетанта»
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СПАДЩИНА
Єва Краснова                 

СПIВУЧА 
УКРАЇНА – 

НА СТОРIНКАХ 
НОВОГО 

УНIКАЛЬНОГО 
АЛЬБОМУ
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ПОЧИНАЮЧИ З 2006 РОКУ, НА ОСНОВI 
МАТЕРIАЛIВ РIЗНОМАНIТНОЇ КОЛЕКЦIЇ  ОДЕСЬКОГО 
КРАЄЗНАВЦЯ I КОЛЕКЦIОНЕРА АНАТОЛIЯ 
ДРОЗДОВСЬКОГО БУЛО ВИПУЩЕНО ЧОТИРИ 
АЛЬБОМИ З РIЗНИХ АСПЕКТIВ IСТОРIЇ ОДЕСИ: 
«ОДЕСА НА СТАРИХ ЛИСТIВКАХ», «СТАРА ОДЕСА. 
ТОРГIВЛЯ I ПРОМИСЛОВIСТЬ», «СТАРА ОДЕСА. 
ФОТОГРАФИ I ФОТОГРАФIЇ» ТА «СТАРА ОДЕСА В 
ЖИВОПИСI Й ГРАФIЦI». У 2023 РОЦI, ВЖЕ ПIД 
ЧАС ВIЙНИ, ТАКОЖ БАЗУЮЧИСЬ НА МАТЕРIАЛАХ 
СIМЕЙНОЇ МУЗИЧНОЇ КОЛЕКЦIЇ, СТВОРЕНО 
«МУЗИЧНИЙ» АЛЬБОМ «СПIВУЧА УКРАЇНА. 
УКРАЇНСЬКI ПIСНI ТА НОТИ ХIХ ТА ХХ СТОЛIТЬ».

 Анатолiй Олександрович Дроздовський i його дружина та соратниця 
Єва Краснова давно спiвпрацюють з «Фаворитом удачi». У цьому номерi 
вони розповiдають про свiй новий альбом.
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 На вiдмiну вiд перших чотирьох альбомiв, у новому виданнi 
ми показали старовиннi українськи ноти, якi надрукованi не 
тiльки в Одесi, а й у Києвi, Москвi, Санкт-Петербурзi, Ростовi 
та iнших мiстах. Слiд пояснити читачам, що до 1906 року в 
Росiйськiй iмперiї дiяв «драконiвський» Валуєвський циркуляр, 
згiдно з яким було заборонено з середини ХIХ столiття друкува-
ти щось українською мовою. Українськи тексти в той час писа-
лися росiйськими буквами, i це виглядало дивно та здавалось 
безграмотним.

 Нотна частина кожного видання скрiплювалась з обкла-
динкою, на якiй у вигадливiй формi розмiщувались вiдомостi 
про авторiв текстiв та нот. I якщо суто нотна частина видання 
оформлювалась прозаїчно та строго, то обкладинка являла со-
бою графiчнi або барвистi малюнки, орнаменти, сюжетнi кар-
тинки, портрети композиторiв, iнодi – виконавцiв тощо.

 У вступi до нового альбому ми розповiли про тогочасних 
нотовидавцiв, якi друкували ноти з українськими пiснями. В 
Одесi в рiзнi часи це були: А. Нейгеборн, А. Бернардi, Ю. Фесен-
ко, Б. Корейво, Е. Островський. В Києвi першiсть належала но-
товидавництву Леона Iдзiковського.

 У першiй частинi альбому ми розмiстили колекцiйнi ноти 
пiсень на слова Т.Г. Шевченка, музику до яких писали компози-
тори Кирило Стеценко, Владислав Заремба, Петро Нiщинський, 
Данило Крижанiвський, Якiв Степовий, Вiктор Косенко та iншi.

 Старовиннi ноти з нашої колекцiї з твором українського 
композитора i педагога Данили Яковича Крижанiвського 
«Причинна. Реве та стогне Днiпр широкий», як вважають 
мистецтвознавцi, є ПЕРШОЮ музичною публiкацiєю цього тво-
ру на слова Кобзаря. Ноти були виданi композитором своїм 
коштом у 1886 роцi в Одесi, де вiн жив i працював багато рокiв, 
що пiдтверджує «дозвiл цензури» на текстовiй сторiнцi нотного 
видання. Автограф автора музики Д.Я. Крижанiвського до пiснi 
на слова Тараса Шевченка на обкладинцi примiрника нот з 
колекцiї свiдчить, що вiн був подарований одеськiй гiмназистцi 
Антонiнi Василiвнi мадмуазель Неждановiй, яка стала пiзнiше 
видатною оперною спiвачкою, її iм’я сьогоднi носить Одеська 
нацiональна музична академiя.

 Друга, найбiльша частина альбому включає тво-
ри композиторiв, якi зробили найбiльш значний внесок у 
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популяризацiю i розвиток української народної пiснi. Це Микола Лисенко, Се-
мен Гулак-Артемовський, Василь Прiсовський, Вiктор Зiнтарський, Антон 
Коцiпiнський, Михайло Завадьский та iншi.

 Ноти продавались у спецiалiзованих магазинах, якi з’явилися на почат-
ку ХIХ столiття у великих мiстах, зокрема i в Одесi. Наприклад, у 1860-х роках 
власник музичного магазину на Дерiбасiвський А. Нейгеборн випустив нот-
не видання старовинної української пiснi в обробцi композитора Василя Па-
щенко «За Неман iду», в якiй мова йшла про вiйну з французами 1812-1814 
рокiв.

 Одеський пiдприємець, власник типографiї на Рiшельєвський вулицi, щирий 
українець Юхим Iванович Фесенко своїм коштом командирував людей у рiзнi 
повiти України для запису з голосу народних, а також обрядових пiсень. Вiн дру-
кував знайденi дослiдниками слова i мелодiї народних пiсень окремими книж-
ками, прикрашаючи їх яскравими малюнками видатного українського художни-
ка, графiка Амвросiя Ждахи.

 Яскравою частиною нашої музичної колекцiї є збiрка, тиражована в 1917 
роцi лiтографiчним способом: «Народнi мелодiї. З голосу Лесi Українки записав 
i упорядив Климент Квiтка». Таким чином засновник музичної етнографiї, фоль-
клорист, музикознавець Климент Васильович Квiтка завершив колись почату 
спiльну працю зi своєю дружиною, великою українською поетесою та письмен-
ницею Ларисою Петрiвною Косач– Квiткою – Лесею Українкою. Леся з дитин-
ства пам’ятала та наспiвувала багато народних пiсень рiдного Волинського 
краю. Квiтка записав i надрукував слова i мелодiї, якi вона наспiвувала. Завер-
шив i видав роботу вiн уже пiсля смертi дружини.

 Одеський нотовидавець Iона Лiберман надрукував в 1910-х роках 
«український гiмн» на слова П. П. Чубинського i музику М.М. Вербицького з пор-
третом Т.Г. Шевченка на обкладинцi. Цей музичний твiр через багато рокiв  було 
покладено в основу Державного гiмну України.

 В альбомi багато рiзноманiтних українських пiсень: народнi думки-шум-
ки, твори корифея української пiснi Миколи Вiталiйовича Лисенка, Владислава 
Iвановича Заремби, Василя Арефiйовича Прiсовського та iнших. (Думка-шумка 
– це жанр невеликої медитативно-елегiйної (журливої) поезiї, iнодi баладного 
змiсту, який був поширений у творчостi українських письменникiв-романтикiв 
першої половини XIX ст. та використовувався ними на означення народних 
пiсень такого ж змiсту у тогочасних фольклорних збiрниках).

 У третьому роздiлi альбому наведено багато революцiйних пiсень, напри-
клад, «Шалiйте, шалiйте, скаженi кати» Л.О. Колесси та iншi. У новiй редакцiї ком-
позитора В.Я. Йориша представленi опери М.В. Лисенка «Наталка– Полтавка» та 
«Запорожець за Дунаєм» С.С. Гулака-Артемовского. Iз серiї «Бiблiотека естради» 
ми показуємо в альбомi цiкаву гумореску забутого автора Антошi Ко (I.Я. Анти-
пенка) «Українiзацiя» та сатиру «Атеїст» В.М. Елланського i Л.Л. Лiсовського. Ноти 
оформлював художник Iнокентiй Шапошников (Проскуряков), якi вiн пiдписував 
«ке-ша».

 Останнiй роздiл альбому присвячений нотам пiсень на поштових листiвках. 
Такi були виданi в Харковi друкарнею «Адольф Дарре» приблизно 1909 року. На 
колекцiйних нотах на листiвках розмiщенi пiснi на вiдомi слова з творiв Т.Г. Шев-
ченка «Реве та стогне Днiпр широкiй», «Як умру, то поховайте», «Свiте тихiй, краю 
милий! Моя Україна!».

 Найбiльш яскравi листiвки – з текстами українських народних пiсень i пре-
красними кольоровими малюнками до них, створеними Амвросiєм Ждахою, 
якiй багато рокiв жив i творив в Одесi.

АЛЬБОМ МОЖЕ БУТИ ЦIКАВИМ ДЛЯ ЛЮБИТЕЛIВ 
IСТОРIЇ УКРАЇНИ, УКРАЇНСЬКОЇ МУЗИКИ ТА ГРАФIКИ. 
ПРЕЗЕНТАЦIЯ ВИДАННЯ ВIДБУЛАСЯ 1 ГРУДНЯ 2023 
РОКУ В ОДЕСЬКОМУ ЛIТЕРАТУРНОМУ МУЗЕЇ. 
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Валерiй Осипов виступає на сесiї 
мiської ради м. Члухув

МАЛЕНЬКЕ 
МIСТО ВЕЛИКИХ 
МОЖЛИВОСТЕЙ

ЧЛУХУВ –

ДРУЗI ЗА КОРДОНОМДРУЗI ЗА КОРДОНОМ
Єва ОсиповаЄва Осипова

З ПОЧАТКОМ ПОВНОМАСШТАБНОГО ВТОРГНЕННЯ РФ У НЕЗАЛЕЖНУ УКРАЇНУ 
ЖИТЕЛI ПОЛЬСЬКОГО МIСТА ЧЛУХУВ (ПОМОРСЬКЕ ВОЄВОДСТВО, ПОЛЬША) 
ПРИЙНЯЛИ УКРАЇНСЬКИХ МАТЕРIВ З ДIТЬМИ, ЯКI РЯТУВАЛИСЯ ВIД ВIЙНИ. ПРО ЦЕ 
ВЖЕ РОЗПОВIДАВ НА СТОРIНКАХ «ФАВОРИТУ УДАЧI» ТА В IНШИХ ЗМI ОДЕСЬКИЙ 
ГРОМАДСЬКИЙ ДIЯЧ ВАЛЕРIЙ ОСИПОВ, ЯКИЙ ЗУСТРIЧАВСЯ З ОЧIЛЬНИКАМИ 
МIСЦЕВИХ ВЛАДНИХ СТРУКТУР, СПIЛКУВАВСЯ З ДИРЕКТОРАМИ ТА ВЧИТЕЛЯМИ ШКIЛ I 
ПОЛЬСЬКИМИ РОДИНАМИ, ЯКI ПРИЙНЯЛИ БIЖЕНЦIВ.

Валерiй Осипов виступає на сесiї 
мiської ради м. Члухув

р ур

ОДЕСИТИ ВДЯЧНI 
ЗА ПIДТРИМКУ

Валерiй Осипов був запрошений на сесiю Члухувської 
мiської ради, де вiн мав нагоду виступити i подякувати 
жителям мiста, особисто – меру Члухува Рiчарду Шибай-
лу i старостi Члухувського повiату Олександру Гаппi та вру-
чити їм Подяки вiд керiвництва мiста Одеси за пiдписом 
вiце-мера Павла Вугельмана та Почеснi грамоти вiд 
Одеської регiональної органiзацiї НСЖУ на чолi з Юрiєм 
Работiним i Одеської обласної Ради миру (голова – Тамiла 
Афанасьєва).

Також нагороди за прихисток одеситiв, жiнок i 
дiтей отримали родина Пруськи – Анджей i Єва, дирек-
тори шкiл, в яких вчаться українськi дiти, та польськi 
вчителi.

У цьому номерi розповiдь про життя мiсцевої гро-
мади, зокрема – про здобутки освiтян, якi надають ве-
личезну допомогу українським дiтям, продовжує онука 
Валерiя Борисовича Єва Осипова.

Валерiй Осипов виступає на 
сесiї мiської ради м. Члухув
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ВИХОВАТИ ПЕРЕМОЖЦIВ
Новий навчальний рiк у Члухувi разом 

iз польськими учнями розпочали близь-
ко двохсот українських школярiв. Було 
приємно бачити усмiхненi обличчя дiтей 
двох братнiх країн на урочистiй лiнiйцi 
в спортивнiй школi iм. Олiмпiйських 
чемпiонiв. Розмови з директором шко-
ли, вчителями, директором гуртожитку, 
екскурсiя школою переконали: до освiти 
i виховання дiтей тут ставляться дуже фа-
хово, навiть по-науковому. Кожен еле-
мент тут не випадковий i працює на оз-
доровлення та виховання дитини. А 68 
талановитих педагогiв поєднують усi точ-
ки навчального процесу.

Школа має п’ять чудових волейболь-
них майданчикiв, критi футбольне поле 

У Члухувському повiатi є також загальноосвiтнiй ком-
плекс iм. Яна Павла, де директорка Данута Пургал. У цiй школi 
навчається 55 українських дiтей. Унiкальнiсть комплексу в тому, 
що з 8-го класу дiти тут отримують рiзнi практичнi навички, якi 
стануть їм у нагодi в життi та професiї. Зокрема, учнiв навчають 
свiдомо формувати свою громадянську позицiю, для чого навiть 
органiзовано навчальну виборчу дiльницю.

А вчителька Єва Пруськи зі школи ім. Олімпійських 
чемпіонів навчає дітей науці безпеки власного життя і поря-
тунку інших. Що вона робить це відмінно, свідчить, зокрема те, 
що нещодавно її син допоміг врятувати хлопчика. Сама ж Єва 
отримала подяку Одеської міськради.

ПРОФЕСIЙНЕ НАВЧАННЯ – 
ЗАПОРУКА МАЙБУТНЬОГО

КОРИСНI НАВИЧКИ – З ЮНИХ РОКIВ

НАВЧИТИ ЛЮБИТИ КНИГУ – ЦЕ ТАЛАНТ
Окремо хочеться розповiсти про Члухувську мiську бiблiотеку. У 

розпорядженнi читачiв (їх зареєстровано понад двi тисячi) – майже 
60 000 книг та 20 найменувань журналiв. Мiстяни тут можуть безкош-
товно користуватися iнтернетом i отримати код до платформи Legimi. 
Бiблiотека стала вiдкритим мiсцем, де вiдбувається багато подiй, про-
водяться культурнi заходи. Працюють у бiблiотецi талановитi люди, якi 
вмiють прищепити любов до книги читачевi будь-якого вiку.

Бiблiотека спiвпрацює з навчальними закладами, рiзними установа-
ми, клубами людей похилого вiку, мiсцевими художниками, бере активну 
участь в органiзацiї мiсцевих заходiв, а також у нацiональних кампанiях 
з просування контакту з книгою.

Важливо, що фахiвцi мiської бiблiотеки Члухува долучилися до акцiї 
«Подаруй українську книгу українськiй дитинi за кордоном». Формується 
вiдповiдний фонд, книжки сюди може прислати кожен бажаючий.

Валерій Осіпов з директоркою 
спортивної школи iм. Олiмпiйських 
чемпiонiв Малгожатою Гостомчик

З Данутою Пургал

Подяка – директорцi 
шкiльного комплексу 
Агробiзнесу Сильвiї 
Рековськи

У мiськiй бiблiотецi Члухува

З Євою Пруськи

Також – директорцi 
Кристинi Вашкевич

та басейн i навiть ковзанку. Крiм того, 
дiти можуть займатися скелелазанням, 
а на мiському озерi тренуються на кая-
ках i байдарках. Усе це передбачено у 
шкiльному розкладi.

Велика кiлькiсть кубкiв, медалей, 
дипломiв, грамот свiдчать про високi 
спортивнi досягнення вихованцiв шко-
ли. Однак директорка Малгожата Гостом-
чик зазначає, що головна мета педагогiв 
– не виховати олiмпiйських чемпiонiв, а 
запалити в душi кожного учня дух пере-
можця, який потрiбен у будь-якiй сферi 
майбутньої дiяльностi.

Вiд посилених занять спортом 
нiяк не страждає навчальний компо-
нент. Скажiмо, у шкiльнiй програмi три 

обов’язковi мови – польська, англiйська 
i нiмецька, а за бажанням можна вивчати 
ще й iталiйську. При цьому переслiдується 
ще одна мета – навчити учня мислити не-
стандартно, бути впевнененою у собi... 
Що ж до українських дiтей, то вони ма-
ють усi такi ж можливостi для навчання та 
занять спортом i проживають в окремих 
кiмнатах з усiма зручностями.

Члухув має до-
бре розвинену базу 
середньої професiйної 
освiти. I, певно, цiєю 
можливiстю скориста-
ється чимало українсь-
ких дiтей.

Насамперед, цiкавою 
є робота шкiльного ком-
плексу Агробiзнесу, 
де учнiв з перших днiв 
вчать не лише теорiї, а й 
практицi, дають навич-
ки тих умiнь, якi реаль-
но їм будуть потрiбнi. 
Своїй популярностi цей 
навчальний заклад ве-
ликою мiрою завдячує 
директорцi Сильвiї Ре-
ковськи.

Ще один приклад 
– Центр загальної 

просвiти, який очолює Кристина Вашкевич. Тут школярi 
паралельно з отриманням загальної шкiльної освiти на-
бувають практичних навичок майбутньої професiї, зо-
крема повара, касира, працiвника торгiвлi тощо.

Дякуємо всiм, хто допомагає нашим дiтям у такий важкий для України час, даруючи їм надiю на свiтле майбутнє!
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В ОДЕСI, В АРТ ЦЕНТРI IМЕНI ВIРИ ХОЛОДНОЇ, ЩО НА ОДЕСЬКIЙ КIНОСТУДIЇ, 
ВIДБУВСЯ ЧЕРГОВИЙ ТРАДИЦIЙНИЙ БЛАГОДIЙНИЙ КОНКУРС MISS DIVINE UA. 
ЙОГО МЕТА – ВIДЗНАЧИТИ АКТИВНИХ ДIВЧАТ-ВОЛОНТЕРОК I ОБРАТИ СЕРЕД НИХ 
MISS DIVINE 2023, А ЩЕ – ПIДТРИМАТИ ДIТЕЙ IЗ БАГАТОДIТНИХ РОДИН, СIМЕЙ 
ВИМУШЕНИХ  ПЕРЕСЕЛЕНЦIВ ТА ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦIВ: ВОНИ ВЗЯЛИ УЧАСТЬ 
У КОНКУРСI MINI MISS DIVINE-TALENT I ВСI ОТРИМАЛИ ГАРНI ПОДАРУНКИ. ТАКОЖ 
ПРИСУТНI СВОЇМИ ДОНАТАМИ ПIДТРИМАЛИ НАШИХ ЗАХИСНИКIВ, ЗОКРЕМА, 
ВIЙСЬКОВИХ, ЯКI ПРОХОДЯТЬ ВIДНОВЛЕННЯ I РЕАБIЛIТАЦIЮ.

СТИЛЬ ЖИТТЯСТИЛЬ ЖИТТЯ
Влада ГалiнаВлада Галiна

ЦЕ ПРО СТIЙКIСТЬ, ЛЮБОВ ТА ВIРУ!
Miss Divine UA:

Переможницею 
конкурсу Miss 
Divine UA 2023 
стала Рамiна 

Зайченко

– Життя триває попри все, i наш конкурс – також, адже Miss 

Divine UA – це не про один день i не про один виступ, – каже 
засновниця конкурсу, голова Всеукраїнської громадської 
органiзацiї «Орхiдея – вiдповiдь на твою самотнiсть», волонтер-

ка Тетяна Пожарицька. – Це про красу духовну та особистiсну, 

яка щодня виявляється у працi, у творчостi, у допомозi iншим у 

важкий воєнний час. Це – про незламну позицiю, про стiйкiсть, 

про вiру, про любов та про перемогу!
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...Це був незвичайний як для наших сьогоднiшнiх реалiй 
день, бо не пролунало щодної сирени. I у залi, сповненому 
свiтлих усмiшок гарних дiвчат i радiсного дитячого гамiру, на 
якусь мить здалось, що вiйни немає... Але, на жаль, вiйна є у 
нашому життi щомитi, i її трагедiя – у серцi кожного з нас. Тож 
подiя розпочалася з хвилини мовчання у пам’ять про полеглих 
воїнiв i загиблих цивiльних... Далi ж усi виступи, як дiтей, так i 
дорослих учасниць, мали патрiотичний характер. Зокрема, у ко-
стюмах була вiдображена iсторiя України вiд давнiх скiфських 
часiв до сьогодення. А для конкурсу талантiв дiти зробили сотнi 
картин i листiв для наших захисникiв. Одну з таких картин пере-
дали друзям iз Великої Британiї, якi допомагають нашiй країнi. 
Цього разу британськi волонтери привезли медичну допомогу 
i машину швидкої допомоги, яка отримала назву Miss Divine. 
Один з них – Tim Johnson – був присутнiй на конкурсi i ввiйшов 
до складу журi.

Окрiм цього шанованого гостя до складу журi ввiйшли 
дiячi культури та мистецтва, вiйськовi, дипломати, представ-
ники медiа, зокрема – i головний редактор журналу «Фаво-
рит удачi» Галина Владимирська, яка принагiдно вручила Тетянi 
Пожарицькiй диплом лауреатки рейтингу «100 жiнок Одещини, 
що наближають перемогу».

Переможницею конкурсу Miss Divine UA 2023 ста-
ла Рамiна Зайченко, уродженка Херсона, яка за-
раз проживає у Києвi. Рамiна закiнчила Одеську 
нацiональну музичну академiю, за фахом вона 
спiвачка i викладач вокалу. Тож, звичайно, 
порадувала шановане зiбрання своїм 

нацiональну музичн
спiвачка i викладач
порадувала шанов

м лауреатки рейтингу «100 жiнок Одещини, 
ремогу».
 конкурсу Miss Divine UA 2023 ста-
ко, уродженка Херсона, яка за-

иєвi. Рамiна закiнчила Одеську 
ну академiю за фахом вонану академiю, за фахом вона 
ч вокалу. Тож, звичайно, 
ване зiбрання своїм 

Тетяна 
Пожарицька 
з дипломом 
лауреатки 
рейтингу 

«100 жiнок 
Одещини, що 
наближають 
перемогу»

прекрасним спiвом. Та органiзаторам i подругам по конкурсу 
Рамiна запам яталось не лише як гарна артистка, а як дiвчина 
з прекрасною душею i вiдкритим серцем, готова допомогти тим, 
хто опинився в складних життєвих обставинах.

– Ця дiвчина вiдразу стала частиною нашої команди, – 
розповiдає Тетяна Пожарицька. – Рамiна не вперше бере участь 

у конкурсi Miss Divine, i, як i всi нашi конкурсантки, була задiяна у 

благодiйних акцiях та проектах. Пiсля конкурсу вона завжди за-

лишалась одним з активних волонтерiв нашої органiзацiї, бра-

ла участь у благодiйних виставах, виступах i допомагала дiтям-

сиротам. Так було до великої вiйни, а пiсля повномасштабного 

ворожого вторгнення Рамiна залишилась в Українi i вирiшила 

бути корисною, наскiльки це в її силах.

Особиста iсторiя цiєї дiвчини, на жаль, зараз типова для 
нашої країни, та все одно вражає. Батьки Рамiни не встигли 
виїхати з Херсону до його окупацiї. Дочка дуже хвилювалася 
за них та постiйно молилась, просила для них у Бога спасiння. 
I диво сталося! За кiлька днiв до того, як у батькiвський бу-
динок прилетiв росiйський снаряд, прямiсiнько у їхню спаль-
ню, батьки встигли залишити домiвку i змогли виїхати на 
пiдконтрольну Українi територiю. А згодом, коли окупанти 

пiдiрвали Каховську ГЕС, їхнiй будинок був повнiстю зато-
плений i зруйнований... Та найцiннiше – життя – вря-

товано, зараз родина разом i завдяки вiрi у Господа 
та в Перемогу вiдновлює своє життя... А Рамiна 

вийшла замiж i продовжує працювати, допо-
магати, вiрити та прикрашати життя в цi 

непростi часи. 
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Iрина СИВАК:
«БРЕНД «АТМОСФЕРА» –
ЦЕ МОЯ ДИТИНКА, 
ЯКУ Я СТВОРИЛА 
САМА, 
I ДУЖЕ ЦИМ 
ПИШАЮСЯ!»
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СТИЛЬ ЖИТТЯ
Галина Владимирська
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КОЛИ ЛЮДИНА МАЄ ТВОРЧУ 
НЕЗАЛЕЖНУ НАТУРУ, ТО РАНО ЧИ 
ПIЗНО ЦЕ ВИЛИВАЄТЬСЯ У ЯКЕСЬ 
ЗАХОПЛЕННЯ, НАВIТЬ ПОПРИ ВЕЛИКУ 
ЗАВАНТАЖЕНIСТЬ ВIДПОВIДАЛЬНОЮ 
РОБОТОЮ I ТУРБОТОЮ ПРО СIМ’Ю. 
ЦЕ СПОСТЕРЕЖЕННЯ КРАСНОМОВНО 
ПIДТВЕРДЖУЄ ОДЕСИТКА IРИНА СИВАК.

Свого часу, отримавши юридичну освiту, вона зроби-
ла вдалу кар’єру на нивi юриспруденцiї. Саме як автори-
тетний юрист почала спiвпрацювати з Олександром Сива-
ком, засновником i власником ТД «Strateg», а згодом їхнi 
професiйнi стосунки переросли в особистi. Сьогоднi под-
ружжя виховує спiльного синочка Платона, опiкується до-
рослим сином Олександра вiд першого шлюбу Миколою 
i керує однiєю з найбiльших в Українi компанiй з вироб-
ництва настiльних iгор та наборiв. Менеджмент багато-
аспектного виробничого процесу – це якраз щоденна тур-
бота Iрини. I в такiй ситуацiї вона не задовольнилася лише 
спiльними iнтересами, а знайшла свою самостiйну креа-
тивну нiшу для творчостi i бiзнесу.

– Чому раптом керiвник великого пiдприємства, жiнка, яка 

опiкується сiм’єю, починає витрачати час, якого i так бракує, 

сили та грошi на творче хобi?

– Створення власноруч декоративних композицiй – це була 
моя мрiя, яку я зрештою реалiзувала, моя така невеличка ди-

тинка, яку створила сама, i дуже цим пишаюся. Це дарує 
менi величезне задоволення i можливiсть самостiйної 

творчостi, а ще – допомагає вiдволiктися вiд що-
денних турбот. Менi давно хотiлось чимось та-

ким зайнятися, спочатку виникла думка ство-
рювати подарунковi набори на Новий рiк, 

але все руки не доходили. А оскiльки 
воно в менi жило, то роки три тому, 

ще до повномасштабної вiйни, 
доля подарувала знайом-

ство з жiнкою, яка дав-
но займається таким 

декором i робить 
дуже вишуканi 

композицiї. Я 
записалася 

ЦЕ СПОСТЕРЕЖЕННЯ КРАСНОМОВНО 
ПIДТВЕРДЖУЄ ОДЕСИТКА IРИНА СИВАК.

Свого часу, отримавши юридичну освiту, вона зроби-
ла вдалу кар’єру на нивi юриспруденцiї. Саме як автори-
тетний юрист почала спiвпрацювати з Олександром Сива-
ком, засновником i власником ТД «Strateg», а згодом їхнi 
професiйнi стосунки переросли в особистi. Сьогоднi под-
ружжя виховує спiльного синочка Платона, опiкується до-
рослим сином Олександра вiд першого шлюбу Миколою 
i керує однiєю з найбiльших в Українi компанiй з вироб-
ництва настiльних iгор та наборiв. Менеджмент багато-
аспектного виробничого процесу – це якраз щоденна тур-
бота Iрини. I в такiй ситуацiї вона не задовольнилася лише 
спiльними iнтересами, а знайшла свою самостiйну креа-
тивну нiшу для творчостi i бiзнесу.

– Чому раптом керiвник великого пiдприємства, жiнка, яка 

опiкується сiм’єю, починає витрачати час, якого i так бракує,

сили та грошi на творче хобi?

– Створення власноруч декоративних композицiй – це була 
моя мрiя, яку я зрештою реалiзувала, моя така невеличка ди-

тинка, яку створила сама, i дуже цим пишаюся. Це дарує 
менi величезне задоволення i можливiсть самостiйної 

творчостi, а ще – допомагає вiдволiктися вiд що-
денних турбот. Менi давно хотiлось чимось та-

ким зайнятися, спочатку виникла думка ство-
рювати подарунковi набори на Новий рiк, 

але все руки не доходили. А оскiльки 
воно в менi жило, то роки три тому, 

ще до повномасштабної вiйни, 
доля подарувала знайом-

ство з жiнкою, яка дав-
но займається таким 

декором i робить 
дуже вишуканi 

композицiї. Я
записалася 
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СТИЛЬ ЖИТТЯ

рувати людям позитивний настрiй. I отримую вели-
чезне задоволення, коли менi пишуть слова подяки, 
схвальнi вiдгуки. Тодi ще бiльше хочеться створювати 
щось нове, гарне i неповторне.

– Якщо сьогоднi це не лише хобi, а й бiзнес, то 

це вимагає i зовсiм iнших коштiв для розвитку?

– Так, це задоволення не з дешевих. Але 
це моя особиста бiзнес-нiша: сама витрачаю 
– сама заробляю. Не хочу, щоб чоловiк брав 
у нiй фiнансову участь, хоча Саша постiйно 
це пропонує i запевняє, що тодi справа буде 
масштабнiшою i пiде швидше. А я вiдповiдаю: 
ти зрозумiй, це моє дiтище, я його зробила з 
нуля, i хай повiльно, але його розвиваю. По-
троху вкладаюся в рекламу, у новий асор-
тимент. I не хочу, щоб мною хтось керував, 
вмiшувався у процес. Та справдi: щоб мати 
якийсь зиск, у це реально треба вклада-
ти кошти. По-iншому нiяк. Ось, скажiмо, 
моя участь у виставцi передноворiчних 
товарiв, яка нещодавно вiдбулася в 
Києвi. За шiсть квадратних метрiв я за-
платила 24 тисячi гривень. I це ж не всi 
витрати. Зрозумiло, що я взяла участь 
не для миттєвого заробiтку, а на пер-
спективу. Уже зараз починаю пошу-
ки комплектуючих на наступний се-
зон. Бо згодом ти ризикуєш нiчого 
не знайти. Щоб знайти щось гар-
не, його треба добре пошукати, 
воно на поверхнi не лежить. За-
раз чимало гарного виготовля-
ють i вiтчизнянi виробники. А 
шишки, гiлочки сама збираю 

восени i фарбую... Словом, я 
завжди намагаюся думати наперед, а це ви-

трати, якi окупляться дуже нескоро. 

– Що повезли на столичну виставку? 

– Знаєте, певний час у мене був острах перед створенням 
великих композицiй. Але потiм взяла себе в руки: «Iра, треба 
розвиватися!», i почала робити. До цих рiздвяно-новорiчних свят 
вже зробила багато великих композицiй, якi в основному i пред-
ставила в Києвi. Хоча зрозумiла, що треба везти рiзний асорти-
мент. Наступного року на цю виставку я повезу продукцiю двох 
напрямкiв: недорогу, доступну для багатьох, i ту, яка коштує знач-
но дорожче. Адже її вiдвiдують оптовики, яким потрiбна бiльш 
дешева продукцiя. Ось сподобалися одному менеджеру мої бу-
диночки, але для широкої мережi їх не вiзьмуть, бо вони кошту-
ють десь 1500 гривень, а ще плюс торгова нацiнка, i буде не так 
багато охочих їх придбати у якомусь супермаркетi. А я можу зро-
бити декор як на 150 гривень, так i на кiлька тисяч. I вже вiд по-
купця-оптовика залежить, що вiн замовить, потримавши в руках 
рiзнi зразки. До мене на виставцi пiдходило багато оптовикiв.

А якщо казати загалом, то хочу подякувати за таку чудову ви-
ставку, адже зараз дуже тяжкий час для нашої країни, для наших 
людей, i хочеться трiшки вiдволiктися. А ця виставка подарува-
ла натхнення, добрi емоцiї, вiру в те, що ми йдемо вперед, що 
наша країна обов’язково переможе. Свята є, i ми маємо цi свя-
та пiдтримувати як запоруку кращого майбутнього. Саме з таким 
настроєм люди залишали цю виставку i, сподiваюся, саме такий 
настрiй дарують мої композицiї! 

до неї на майстер 
клас, ми навчалися он-

лайн протягом двох мiсяцiв. Вона дала 
основу цiєї справи: як зробити каркас, як з’єднати 

певнi елементи композицiї... I сказала: зрозумiйте, я вам даю 
лише основу, а далi – це все ваша особиста фантазiя. Зрештою 
з нашої великої онлайн-групи виготовленням композицiй нинi 
займається троє слухачiв... Я починала з новорiчних композицiй, 
потiм були на Великдень, а зараз виготовляю i на замовлення 
те, що має прикрасити рiзнi iнтер’єри: декор для дому, офiсу, ре-
сторану, для рiзних гарних мiсць.

– Як народилася така назва – «АтмоСферА»? 

– Коли моє хобi набуло ознак бiзнесу, я задумалася над 
тим, як назвати свою торгову марку. Згодом дiйшла думки, що, 
оскiльки ми всi любимо приємну, затишну атмосферу i вдо-
ма, i в офiсi, то варто дати таку назву – «АтмоСферА». Атмос-
фера взагалi – це тепло, затишок, це дiм, сiм’я, дiти... Тому я 
дуже люблю свої будиночки, i впiзнаванiсть мого бренду – це 
насамперед будиночки. Я дуже ними пишаюся, i щороку додаю 
декор, саме пов’язаний з ними. А загалом прагну, щоб кожний 
мiй вирiб допомагав створювати чудову атмосферу, тому нiколи 
нiчого не роблю без гарного настрою i душевного спокою. Вва-
жаю, що композицiя повинна нести тiльки приємнi емоцiї i да-
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3500 ДIТЕЙ 
ПIВДНЯ УКРАЇНИ 
БУЛО ОХОПЛЕНО 
МАСШТАБНИМ 
ДИТЯЧИМ СВЯТКОВИМ 
ПРОЄКТОМ ОДЕСЬКОЇ 
ОБЛАСНОЇ РАДИ 
МИРУ. ЦЕ РЕКОРД 
ДЛЯ ГРОМАДСЬКОЇ 
ОРГАНIЗАЦIЇ, ЯКА ВЖЕ 
НЕОДНОРАЗОВО 
ПРОВОДИЛА ТАКI 
ЗАХОДИ НАПЕРЕДОДНI 
РIЗДВА I НОВОГО 
РОКУ. ДИВОВИЖНО, 
АЛЕ НА РАДIСТЬ ДIТЯМ 
П’ЯТЬ ГОДИН ВИСТАВ В 
ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСНIЙ 
ФIЛАРМОНIЇ МИНУЛИ 
БЕЗ ЖОДНОЇ ТРИВОГИ!

– Я дуже вдячна кожному, хто до-

помагав та пiдтримував, – каже голо-
ва Одеської обласної Ради миру, де-
путатка облради Тамiла Афанасьєва. 
– Це RTW FOUNDATION, БФ Даяни 

Ястремської «Дiя», пiдприємства «Оде-

скабель» та «Телекарт-Прибор» i бага-

то-багато iнших друзiв та партнерiв!

А ось подяки органiзаторам. 
«Тамiлочко Володимирiвно, вiд 

себе особисто та вiд батькiв-

вiйськовослужбовцiв нашої частини 

дякую Вам за свято для наших дiток. 

Емоцiї дiтей переповнюють, i це дуже 

приємно у цей складний час. Хай Бог 

береже Вас i далi дає сили творити 

добрi справи!!!»; «Зараз, як нiколи, 

дорослi повиннi пiклуватися про 

психологiчний стан дiтей. Сьогоднi 

дiти i молодь з iнвалiднiстю, дiтки 

iз сiмей, якi перебувають у склад-

них життєвих обставинах, побува-

ли на чарiвному передноворiчному 

святi i отримали багато позитив-

них емоцiй. Хочу сказати слова под-

яки чарiвникам та благодiйникам, 

якi втiлюють такi чудовi проекти. Ви 

неймовiрнi!».

Команда Одеської обласної Ради 
миру не обмежилася святковими ви-
ставами для дiтей Одещини. Далi 
вiдбулися поїздки до Миколаєва i Хер-
сона, куди одесити на чолi з Тамiлою 
Афанасьєвою привезли не лише пода-
рунки дiтям, а й продуктовi набори для 
сiмей, якi потребують пiдтримки. 

ФОТОФАКТ

Одесити на 
чолi з Тамiлою 
Афанасьєвою при-
везли до Миколаєва 
i Херсона не лише 
подарунки дiтям, а 
й продуктовi набори 
для сiмей, якi потре-
бують пiдтримки. 
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ЗА НИМИ – МАЙБУТНЄ!

У ЦIЄЇ ТЕНДIТНОЇ 12-РIЧНОЇ ДIВЧИНКИ ВЖЕ Є ЗНАЧНI ЗДОБУТКИ 
У СФЕРI МОДИ. ВОНА МАЄ ЗВАННЯ BEST MODEL ЗА ВЕРСIЄЮ 

ODESSA FASHION AWARDS 2022, А ТАКОЖ Є TOP KIDS MODEL 
МОДЕЛЬНОЇ АГЕНЦIЇ «ROYAL FAMILY MODELS» I OFFICIAL 

FACE 18-го ТА 20-го СЕЗОНIВ ODESSA FASHION 
WEEK. ПРО СВIЙ ШЛЯХ ДО УСПIХУ ЮНА КРАСУНЯ 
РОЗПОВIДАЄ IЗ ЗАХОПЛЕННЯМ.  

ВАЛЕРIЯ ФЕДЮКIНА: 
«Я ЩАСЛИВА, ЩО ЗНАЙШЛА 

ДЛЯ СЕБЕ УЛЮБЛЕНУ СПРАВУ!»

– Менi 12 рокiв. Я з мiстечка Березiвка, що на Одещинi, i щосуботи мої 
батьки привозять мене до Одеси на заняття у Royal Family Models. Тож не 
важко здогадатись, що саме тому я обожнюю вихiднi! Доволi часто i се-
ред тижня я iз задоволенням вiдвiдую кастинги чи зйомки. А з найбiльшою 
радiстю мчу на зустрiчi з моїм продюсером Мариною Володимирiвною Ов-

чаренко: у нас в агенцiї особлива атмосфера!
Я навчаюсь у 7-му класi. В моїй сiм’ї чимало педагогiв, тому 

вiдповiдальнiсть до навчання в менi виховували змалечку, i з першого класу 
я – вiдмiнниця. Менi подобаються майже всi уроки у школi. Один iз улюблених 
предметiв – це географiя. Менi цiкаво дiзнаватись щось нове про наш свiт, 

про рiзнi країни, про мiсцевих жителiв, їхнi традицiї i культуру. Також 
я люблю iнформатику, адже там можна вчитися створювати рiзнi 

сайти та iгри. А ще я люблю англiйську, тому що наша вчителька 
з iноземної мови – моя найулюбленiша! Багато в чому вона 

є прикладом для наслiдування. Поки що менi досить легко 
дається навчання, тому моделiнг зовсiм не заважає.

Я обожнюю подорожувати i вважаю, що поки є 
можливiсть, треба потрiбно виїжджати, знайомитись з 

рiзними людьми, адже, сидячи на мiсцi, можна пропустити 
найцiкавiшi моменти свого життя. В подорожах я насолод-

жуюсь краєвидами рiзних країн: десь є море чи океан, в iнших 
мiсцях – гори та струмки, ще десь – неймовiрний рослинний i 
тваринний свiт. На сьогоднi я побувала у 12 країнах i впевне-
на, що на цьому мої подорожi не закiнчаться. Сподiваюсь, що 
моделiнг у цьому допоможе!

У модельнiй школi я займаюсь пiвтора року, i мене вже 
взяли до штату агентства Royal Family Models. У мене було 
дуже багато показiв та фотосесiй, мої фото є у багатьох журна-

лах. I це дуже мотивує та заохочує, з’являється ще бiльше ба-
жання вчитись i ставати кращою. Так, нещодавно мої знiмки 
вiд фотографа Ганни Домбровської в одному iз улюбле-
них образiв вiд бренду Kapsamun опублiкував iталiйський 

Vogue. Це дуже цiкаво i на-
дихаюче! Я щаслива, 

що знайшла для 
себе улюблену 

справу! 
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МАЙСТЕРНЯМАЙСТЕРНЯ
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олександр Синельников Фото: Олександр Синельников 

ПЕРСОНАЛЬНУ ПЕРСОНАЛЬНУ 
ВИСТАВКУ ВИСТАВКУ 
ГРАФIКИ I ГРАФIКИ I 
ЖИВОПИСУ ЖИВОПИСУ 
«КАЗКОВI МРIЇ» «КАЗКОВI МРIЇ» 
ОЛЕКСАНДРА ОЛЕКСАНДРА 
ЛЕЙФЕР ВIДКРИЛА ЛЕЙФЕР ВIДКРИЛА 
У ВИСТАВКОВОМУ У ВИСТАВКОВОМУ 
ЗАЛI ДИТЯЧОГО ЗАЛI ДИТЯЧОГО 
РЕАБIЛIТАЦIЙНОГО РЕАБIЛIТАЦIЙНОГО 
ЦЕНТРУ IМЕНI ЦЕНТРУ IМЕНI 
БОРИСА ЛIТВАКА. БОРИСА ЛIТВАКА. 
ПIДТРИМКУ ПIДТРИМКУ 
ХУДОЖНИЦI НАДАВ ХУДОЖНИЦI НАДАВ 
БЛАГОДIЙНИЙ БЛАГОДIЙНИЙ 
ФОНД ФОНД 
«ПIСОЧНИЦЯ «ПIСОЧНИЦЯ 
ОДЕСИ», А ОДЕСИ», А 
КУРАТОРОМ IВЕНТУ КУРАТОРОМ IВЕНТУ 
СТАВ ВЕЛИКИЙ СТАВ ВЕЛИКИЙ 
ШАНУВАЛЬНИК ШАНУВАЛЬНИК 
МИСТЕЦТВА, МИСТЕЦТВА, 
КАНДИДАТ КАНДИДАТ 
ТЕХНIЧНИХ НАУК ТЕХНIЧНИХ НАУК 
ОЛЕКСАНДР ОЛЕКСАНДР 
ДРОЗДОВ.

РОЗПОВIСТИ 
про

свою мрію
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Поцiновувачi творчостi художницi вважають, що її малюнки ма-
ють арт-терапевтичний ефект зняття негативу i негативних емоцiй. 
Але є деякi нюанси. Iнна Iщук, одеська письменниця, чиї казки 
iлюструвала Лейфер, радить iнтуїтивно вибрати картинку собi до 
душi, починаючи з нижнього лiвого кута, розглядати мереживнi еле-
менти, впiзнаючи знайомi образи. Цi малюнки часто порiвнюють з 
лабiринтами.

Експозицiя вражає рiзноманiтнiстю. Мереживнi малюнки 
гелiєвою ручкою, яскравi роботи кольоровими маркерами(«Червона 
квiтка тривоги», «Синя квiтка надiї») мають ознаки неповторної 
авторської манери, позбавленої схематичних рiшень. Якщо коли-
небудь твори Олександри хтось захоче пiдробити, йому буде непро-
сто, адже тут усе непередбачувано. Наприклад, чарiвна «Африканка» 
навiть бiльш грацiозна за персонажiв листа «Балет».

– Я закiнчила лише художню школу, – розповiла Олександра. – 
Ходжу малювати в «Єврейський общинний центр Мiгдаль» уже багато 

рокiв – у «Школу єврейського живопису». Свого часу, ще в 1999 роцi 

привела туди дочку Яночку i сама теж почала займатися. Моя дочка 

пiшла далi за мене, закiнчила Грековку i стала професiйною худож-

ницею. Внучка поки не визначилася. Зараз вони обидвi в Лондонi, 

нудьгую за ними дуже, але рада, що вони в тишi й спокої. Оскiльки 

внучкою займатися не можу, нехай iншi дiти отримають радiсть – 

сподiваюся на це.

Отож, у внучки – дивовижна бабуся, здатна i казку 
проiлюструвати, i створити цiкаве розфарбовування, i навчити ма-
лювати по-особливому. Кожна спiльно прочитана книжка або про-
глянутий мультик можуть дати поживу для творчостi. А найцiкавiшим 
завданням для Олександри Лейфер є робота над iлюстрацiями до 
казок сучасних авторiв, тут бiльше свободи для фантазiї.

Щодня в примiщеннi, де розгорнулася виставка «Казковi мрiї», 
вiдбувається арт-терапiя для дiтей зi слабким здоров’ям, тож тут 
немає жодного похмурого малюнка (втiм, художниця таких i не ро-
бить).

Iлюструючи вiдомi казки, Олександра Лейфер вигадує i свої, на-
приклад, «Дiвчинка з крилами»:

«Один раз девочка Марийка гуляла по городу, сильно устала, 

присела отдохнуть на троллейбусной остановке. А рядом сидела ба-

буля, не очень старая, седая, но энергичная. И говорит бабуля де-

вочке: «Детонька, помоги мне, пожалуйста, донести сумки до дома, 

они у меня очень тяжелые. А я тебя за это отблагодарю».

Марийка согласилась. Идти было недалеко, сумки она привыкла 

носить, маме всегда помогала. Зашли они в бабушкин двор.

«Спасибо тебе, милая девочка, – сказала бабушка. – А теперь 

моя благодарность».

Марийка не поверила и засмеялась. И вдруг она почувствовала, 

что у нее с лицом что-то не так. Достала карманное зеркальце и ах-

нула: все лицо покрылось золотой краской.

Теперь засмеялась бабушка. «Вот видишь, деточка, а ты мне не 

верила. Но ничего, это можно исправить. Скажи мне, чего ты боль-

ше всего хочешь?»

«Хочу летать», – сказала Марийка.

И вдруг с неба прилетели серебристо-серые прекрасные кры-

лья, как у бабочки, и плотно прицепились к девочке.

«А что же с моим лицом будет?», – спросила она бабушку.

«А ты полетай, а когда надоест, скажи: «Крылья мои лучистые, 

крылья мои серебристые, опустите меня на землю, а сами улетай-

те в небо». И ты опять будешь такой же, ходить, а не летать, и личико 

твое снова станет прежним».

Так Марийка и сделала. Полетала, на землю спустилась.

«Вот так чудо произошло со мной, – подумала девочка. – Жаль 

только, что рассказать никому нельзя, все равно ведь не поверят».

На щастя, художниця, якiй дано лiтати в казкових мрiях, може 
розповiсти про це в малюнках. I їй не можна не повiрити. 

77



78 #135’2023

ВИСТАВКА ХУДОЖНИЦI VICTORIA PALMA 
ОДРАЗУ ЗУСТРIЧАЄ НАС ПРОБЛЕМКОЮ. 
ПОВСЯКДЕННIСТЬ – I СВЯТКОВА? ТОЧНО НЕ 
МАЄ ПОМИЛКИ? СТАРА ЯК СВIТ КОНЦЕПЦIЯ 
ЖИТТЯ БАГАТЬОХ ЛЮДЕЙ – РОБОТА, СIМ’Я, ЩЕ 
ОДНА РОБОТА, СУСIДИ, РОДИЧI I ЗНОВ ПО 
КОЛУ – НЕ ДАЄ ЗМОГИ НI ПОБАЧИТИ СВЯТА У 
ПОВСЯКДЕННОСТI, НI НАВIТЬ НАФАНТАЗУВАТИ 
ЙОГО. А, ЯК ВИЯВИЛОСЬ, – ВСЕ ПОРЯД I ВСЕ 
МОЖЛИВО. МИ ЖИВЕМО ЯК ОСОБИСТОСТI, 
МИ IСНУЄМО ЯК ФОРМА ПЕВНОЇ МАТЕРII.

Виставка показує нам два свiти. Свiт перший.
Це кожен з нас окремо. Молодий «дон Хулiо», соромлячись, показує 

«Iзабелi» на пальцях розкiшницю. I у них розпочнеться свято, бо на-
тяки зрозумiлi i не треба вигадувати казна що. Ми всi одночасно i со-
ромники (соромницi), i безсоромники (безсоромницi). Давайте тiльки 
пригадаємо, на що ми здатнi наодинцi з собою, з iншим або iншою. Або 
утрьох.....Рожева шкiра, запашна, наче щойно з душу гарячого.... робiть 
собi приємне! Ось формула щастя. I не потрiбно нiяких бiномiв Ньютона. 
Хутро на долонях не виросте i нiхто не ослiпне.

Свiт другий. I вiн має назву «Мати Божа Свята смерть».
Nuestra Senora de la Santa Muerte – класний персонаж у латиноаме-

риканському фольклорi. Вона уособлює смерть, але водночас розрахо-
вана на зцiлення чи захист. А що у наш буремний час ще потрiбно? Череп 
як образ Смертi не повинен лякати, тому що не iснує Смертi без Життя i 
навпаки. У роботах Victoria Palma Смерть як явище невiд’ємно пов’язана 
з Деревом Життя. Ну а Життя – це свято. А ще тема первородного грiха 
ну дуже чiтко присутня, а вона нiколи не перестане бути актуальною, осо-
бливо у контекстi «хто винен?». Продовжуючи бiблiйно-сакральне, не 
можу не згадати Євангелiє, а конкретно чотири канонiчних – вiд Марка, 
вiд Матвiя, вiд Луки та вiд Iоанна. Чому так? Кожного євангелiста прийня-
то зображати з тим, через кого вiн спiлкувався з Богом. Марк через лева, 
Матвiй через янгола, Лука через бика, Iоанн через орла. Євангелiсти нес-
ли у своїх текстах слово вiчного спасiння, вiчного життя. I саме «портре-
ти» деяких тварин акцентують на собi увагу. I, можливо, хтось не знав або 
забув, Євангелiє перекладається як «гарна звiстка», або «добра новина». 
Це все я до того, що символiзм послання у ЖИТТЄСТВЕРДЖУВАЛЬНIЙ 
СВЯТКОВIЙ ПОВСЯКДЕННОСТI.

PhDValentyn

ГАЛЕРЕЯ
МАЙСТЕРНЯ

ОRESHEK

VICTORIA PALMA: 
ДВА СВIТИ СВЯТКОВОЇ ПОВСЯКДЕННОСТI
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АВТОРСЬКИЙ ХУДОЖНIЙ ПРОЄКТ ОДЕСИТА 
ДЕНИСА НЕДОЛУЖЕНКО «УКРАЇНСЬКИЙ 
НАТЮРОМОРТ» ВИЙШОВ НЕ ЛИШЕ 
СПIВЗВУЧНИМ НАШИМ РЕАЛIЯМ, А Й ДОВОЛI 
СКАНДАЛЬНИМ ТА... КРОВОЖЕРЛИВИМ.

– Денис Недолуженко створює образи сучасного йому натюрморту, – 
розповiдає куратор цього проекту Ярослав Войцеховський. – Даний жанр 
приховує в собi певну парадоксальнiсть, адже, з одного боку, основними 
об’єктами для нього слугують предмети, що оточують художника, а з iншого 
– для автора через конструювання композицiї та взаємодоповнення 
з’являється можливiсть утворення власного знака i символа. Побут сучас-
ного українця сплетений з дуже рiзних та максимально протилежних ре-
чей, проте вони опиняються у нього на столi. У своему проектi автор фiксує 
паракдосальну буденнiсть українського натюрморту, що водночас мiстить 
у собi класичнi гастрономiчнi елементи i гiльзи вiд крупнокалiберної зброї. 
Адже, якщо чесно дивитися на наш побут, то вiн i складеться з трагедiйно-
комедiйних натюрмортiв...

Як розповiв сам автор, працювати над картинами вiн почав з почат-
ку вiйни, як тiльки змiг взятися до роботи. При цьому обов’язковим фо-
ном були трагiчнi новини. Вiн прагнув передати жахливi реалiї, пробудити 
вiдповiднi емоцiї та застерегти: до вiйни звикати не варто.

Проєкт «Український натюроморт» створено за пiдтримки адвоката 
Вiкторiї Нестеренко.

ПРЕДСТАВЛЯЄ I... ШОКУЄ

ДЕНИС НЕДОЛУЖЕНКО: 
ПРО СЬОГОДЕННЯ 
УКРАЇНЦЯ В ПЕРIОД ВIЙНИ

Денис Недолуженко

Центральне мiсце 
в експозицiї посiла 
така iнсталяцiя: 
«Кобзар» Тараса 
Шевченка, телячий 
язик, херсонськi 
томати, виноград та 
кавун i командирськi 
годинники...
У цьому натюрмортi 
увагу привертає 
фото президента 
Зеленського, оформлене 
у виглядi iкони
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ПРАВО 
СВОБОДУ: 

на

СПIЛЬНА ТВОРЧА ДЕКЛАРАЦIЯ 
МИТЦIВ ЛИТВИ I УКРАЇНИ 

В ОДЕСЬКОМУ МУЗЕЇ ЗАХIДНОГО I СХIДНОГО МИСТЕЦТВА В ОДНОМУ 
ЗАЛI ПОЄДНАЛИ В ОДНУ ЕКСПОЗИЦIЮ ДВА ВIЗУАЛЬНО-ПРОСВIТНИЦЬКI 
ПРОЄКТИ: «МАНДРИ МОЙСЕЯ» I «ТОНКА ЧЕРВОНА ЛIНIЯ». ЇХ ОБ’ЄДНАЛА 
ЗАГАЛЬНА IДЕЯ: ПРАВО ВIЛЬНИХ ЛЮДЕЙ – ЖИТИ ТА БОРОТИСЯ З ТИМИ, 
ХТО ТЕБЕ ХОЧЕ ВБИТИ. НИНI ЦЕ ПРАВО, СПРАВЕДЛИВЕ У БУДЬ-ЯКI ЧАСИ 
Й ЕПОХИ, ЗНОВУ НАБУЛО ОСОБЛИВОЇ АКТУАЛЬНОСТI. УСВIДОМЛЕННЯ 
ЦЬОГО ПIДСИЛЮЄ ГЛИБОКИЙ ХУДОЖНIЙ ЗМIСТ I ВИСОКИЙ МИСТЕЦЬКИЙ 
РIВЕНЬ ВИСТАВКИ, СПРАВЛЯЮЧИ НЕЗАБУТНЄ ВРАЖЕННЯ НА ГЛЯДАЧА... 

ВИСТАВКОВИЙ СВIТ
Влада Галiна

Фото: Олександр Синельников
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на відкритті виставки



81

Мойсей – той, хто вивiв народ з рабства, є символом не тiльки вiри, а й прагнення до свобо-
ди i боротьби проти тиранiї. Ми б нинi додали – i проти тероризму. Саме за свою свободу зараз 
б’ються жителi i України, i Iзраїлю. Для обох народiв – це єдиний спосiб вижити i зберегти свою 
iдентичнiсть.

Тому i була поєднана експозицiя литовського мецената Даумантаса Тодесаса «Мандри Мойсея» 
з роботами видатного українського художника Матвiя Вайсберга з циклу «Тонка Червона Лiнiя», 
яка була створена навеснi страшного 2022 року. Обидва вони були присутнi на вiдкриттi виставки.

Створення виставки «Мандри Мойсея» – це окрема трагiчна захоплююча iсторiя, яка веде свiй 
початок з 1940 року, коли внаслiдок пiдписання пакту Молотова-Рiббентропа мiж тоталiтарним Ра-
дянським Союзом i фашистською Нiмеччиною Литва втратила незалежнiсть. Окупувавши її, совєти 
розпочали депортацiю мiсцевого населення. Так столяр з мiстечка Плунге Яков Бунк (Яковас Бунка) 
разом зi своєю родиною опинився в Захiдному Сибiру. Саме звiдти вiн з батьком та братами в сiчнi 
1942 року потрапив в Червону армiю, а пiсля того – на фронти Другої свiтової. Його батько загинув в 
березнi 1943-го в битвi за Орел, рiдний старший брат Абрам був вбитий пiд Кенiгсбергом у 1945-му.
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Якову пощастило: вiн 
був кiлька разiв поране-
ний, знов вiдправлявся 
воювати, був стрiльцем, 
розвiдником, але ви-
жив i повернувся в рiдне 
мiстечко Плунге. А там 
майже всi його рiднi, 
друзi та знайомi як євреї 
були розстрiлянi нациста-
ми влiтку 1941 року.

В пам’ять про заги-
блих столяр Яковас Бун-
ка почав робити з дерева 
меморiальнi фiгури i вста-
новлювати над мiсцями 
розстрiлiв євреїв. Май-
стер втiлював єврейськi 
образи у традицiйному 
литовському рiзьбленнi 
по дереву. Так був створе-
ний меморiал в Каушенаї 
та ще в десяти мiсцях в 
Литвi. Його Мойсей на 
вершинi пагорба над озе-
ром Плателяй простояв 
майже 40 рокiв, однак де-
рево швидко руйнується: 
скульптура згнила, не-
ушкодженим залишила-
ся лише голова пророка. 
Згодом, орiєнтуючись на 
фотографiї та пропорцiї 
фрагмента, скульптор 
Антанас Вашкiс вирiзав 
копiю Мойсея, а Дау-
мантас Тодесас зробив 
декiлька зменшених копiй 
голови пророка i вiддав 
рiзним митцям, щоб тi по-
своєму розписали i допо-
внили своїми деталями 
це скульптурне зобра-
ження, таким чином ство-
ривши власнi символiчнi 
твори, присвяченi тим, 
хто не змирився зi станом 
раба.
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«Тонка Червона Лiнiя» (The Thin Red Line) – термiн, 
мем, який визначає оборону на межi неможливого. Саме 
так, в тонку червону лiнiю – в двi шеренги замiсть чоти-
рьох – були змушенi вишикуватися шотландськi пiхотинцi 
в битвi при Балаклавi пiд час Кримської вiйни в жовтнi 
1854 року, щоб прикрити надто широкий фронт можливої 
атаки росiйської кавалерiї. Мундири британського 
вiйська були червоного кольору, звiдки й пiшла назва, 
яка означає вiдчайдушну оборону з останнiх сил.

Матвiй Вайсберг використав свої враження вiд дав-

ньогрецьких фризiв в Глiптотецi в Мюнхенi: пiд час битви 
воїни залишаються без рук, без нiг, але продовжують би-
тися. «Нашi українськi захисники зараз – це античнi герої», 
– вважає художник. Червона лiнiя, яка виглядає слабкою 
i тонкою, насправдi виявляється потужною – вона дає 
сили i тримає понiвечених воїнiв. Марiуполь, Харкiв, Київ, 
Чернiгiв, Суми, Миколаїв, Бахмут, Авдiївка, Буча, Iрпiнь, 
Куп’янськ, Iзюм – всi українськi мiста i села виявилися тiєю 
Червоною Лiнiєю, яка не дає ворогу зламати нас, українцiв, 
у своєму прагненнi бути вiльними на своїй землi.  
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ВИСТАВКА БУЛА СТВОРЕНА 
ЗА ПIДТРИМКИ ПОСОЛЬСТВА 
ЛИТОВСЬКОЇ РЕСПУБЛIКИ В 
УКРАЇНI, НАЦIОНАЛЬНОГО 
IСТОРИКО-МЕМОРIАЛЬНОГО 
КОМПЛЕКСУ «БАБИН ЯР», АРТ-
ФУНДАЦIЇ «ДУКАТ» (М. КИЇВ) 
ТА ГРОМАДСЬКОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ 
«СПIЛЬНЕ РIШЕННЯ».
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ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ АКАДЕМIЧНИЙ 
ТЕАТР ОПЕРИ I БАЛЕТУ ПРЕДСТАВИВ 
ПРЕМ’ЄРУ ДЛЯ МАЛЕНЬКИХ ГЛЯДАЧIВ. 
ЦЕ БАЛЕТ «ДЮЙМОВОЧКА» НА СЮЖЕТ 
ЗНАМЕНИТОЇ КАЗКИ ГАНСА-ХРIСТIАНА 
АНДЕРСЕНА, ПРИЧОМУ АБСОЛЮТНО 
НОВИЙ, ОРИГIНАЛЬНИЙ, ЗАДУМАНИЙ I 
СТВОРЕНИЙ В ОДЕСI. НАД ПОСТАНОВКОЮ 
ПРАЦЮВАЛИ БАЛЕТМЕЙСТЕРИ ГАРРI 
СЕВОЯН I ВIКТОР ЛИТВИНОВ, ХУДОЖНИК-
СЦЕНОГРАФ – ГАННА ІПАТЬЄВА, МУЗИКА 
НАПИСАНА КИЇВСЬКИМ КОМПОЗИТОРОМ 
ЮРIЄМ ШЕВЧЕНКОМ.

ЕЛЬФ!Дюймовочці
ПОТРIБЕН ТIЛЬКИ

Балетмейстери Гаррi Севоян

ПРЕМ’ЄРА 2023ПРЕМ’ЄРА 2023
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський
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Спектакль задума-
ний як яскраве i красиве видовище, 

цiкаве i для дiтей, i для дорослих глядачiв, якi в якихось ситуацiях пригадують 
голлiвудськi фiльми. На сценi разом з артистами балетної трупи ОНАТОБ виступа-
ють вихованцi зразкового ансамблю «Фуете» i учнi Дитячої хореографiчної школи 
– у партiях лягушат, кротят, мишенят i навiть квiточок.

– Музыка мелодiйна, весела, а часом i смiшна, – говорить Гаррi Севоян. – 
Бiльша частина хореографiї – моя, Вiтя Литвинов у себе в Києвi займався по-

становкою окремих номерiв. Я взяв на себе режисуру i хореографiчну 

концепцiю. Дорослi розумiють мiзансценiчнi завдання, їм досить 

пояснити один раз чи двiчi. З дiтьми треба репетирувати довше 

i вже з готовим реквiзитом. У дiтей дуже веселi, кумеднi но-

мери. Дiтки молодцi, вони працюють бiльше, нiж дорослi, не 

знають, що потрiбно вiдпочивати, робити перерви, букваль-

но горять. У сценi з кротенятами i мишенятами вiдбувається 

велике прибирання, усi миють посуд – чашки, кухлики. Пiд зем-

лею, де живуть заможнi кроти i мишка зi своїми мишенятами, Дюй-

мовочка ховає i лiкує хвору Ластiвку, а заразом i наводить лад.

Велика кiлькiсть цiкавих сценографiчних рiшень не 
позначається на танцювальнiй частинi, все продумано так, що 

мiсця для балету досить, а змiна декорацiй проходить непомiтно.

и перерви, букваль-

нятами вiдбувається 

ки, кухлики. Пiд зем-

и мишенятами, Дюй-

ом i наводить лад.

фiчних рiшень не
продумано так, що 

ходить непомiтно.

уСпектакль задума-
красиве видовище, 
итуацiях пригадуютьь 
упи ОНАТОБ виступпаа-
ореографiчної шкооли 

рить Гаррi Севоян.. – 
в Києвi займався попо-

суру i хореографiчнуну 

завдання, їм досить 

репетирувати довше 

веселi, кумеднi но-

ьше, нiж дорослi, не 
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Андрiй Пiсарєв i Стас 
Варанкiн танцюють Принца ельфiв, Роман 

Лобкiн – i Принца ельфiв, i Ластiвку. Дюймовочкою стали Наталiя 
Iвасенко, Олена Єлiзарова, Катерина Бартош. Сiмейство Жаб 

з’являється в такому складi: Жаба-матiнка (цю партiю 
освоїли Христина Ветчинкiна i Олена Пономарьова), Стар-

ший син (Вадим Круссер) i Цiкавий малюк (Павло Гриць). 
Поява Дюймовочки серед жукiв i жучих, якi ведуть на 
балу свiтський спосiб життя, завершується повним для 

неї фiаско, адже цi комахи не розумiють її вроди (хоча 
метелики, коники i сонечка стали добрими друзями 

чарiвної дiвчинки). Але, як це часто буває в життi, 
черга невдач з непiдходящими женихами (Жаба, 

Жук i Крiт) стає прелюдiєю на щастя. Дюймо-
вочка знайде його в Країнi ельфiв серед собi 

подiбних. Знайди своїх i будеш щасливий 
– так вчить популярна казка. Щоправ-

да, ще важливо, щоб Принц пiсля 
весiлля не захопився якою-не-

будь Жабою, але в спектаклi 
такий поворот, звичайно, 

не передбачений!  
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ТЕАТР ЮНОГО ГЛЯДАЧА IМЕНI ЮРIЯ ОЛЕШI ПОСТАВИВ ЛIРИЧНУ КЛОУНАДУ 
«РЕГГЕДI ЕНН (ГАНЧIР’ЯНА ЛЯЛЬКА)» ЗА П’ЄСОЮ ВIЛЬЯМА ГIБСОНА. НАВЕСНI 
1990 РОКУ СПЕКТАКЛЬ ЗА ЦIЄЮ П’ЄСОЮ ПРИВОЗИВ ДО НАШОГО ТЮГУ 
ГАСТРОЛЬНИЙ КОЛЕКТИВ – ЧЕРНIГIВСЬКИЙ ТЕАТР ДЛЯ ДIТЕЙ ТА МОЛОДI. ТУ ЯСКРАВУ 
ПОСТАНОВКУ В ЖАНРI МУЗИЧНОЇ ШОУ-ФАНТАЗIЇ ЗДIЙСНИЛА РЕЖИСЕРКА ОЛЕНА 
НЕГРЕСКУ. В ОДЕСЬКIЙ ВИСТАВI НА ПРОТИВАГУ ЦIЙ ЯСКРАВIЙ СВЯТКОВОСТI Є 
ГЛИБОКЕ ЗАНУРЕННЯ У СТАН МАЛЕНЬКОЇ МАРСЕЛЛИ, ЯКА ЗАХВОРIЛА I НЕ МОЖЕ 
ВИЛIКУВАТИСЬ.

ПРЕМ’ЄРА 2023ПРЕМ’ЄРА 2023
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

Лялькове 
серце –

ТАКОЖ 
ДЛЯ ЛЮБОВI

Занурюючись у свiт хвороби, обмеженого простору, Занурюючись у свiт хвороби, обмеженого простору, 
внутрiшньої спеки, дiвчинка спiлкується з iграшками як iз друзя-внутрiшньої спеки, дiвчинка спiлкується з iграшками як iз друзя-
ми. Уявна спiльна подорож вiдбувається на кораблi з вiтрилом-ми. Уявна спiльна подорож вiдбувається на кораблi з вiтрилом-
пiдковдрою (художник-постановник – Людмила Войновська).пiдковдрою (художник-постановник – Людмила Войновська).

Передiсторiя «Реггедi Енн» справдi пов’язана з хворою Передiсторiя «Реггедi Енн» справдi пов’язана з хворою 

дiвчинкою, i справа тодi закiнчилася погано. Ця лялька з рудим дiвчинкою, i справа тодi закiнчилася погано. Ця лялька з рудим 
волоссям i круглими очима була створена в 1915 роцi, просла-волоссям i круглими очима була створена в 1915 роцi, просла-
вилася в 1918-му, коли у свiт вийшла книга «Iсторiї Ганчiр’яної вилася в 1918-му, коли у свiт вийшла книга «Iсторiї Ганчiр’яної 
Еннi», написана та проiлюстрована Джоннi Груллом. Еннi ста-Еннi», написана та проiлюстрована Джоннi Груллом. Еннi ста-
ла символом антивакцинаторського руху, тому що дочки пись-ла символом антивакцинаторського руху, тому що дочки пись-

88 #135’2023



89

менника без його дозволу зробили щеплення у школi, i це 

У п’єсi Вiльяма Гiбсона є маленька Марселла, яка 
важко захворiла, i хоча навколо неї 

метушаться лiкарi, лiкування не 
вiдбувається. Тетяна Поляко-
ва настiльки мiнiатюрна, що й 
справдi видається дитиною. Спо-

чатку вона грає тiєю самою ляль-
кою (її майстерно пошила завлiт те-

атру Лiлiя Штекель), а потiм Реггедi 
Енн оживає у виконаннi Єлизавети 

Горбенко. Дiвчинку оточують 
й iншi iграшки: Ендi (Сергiй 

(Анастасiя Бєлкiна), пупс Бебi (Наталiя 
Федорчак) та Верблюд (Павло Калiнiн). Хо-Федорчак) та Верблюд (Павло Калiнiн). Хо-

реограф Дiана Костика навчила всю цю компанiю рухати-реограф Дiана Костика навчила всю цю компанiю рухати-
ся так, нiби руки-ноги на шарнiрах, i Марселла, граючись ся так, нiби руки-ноги на шарнiрах, i Марселла, граючись 
з друзями на рiвних, наслiдує їх.з друзями на рiвних, наслiдує їх.

Вони вирушають у ризиковану та захоплюючу подо-Вони вирушають у ризиковану та захоплюючу подо-
рож на пошук такого лiкаря, який допоможе дiвчинцi оду-рож на пошук такого лiкаря, який допоможе дiвчинцi оду-
жати. На шляху до лiкаря з Марселлою та її iграшковими жати. На шляху до лiкаря з Марселлою та її iграшковими 
друзями трапляється багато пригод.друзями трапляється багато пригод.

Олексiю Кочетову дiсталися одразу чотири ролi (Тато, Олексiю Кочетову дiсталися одразу чотири ролi (Тато, 
Вовк, Червоне Iкло та Ляльковий лiкар), заслужена ар-Вовк, Червоне Iкло та Ляльковий лiкар), заслужена ар-
тистка України Оксана Бурлай-Пiтерова втiлила Маму, тистка України Оксана Бурлай-Пiтерова втiлила Маму, 
пташку Юм-Юм, Летючу мишу та Вiдьму. Вiктор Iльченко пташку Юм-Юм, Летючу мишу та Вiдьму. Вiктор Iльченко 
з’явився в образах Криса, Лiкаря, Генерала Жаху та Риби, з’явився в образах Криса, Лiкаря, Генерала Жаху та Риби, 
а заслужена артистка України Валентина Гульченко стала а заслужена артистка України Валентина Гульченко стала 
найбiльш милою та дбайливою Бабусею на свiтi.найбiльш милою та дбайливою Бабусею на свiтi.

Двогодинне дiйство вийшло дуже зворушливим, Двогодинне дiйство вийшло дуже зворушливим, 
емоцiйним. Справдi, гаряче любляче серце Реггедi Енн емоцiйним. Справдi, гаряче любляче серце Реггедi Енн 
зможе врятувати Марселлу, адже у казки має бути добрий зможе врятувати Марселлу, адже у казки має бути добрий 
кiнець. А що ж буде з лялькою? Те, що зазвичай буває з кiнець. А що ж буде з лялькою? Те, що зазвичай буває з 
тими, хто пiдтримує неправильний енергообмiн, всього тими, хто пiдтримує неправильний енергообмiн, всього 
себе вiддаючи дорогiй особi, стаючи жертвою. Власне, це себе вiддаючи дорогiй особi, стаючи жертвою. Власне, це 
i є любов.i є любов.

А якщо комусь iз юних (або не дуже) глядачiв пiсля А якщо комусь iз юних (або не дуже) глядачiв пiсля 
вистави захочеться мати власну Реггедi Енн, то театр вистави захочеться мати власну Реггедi Енн, то театр 
подарує форму, за якою можна її зробити самостiйно. подарує форму, за якою можна її зробити самостiйно. 
Адже гарячих та люблячих сердець багато не буває! Адже гарячих та люблячих сердець багато не буває! 

менника без його дозволу зробили щеплення у шкменника без його дозволу зробили щеплення у шк

У п’єсi Вiльяма Гiбсона є маленька МарселУ п’єсi Вiльяма Гiбсона є маленька Марсел
важко захворiла, i хоча навкважко захворiла, i хоча навк

метушаться лiкарi, лiкуваметушаться лiкарi, лiкува
вiдбувається. Тетянавiдбувається. Тетяна
ва настiльки мiнiатюрнава настiльки мiнiатюрна
справдi видається дитиносправдi видається дитино

чатку вона грає тiєю самочатку вона грає тiєю само
кою (її майстерно пошила закою (її майстерно пошила за

атру Лiлiя Штекель), а потiматру Лiлiя Штекель), а потiм
Енн оживає у виконаннi ЄлЕнн оживає у виконаннi Єл

Горбенко. Дiвчинку оГорбенко. Дiвчинку о
й iншi iграшки: Ендiй iншi iграшки: Ендi

(А i Б i ) Б бi(Анастасiя Бєлкiна) пупс БебiпупсБ i )Бєлкiна)(А i(Анастасiя Б бiБебii )
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Коли ще здiйснюватися дитячим мрiям, як не напередоднi Рiздва i Нового 
року? В цi днi уява малечi малює мiльйонами фарб нескiнченну картину країни 
мрiй. I саме в цей час Благодiйний фонд iменi Олександра Львовича Жолобова 
традицiйно пiдбиває пiдсумки конкурсу дитячого малюнка з грошовими та речо-

вими призами для переможцiв. Таким чином, подарувавши дiтям новорiчну казку, 
фонд, створений друзями Олександра, продовжив справу його життя.

Цього року конкурс мав тему «Новорiчнi колядки» i справдi вийшов на 
всеукраїнський рiвень, адже участь у ньому взяли юнi художники з рiзних обла-

стей країни. Дивовижнi малюнки надсилали навiть з прифронтових районiв. За-
галом надiйшли сотнi робiт, i вони нiкого не залишать байдужим. А за якiстю ху-
дожнього виконання деякi з них навiть складно назвати дитячими. I хоч це було 
непросто, журi визначило переможцiв у трьох вiкових категорiях. Їх запросили в 
Одесу на церемонiю нагородження. Можливо, саме такими справами, нам, дорос-

лим, вдасться зберегти у дiтей вiру в добру казку та перемогу свiтла над темрявою. 

м
т

в
ф

вс
сте
гал
дож
неп
Оде

лим

ФОТОФАКТФОТОФАКТ
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ПОГЛЯД
Влада Галiна

Фото: Ангелiна Тарасенко

«IНТЕГРАЦIЯ 
СВIТЛА»

ОБ’ЄДНАЛА ФАНАТIВ 
АЛЬТЕРНАТИВНИХ СПОСОБIВ 
ДРУКУ
МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ ЦЕНТР UNION ПIСЛЯ ВIДКРИТТЯ ШВИДКО 
СТАВ ПОПУЛЯРНИМ ОСЕРЕДКОМ РIЗНОПЛАНОВОЇ ВИСТАВКОВОЇ 
ДIЯЛЬНОСТI В ОДЕСI. ОДИН З ОСТАННIХ ЦIКАВИХ ПРОЄКТIВ – 
МАСШТАБНА ФОТОВИСТАВКА «IНТЕГРАЦIЯ СВIТЛА», УЧАСТЬ В ЯКIЙ 
ВЗЯЛИ МИТЦI З РIЗНИХ МIСТ УКРАЇНИ, ЩО ВИКОРИСТОВУЮТЬ У СВОЇЙ 
ТВОРЧОСТI АЛЬТЕРНАТИВНI СПОСОБИ ДРУКУ СВIТЛИН.

91



92 #135’2023

ПОГЛЯД

СЕРГІЙ 
ГУМЕНЮК
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Альтернативнi способи друку – це рiзновид творчостi у вiзуальному мистецтвi, 
який втiлюється завдяки використанню деяких хiмiчних i фiзичних процесiв, а ще – 
додаванню частинки душi та... магiї. Так, саме магiї! Iнакше як пояснити появу на 
чистому листi паперу або на прозорому склi неповторного, iнодi казкового зобра-
ження?

Сьогоднi велика кiлькiсть вiзуальних митцiв з усього свiту звертається до ви-
користання в своїй творчостi рiзних технiк альтернативного друку. Використовують 
класичнi й iсторичнi технiки, мiксуючи та вдосконалюючи їх, а також винаходять новi.

– Я назвав би це особливою субкультурою «альтернативщикiв», бо це вже не 

тiльки творчiсть i яскрава вiдмiннiсть авторського почерку, а особливе мислен-

ня та стиль життя, – розповiдає вiдомий одеський фотомайстер, голова Одеської 
фотографiчної асоцiацiї, органiзатор i куратор проєкту Сергiй Гуменюк. – Для того, 

щоб робити альтернативний друк, обов’язково треба мати глибокi спецiальнi знан-

ня, навички, специфiчне обладнання та хiмiчнi реактиви, а, головне, – бажання роби-

ти безлiч творчих експериментiв, витрачаючи на це багато часу i ресурсiв. Виставка 

«Iнтеграцiя свiтла» створена для того, щоб познайомити одеського глядача з нашою 

субкультурою «альтернативщикiв», показати деякi види технiк альтернативного друку, 

подiлитися естетикою кращих сучасних українських митцiв нашої спiльноти.

ПАРТНЕРАМИ ПРОЄКТУ ВИСТУПИЛИ: 
 Творче мистецке об’єднання «Засмага»,
 Одеська фотографiчна асоцiацiя, журнал «Фаворит удачi»,
 Пiвденноукраїнський Медiа Холдинг, Мiжнародний культурний центр UHIOH (м. Одеса, вул. Троїцька, 43).

УЧАСНИКАМИ 
ВИСТАВКИ СТАЛИ: 

одесити Степан АЛЕКЯН, Дми-
тро Баєв, Сергiй ГУМЕНЮК, 
Вiкторiя СЕРГЄЄВА, Сергiй ЧЕХ, 
Олександр ШЕВЧУК, кияни Мiла 
ВОЙТОВИЧ, Ярослав ГОЛУБЧИК, 
Олександр МАЛИЙ, Вiктор НА-
ГОРНИЙ, Сергiй ПОЗНАНСЬКИЙ, 
Олександр ПРИМАК, майстри зi 
Львова Олег ОГОРОДНИК, Ко-
стя СМОЛЯНIНОВ i Роксолана 
ТАБАКА, iз Чернiвцiв – Тарас ПЕ-
РУН, а також один з найвiдомiших 
українських фотографiв, що 
успiшно працює зi своєрiдними 
технiками друку, Петро ГРИЦИК
(Львiв – Нью-Йорк).

ПЕТРО 
ГРИЦИК
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ВІКТОР 
НАГОРНИЙ

СТЕПАН 
АЛЕКЯН
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СЕРГІЙ 
ЧЕХ

ДМИТРО 
БАЄВ
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СЕРГІЙ 
ПОЗНАНСЬКИЙ

ВІКТОРІЯ 
СЕРГЄЄВА

ПОГЛЯД
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ОЛЕКСАНДР 
МАЛИЙ

ТАРАС 
ПЕРУН
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ОЛЕГ ОГОРОДНИК

ОЛЕКСАНДР ПРИМАК

ОЛЕКСАНДР ШЕВЧУК

ПОГЛЯД
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МІЛА ВОЙТОВИЧ

КОСТЯ СМОЛЯНІНОВ РОКСОЛАНА ТАБАКА

ЯРОСЛАВА ГОЛУБЧИК
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ПОГЛЯД
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

БЕРЕЖIТЬ 
природу 

і
жінку

100 #135’2023

Відкриття виставки співпало з днем народження фотомайстрині, тож 
було багато вітань від колег, друзів і Всесвітнього клубу одеситів.
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ВИСТАВКА 
ОДЕСЬКОЇ 
ФОТОХУДОЖНИЦI 
АНГЕЛИНИ 
ТАРАСЕНКО 
«NATURE» 
(«ПРИРОДА») 
ЕКСПОНУВАЛАСЯ 
В ГАЛЕРЕЇ 
ВСЕСВIТНЬОГО 
КЛУБУ ОДЕСИТIВ. 
НЕ ГАНЯЮЧИСЬ 
ЗА 
ВПIЗНАВАНIСТЮ, 
АВТОРКА КОЖЕН 
СВIЙ ПРОЄКТ 
ПОЧИНАЄ БЕЗ 
ОЗИРАННЯ 
НА КОЛИШНI 
ДОСЯГНЕННЯ. 
IДЕЯ – ПОНАД УСЕ, 
ВОНА ДИКТУЄ 
ПРИЙОМ 
ВТIЛЕННЯ. 
I ЦЬОГО РАЗУ 
МОЖНА БУЛО 
ПОБАЧИТИ 
ВIЗУАЛЬНI РИМИ 
ГРАЦIОЗНИХ 
ВИГИНIВ 
ЖIНОЧОГО ТIЛА 
ТА ПРИРОДНИХ 
ФОРМ – ЛИСТЯ, 
ГIЛОК, ПЛОДIВ...
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– У мене немає яки-

хось єдиних серiй, – 

зiзнається Ангелiна. 

– Знiмаю те, що менi 

цiкаво зараз. Але, за-

думавши зробити ви-

ставку, я перерила свої 

архiви i зрозумiла, що 

є тема, якою займаюся 

протягом багатьох рокiв. 

Це жiноча краса, яка 

для мене є втiленням 

усього найкращого у 

свiтi i здатна привне-

сти гармонiю у будь-

яку стихiю. Жiнка вмiє 

вирiшити навiть склад-

ну проблему непомiтно 

та м’яко. Думаю, кра-

са, кохання та жiноча 

сила змусять все-таки 

чоловiкiв подумати про 

те, що варто природу i 

життя берегти, не губити 

воєнними дiями.
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Ангелiна ТАРАСЕНКО – 
лауреат i призер багатьох 
українських та зарубiжних 
конкурсiв, член Одеської 
фотографiчної асоцiацiї, 
Одеського мiського клубу 
фотографiв «Фотон-2». 

Багаторiчнi заняття 
бодiбiлдингом допомагають 
їй пiдтримувати гарну фiзичну 
форму, i сама Ангелина є 
цiкавою моделлю для iнших 
фотохудожникiв, але голов-
не – тренування допомага-
ють їй добре справлятися iз 
важкенькими штативом i ка-
мерою у пошуках цiкавого ра-
курсу. А ще вона частенько 
працює як фоторепортер, що 
теж пов’язано з навантажен-
ням i несподiванками. До речi, 
журнал «Фаворит удачi» теж з 
радiстю i вдячнiстю спiвпрацює 
з Ангелiною Тарасенко.

А i ТАРАСЕНКО
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» – 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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